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1 2021-03-31 VNOG - Stand van zaken COVID-19 

yeuigneidsregio
Noord-en Oost- 

Gelderland

Postbus 234 
7300 AE Apeldoorn 
088 310 4000 
info@vnog.nl 
www.vnog.nl

Aan de gemeenteraden van de gemeenten die deel uitmaken van de 
Veiligheidsregio Noord- en Oost-Gelderland

Datum : 29 maart 2021
Ons kenmerk : 20-51044/21-075995/BdG
Onderwerp : Stand van zaken VNOG COVID-19
Bijlage(n) :
Behandeld door : F. Starke

Geachte raadsleden van de VNOG,

In 2020 heb ik u dertien brieven gestuurd om u te informeren over de stand van zaken van 
de Coronacrisis en de maatregelen om de verspreiding tegen te gaan. Als voorzitter was ik 
daarvoor verantwoordelijk tot 1 december 2020, toen de Tijdelijke Wet maatregelen 
COVID-19 inwerking is getreden. Sinds die datum is, in elk geval bestuurlijk, een nieuwe 
fase in de crisis aangebroken. Uw burgemeester is verantwoordelijk voor de uitvoering van 
de maatregelen om verspreiding van het coronavirus tegen te gaan in uw gemeente. Zoals 
ik in het webinar voor alle raadsleden op 1 december 2020 heb aangegeven blijven vanuit 
de Wet Publieke Gezondheid enkele bevoegdheden en verantwoordelijkheden behouden 
voor de voorzitter veiligheidsregio. De samenwerking in onze Veiligheidsregio is intensief 
gebleven.

Ik heb u op 14 januari jl. per brief geïnformeerd over de stand van zaken van de 
Coronacrisis, van de samenwerking en van de geldende maatregelen op basis van de 
ministeriële regelingen. Nu het einde van het eerste kwartaal van 2021 in zicht is 
informeer ik u opnieuw.

Situatieschets regio Noord- en Oost-Gelderland
Zowel het landelijke beeld als het beeld in onze regio laat zien dat we in de derde golf zijn 
aanbeland. Voor de vijfde week op rij is het aantal nieuwe besmettingen dat de GGD 
Noord- en Oost-Gelderland registreerde verder gestegen. Het aantal nieuwe besmettingen 
in Noord- en Oost-Gelderland bevindt zich daarmee rond het landelijk gemiddelde. Net als 
in alle andere regio's is in onze regio sprake van het hoogste risiconiveau 'Zeer Ernstig'.

Voor een actuele situatieschets verwijs ik u ook naar de website van onze GGD: 
https://www.qqdnoq.nl/corona/alles-over-corona/situatie-in-de-reqio.



Derde golf
Volgens de eerste prognoses van de derde golf, begin januari, zouden we nu op de piek 
van de golf moeten zitten. Ik zie het als een succes van de maatregelen tot nu toe dat we 
daar nog niet zijn. Ook dragen de maatregelen eraan bij dat de besmettingsgraad nu lager 
ligt dan in Groot-Brittanië begin januari. Ik vind het in dat licht erg zorgwekkend dat 
steeds meer mensen aangeven niet alle maatregelen meer na te leven. Ik begrijp heel 
goed dat mensen 'coronamoe' zijn; dat zijn we allemaal. Maar om dit voorjaar zoveel 
mogelijk te kunnen genieten van onder andere de terrassen of te kunnen winkelen moeten 
we ons de komende weken en misschien maanden aan de maatregelen blijven houden. Dat 
is echt cruciaal.

Situatie in de zorg en het worst case scenario
Het aantal mensen dat op de intensive care is opgenomen is deze week voor het eerst 
sinds lange tijd weer boven de 600 gekomen. Dit kan erop duiden dat een opwaartse trend 
is ingezet, passend bij de derde golf waarin we zitten. Buiten de intensive care blijft de 
druk op de acute en de niet-acute zorg hoog.

Mocht zich een kritieke situatie voordoen in de zorg door snel oplopende patiënten
aantallen, dan moet Nederland daarop voorbereid zijn. Daarom hebbende zorgsectoren 
gezamenlijk maximale voorbereidingen getroffen. In dit worst-case scenario moet elke 
vorm van reguliere zorgverlening worden afgeschaald. In alle sectoren en regio's zijn 
plannen gemaakt om ook in een uiterste noodsituatie zo lang mogeiijk de meest 
noodzakelijke zorg en ondersteuning te kunnen bieden. Zo ook in onze regio, in 
samenwerking met de ROAZ'en en zorgpartners. Daarnaast heeft de gezamenlijke 
crisisorganisatie van de VNOG, GGD en de gemeenten zich voorbereid op het worst case 
scenario. Dat kan zelfs betekenen dat mensen uit de verzorgings-huizen en de 
wijkverpleging nodig zijn om hun kennis en kunde in te zetten op de plekken waar dat dan 
het hardste nodig is. Omdat zij ook belangrijke zorg verlenen, hebben de gemeenten in 
onze regio scenario's uitgewerkt hoe ze die dagelijkse zorg kunnen opvangen.

Afstemming met 22 burgemeesters NOG
Elke twee weken zie ik al mijn collega burgemeesters in de regio Noord- en Oost- 
Gelderland digitaal, om af te stemmen over de aanpak van de coronacrisis. We stemmen in 
deze overleggen af over het toepassen van de maatregelen. Bijvoorbeeld over de vraag op 
welke manier we in de winterse februariweek mensen op een verantwoorde manier konden 
laten genieten van het ijs. Maar ook over het verantwoord toestaan van demonstraties en 
het organiseren van veilige verkiezingen.

De burgemeesters hebben verder gesproken over ventilatie in relatie tot Covid-19. Het 
Nederlandse bedrijfsleven vertoont een grote inventiviteit bij het ontwikkelen van innovatie 
ideeën en nieuwe technieken op het gebied van luchtventilatie. Dit soort nieuwe 
technieken bieden kansen om op een veilige manier groepen mensen weer bijeen te 
brengen, ook in binnenruimtes. Ook kunnen dergelijke technieken wellicht bijdragen aan 
het verminderen of voorkomen van verspreiding van andere virussen dan het Corona virus. 
Hiervoor is het wel van belang dat vanuit de publieke onderzoeksinstituten onderzoek 
wordt gedaan om kennis van de technische mogelijkheden te vergroten en de technieken 
praktisch toepasbaar maken. Ook is beleidsontwikkeling vanuit de Rijksoverheid op dit 
gebied noodzakelijk. Daarom heb ik, namens alle VNOG burgemeesters, een oproep 
gedaan aan de minister van VWS om rijksgefinancieerde onderzoeksinstituten op te dragen 
dit met voorrang op te pakken.



Ook is met alle 22 gemeenten in de regio Noord- en Oost-Gelderiand afgesproken om dit 
jaar geen paasvuren te laten bouwen en plaatsvinden. Een paasvuur betekent meestal dat 
mensen bij eikaar samenkomen. De verwachting is dat dit ook begin april nog niet kan 
binnen de dan geldende coronamaatregelen. Daarom hebben de 22 gemeenten 
afgesproken om de paasvuren niet door te laten gaan. Daarbij is de oproep aan de 
bouwers van de paasvuren gedaan om niet te beginnen met de opbouw van de zogeheten 
paasbaokes. Dit omdat het vanwege de brandveiligheid niet wenselijk is om houtstapels te 
laten liggen.

Tenslotte hebben we met elkaar gesproken over hoe we als burgervader of -moeder voor 
onze eigen gemeente van meerwaarde kunnen blijven. De afstemming met mijn collega 
burgemeesters gebruik ik ook om de signalen vanuit de gemeenten op te halen, die ik 
vervolgens in het Veiligheidsberaad namens de VNOG inbreng.

Vaccinatie
In onze regio zijn intussen 5 vaccinatielocaties operationeel: in Harderwijk, Apeldoorn, 
Zutphen, Doetinchem en Lichtenvoorde. Op 29 maart opent een locatie in Borculo en op 6 
april een locatie in Heerde. Bovendien zijn ook net buiten de regio locaties te vinden waar 
onze inwoners terechtkunnen voor een vaccinatie. Op deze manier is het voor iedereen 
mogelijk om relatief dicht bij huis een vaccin te krijgen.

Tot en met 21 maart hebben naar schatting 1,5 miljoen Nederlanders tenminste één 
vaccinatie ontvangen en ruim 600.000 een tweede. De GGD Noord- en Oost-Gelderland 
vaccineert op dit moment alle inwoners van 75 jaar en ouder, inwoners in de leeftijdsgroep 
van 65-75 ontvangen binnenkort ook een uitnodiging.

Daarnaast worden ook zorgmedewerkers uit onze regio door de GGD gevaccineerd. Zij 
worden gevaccineerd met het vaccin van AstraZeneca. Het toedienen van vaccinaties met 
dit middel is op 14 maart jl. gepauzeerd, omdat nader onderzoek nodig was na enkele 
incidenten. Zowel de Europese als de Nederlandse medicijnautoriteit hebben het middel 
opnieuw veilig verklaard, op woensdag 24 maart is het vaccinneren met AstraZeneca 
hervat.
Op sommige plekken in het land kan een 63-jarige eerder worden gevaccineerd dan een 
ouder iemand, dat is soms lastig uit te leggen. Dit heeft onder meer te maken met soorten 
vaccins, en voor wie welk vaccin geschikt is. De groep 60-64-jarigen worden gevaccineerd 
door de huisarts en krijgen AstraZeneca. Gezien de beperkte beschikbaarheid van 
Astrazeneca is ervoor gekozen om dit per provincie 'uit te rollen'. Dat leidt tot verschillen 
per provincie. De hele strategie erop gebaseerd dat de meest kwetsbaren en hun 
zorgmedewerkers worden het eerst gevaccineerd.

Meer informatie over de volgorde van vaccineren is te vinden op: 
https://www.riiksoverheid.nl/onderwerpen/coronavirus-vaccinatie/volqorde-van-
vaccinatie-teqen-het-coronavirus en in de achterliggende Q&A.

In het algemeen wordt de volgorde van vaccineren bepaald door:
• goedkeuring en werking van de vaccins;
• levering en verspreiding van de vaccins over priklocaties zoals ziekenhuizen, GGD 

en huisartsen;
• nieuwe ontwikkelingen en adviezen van bijvoorbeeld de Gezondheidsraad;
• of mensen zich laten vaccineren.



Evenementen
We willen natuurlijk heel graag weer evenementen mogelijk kunnen maken. Op dit 
moment worden er landelijk verschillende 'fieldlabs' georganiseerd, kleinschalige 
praktijktesten. Tijdens deze evenementen worden maatregelen om evenementen veilig en 
verantwoord te organiseren getest. Het gaat nog wel even duren voordat we daar de 
definitieve resultaten van zien.

Op dit moment laat de gezondheidssituatie het ook echt niet toe om evenementen te 
organiseren; het is op grond van de wet dan ook verboden. In afwachting van de 
uitkomsten van de fieldlabs en omdat we nu in de derde golf zijn beland hebben we met de 
burgemeesters in de regio de afspraak gemaakt dat we geen aanvragen voor een 
evenementenvergunning in behandeling nemen voor evenementen tot en met 5 mei. Die 
afspraak is landelijk bevestigd in het Veiligheidsberaad.

Tenslotte
Ik had bij het verzenden van mijn brief in januari gehoopt dat ik u nu een andere brief kon 
sturen. Eén waarin we konden vaststellen dat er perspectief is voor onze ondernemers, 
onze jongeren. Perspectief voor de mensen die graag elkaar weer willen opzoeken of 
genieten van een groot feest. Perspectief op het heropenen van het onderwijs, de sport, 
cultuur en detailhandel. En natuurlijk op het hervatten van alle reguliere zorg.

Ik weet zeker dat we elke dag weer dichterbij dat moment komen, maar oplopende 
besmettingen en de introductie van nieuwe varianten maken het lastig om in te schatten 
wanneer dat is. Om die dag dichterbij te brengen moeten we met z'n allen de maatregelen 
blijven respecteren. U kent mijn motto en daarmee sluit ik ook deze brief af. Houd vol, 
houd afstand en wees nabij!

De voorzitter van de Veiligheidsregio Noord- en Oost-Geideriand,

AJ.M. Heerts
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C: Q. Dikschei 
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Gemeenteraad gemeente Berkelland Bezoekadres: Marktstraat 1, Borculo 

Zaaknummer : 26283 
Onderwerp : Update informatievoorziening coronacrisis in Berkelland 
Verzonden : 10-05-2021 

Geachte eden van de raad, 

Met deze brief geven wij u een update over de actuele ontwikkelingen en de effecten van de crisis 
die wij op dit moment in beeld hebben. 

Effecten van de coronacrisis 
Van 3 maart 2020 tot en met 9 mei 2021 (peildatum: 10-05-2021) zijn 3575 besmettingen 
geregistreerd. Er zijn in de gemeente Berkelland in diezelfde periode 42 inwoners geregistreerd 
overleden aan het virus. De kern Eibergen kent nog steeds in absolute aantallen de meeste 
registreerde besmettingen, maar er is daar (bron: GGD) geen aanwijsbare brandhaard. Wij zien na 
een landelijke piek, die oak in Berkelland duidelijk zichtbaar was, ook hier een duidelijke daling en 
daarmee zijn we vanuit de categorie ̀ zeer ernstig' naar 'ernstig' gegaan. Over het algemeen houden 
de inwoners van de gemeente Berkelland zich goed aan de getroffen maatregelen. 

 

Geregistreerd positief 
Voor 1 juli 2020 

(le  golf) 

Geregistreerd positief 

Na 1 full 2020 

Geregistreerd positief 

TOTAAL 

Beltrum 3 289 292 

Borculo 11 497 508 

Eibergen 24 951 975 

Geesteren 3 114 117 

Gelselaar 2 59 61 

Haarlo 0 60 60 

Neede 15 710 725 

Rekken 3 103 106 

Rietmolen 2 130 132 

Ruurlo 21 577 598 

Overleden 

  

42 

TOTAAL 84 3491 3575 

Aantal besmettingen in Berkelland vanaf 3 maart 2020 

Gemeente Berkelland, Postbus 200, 7270 HA BORCULO T: 0545-250 250 E: info@gemeenteberkelland.n1 

www.gemeenteberkelland.nl, Bank Nederlandse Gemeenten: IBAN: NL35BNGH0285112600 BIC: BNGHNL2G 



Openingsplan Rijksoverheid 
De coronacrisis leidde en leidt nog steeds tot grote maatschappelijke gevolgen in Nederland en dus 
oak in de gemeente BerkeIland. Overal wordt de pijn van de crisis gevoeld. De regering heeft een 
openingsplan ontwikkeld am de bevolking perspectief te bieden. Als eerste stap zijn op 26 april 2021 
de HBO en WO onderwijsinstellingen voorzichtig fysiek geopend, is de avondklok beeindigd, kunnen 
er nu 2 personen per dag thuis warden ontvangen, is de detailhandel (zonder afspraak) geopend en 
zijn de terrassen weer open. De gemeente ziet er met haar vier BOA's op toe dat dit conform de 
gestelde regels verloopt. 

De regering heeft de gemeenten op het hart gedrukt goed toe te zien op deze regels en geen lokaal 
maatwerk toe te passen. Dit leidt soms tot onbegrip. Sommige (commerciele) horeca mogen 
bijvoorbeeld hun terrassen niet openen, omdat zij op een sportaccommodatie liggen. Of mogen hun 
serre niet gebruiken omdat deze niet aan drie zijden open is. Daarnaast is het natuurlijk een 
betrekkelijk korte tijd dat zij open kunnen. Als gemeente proberen we zoveel mogelijk binnen de 
regels mee te denken. Zo kunnen veel reguliere horecabedrijven, die normaal niet de beschikking 
hebben over een (groat) terras, onder voorwaarden gebruik maken van gemeentegrond. 

Het is al met al een dun koord waarop we balanceren. Samen zullen we oak deze hopelijk laatste 
fase van de crisis door moeten komen. Dit heeft oak het uitstellen van stap 2 in het openingsplan 
laten zien. Er zijn nog veel onzekerheden en onduidelijkheden. Er zijn veel vragen bij 
evenementenorganisatoren, sport- en cultuurverengingen, ondernemers, etc. Wij kunnen hen als 
gemeente nog weinig duidelijkheid bieden, maar proberen zo dicht mogelijk bij hen te staan. Oak in 
het kader van het lange termijn perspectief bouwen we op het openingsplan van de Rijksoverheid. 
Dit is namelijk onze routekaart, omdat er binnen de huidige Covid-wetgeving geen lokale ruimte is. 

Financiele gevolgen corona 
In de bijlagen is een aantal overzichten opgenomen die een beeld geven van de (financiele) impact 
van de coronacrisis op de samenleving. Zo is de factsheet (bijlage I) en de rapportage (bijlage II) 
horend bij het Gelders onderzoek onder ondernemers toegevoegd. Daarin valt te lezen dat voor ruim 
de helft van de Gelderse ondernemingen de impact van corona nu in maart 2021 vergelijkbaar is 
met de impact een jaar eerder tijdens de zogenaamde eerste golf. Het sentiment bij de avenge 
ondernemers verschilt sterk. Een deel van hen ervaart een minder grate impact, doordat er 
bijvoorbeeld een stukje gewenning is, doordat men beter voorbereid is of doordat de onrust en 
paniek uit de eerste golf wat is verdwenen. Daar staat tegenover dat een deel meer impact ervaart, 
doordat de gevolgen meer voelbaar zijn, de reserves beg innen op te raken, maar oak omdat er bij 
een deel van de ondernemers moedeloosheid ontstaat. Diverse malen wordt hierover opgemerkt dat 
de ondernemer het zelf mentaal zwaar vindt of dat de medewerkers het mentaal zwaar vinden. 

Lokale subsidie 
U heeft op 13 april 2021 besloten om ondernemers en verenigingen en stichtingen die getroffen zijn 
door de coronacrisis een hart onder de riem te steken en eenmalig een subsidie beschikbaar te 
stellen. lnmiddels hebben 272 verenigingen zich aangemeld. Daarvan moeten er nog 53 warden 
afgehandeld. Daarnaast zijn 382 aanvragen binnengekomen van ondernemers, waarvan er nog 120 
afgehandeld moeten warden. Het is een arbeidsintensieve klus. 

In de vorige vergadering van de comrnissie Bestuur en Sociaal is er gesproken over de culturele 
sector. Dit mede naar aanleiding van een brief die u als Gemeenteraad heeft ontvangen van de 
VNG. In de brief werd aandacht gevraagd voor de culturele sector. In de vergadering van de 
commissie werd gesproken over een bedrag van € 151.000,- bestemd voor cultuur, maar niet als 
zodanig geoormerkt. Wij zijn voornemens am in de 'Kijk op Cultuur en Erfgoed in Berkelland 2020-
2030', welke later dit jaar naar u als gemeenteraad toegezonden zal warden, voor te stellen am de 
genoemde € 151.000,- in te zetten voor het Transformatiefonds Cultuur. 
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Met vriendelijke groet, 

Burgemeester en houders van Berkelland, 
de burgemeester, de secretaris, 

M.N.J. Broers. drs. J.H.A. van Oostrum 

Overige regelingen 
• Het overgrote deel van de beschikbare gelden wordt ingevuld door de TOZO-regeling. In de 

bijlagen is het definitieve overzicht te vinden van TOZO3 en de stand van zaken van TOZ04. Bij 
TOZO3 betreft het ruim 9 ton aan inkomensaanvullingen en bijna 2 ton aan kredieten. Voor 
TOZO4 zijn er voor de gemeente Berkelland nu 93 aanvragen binnen voor inkomensaanvulling 
en 4 aanvragen voor krediet. 

• Er is ook een regeling met de naam Tijdelijke Ondersteuning Noodzakelijke Kosten (TONK). 
Deze is bedoeld voor inwoners waarbij het inkomen aanzienlijk gedaald is door de coronacrisis 
en hierdoor niet meer in staat zijn noodzakelijke kosten als woonlasten te betalen. De TONK is 
gebaseerd op de tijzondere bijstand' en is sinds maart aan te vragen. Dit verschilt per 
gemeente. Een aanvraag kan met terugwerkende kracht vanaf 1 januari 2021. Er zijn in 
Berkelland nu 36 aanvragen binnengekomen voor deze regeling. 
Oat zijn er iets meer dan in Winterswijk en Oost Gelre. Het toekenningspercentage ligt iets hoger 
dan het gemiddelde van deze 3 gemeenten. Er is op dit moment ruim € 28.000,- uitgekeerd door 
de gemeente Berkelland. 

Dienstverlening en ambtelijke organisatie 
De medewerkers hebben de afgelopen maanden een groot verantwoordelijkheidsgevoel en een 
grote mate van flexibiliteit getoond. Oat is ook te zien in de beperkte mate van vertragingen in de 
verschillende programmaplanningen. We proberen onze dienstverlening naar de inwoners toe 
zoveel mogelijk in stand te houden en volgen daarin ook de lijn van het openingsplan van de 
Rijksoverheid. Er moet daarbij gedacht worden aan een gefaseerde heropening van ons 
gemeentehuis, de gemeentewerf en de Voormekaar locaties. Het is daarbij ook fijn de medewerkers 
van de gemeente perspectief te kunnen bieden na 14 maanden thuiswerken. 

Afsluiting 
Het vaccineren in 't Timpke in Borculo verloopt goed. Zowel bezoekers, GGD als de stichting 't 
Timpke zijn tevreden met de wijze waarop hier invulling aan wordt gegeven. Er worden dagelijks 600 
inwoners uit Berkelland en omliggende gemeenten gevaccineerd. 

De gevolgen van corona zullen nog lang voelbaar zijn. We hebben hier bij het begin van de crisis 
direct op geanticipeerd door dit op te nemen in de analyses binnen de eigen programma's en 
zodoende ook vorm te geven in de gemeentelijke P&C cyclus. Zoals u van ons gewend bent houden 
we u op de hoogte. 

Kopie aan: 
-Archief 
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1 2021-05-10 Raadsbrief - Bijlage 1 - Factsheet onderzoek gevolgen coronacrisis meting maart 2021 - regio Achterhoek Gevolgen coronacrisis voor ondernemers in 
Gelderland – regio Achterhoek

In deze factsheet staan de belangrijkste uitkomsten van de vierde meting van het Gelderse corona-ondernemerspanel 
dat op initiatief van VNO-NCW Midden, MKB-Nederland Midden, Oost NL en de provincie Gelderland wordt uitgevoerd. 
De totaalresultaten van het ondernemerspanel zijn te vinden op 
https://www.vno-ncwmidden.nl/investeringsbereidheid-ondernemers-groeit-weer/

Effect coronacrisis op omzet

Impact op bedrijfsvoering

• “Angst bij patiënten om de Fysiotherapeut te bezoeken, verder wordt er minder geopereerd in de ziekenhuizen dus 
revalidaties blijven uit.”

• “Detailhandel is gesloten en op afspraak werkt natuurlijk maar heel beperkt. Dus flink omzetverlies.”
• “Hoog ziekteverzuim uitgestelde vraag.”
• “Toelevering van onderdelen is een probleem, de eenvoudigste onderdelen zijn voor een lange tijd niet leverbaar.”

Aantal deelnemers onderzoek uit regio Achterhoek: n=278
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Gevolgen coronacrisis voor ondernemers in 
Gelderland – regio Achterhoek

Impact op eigen vermogen onderneming

Gebruik economische hulpmaatregel in regio Achterhoek

Effectiviteit economische hulpmaatregel in regio Achterhoek

Aantal deelnemers onderzoek uit regio Achterhoek: n=278
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Gevolgen coronacrisis voor ondernemers in 
Gelderland – regio Achterhoek

Geplande investeringen om sterker uit de crisis te komen - regio Achterhoek

Verwachte gevolgen coronacrisis

Aantal deelnemers onderzoek uit regio Achterhoek: n=278

Wat ontbreekt er op dit moment in de maatregelen die zijn getroffen?
• “De kosten van bedrijven worden zoveel als mogelijk gedekt maar hoe staat het met het inkomen van de 

ondernemer?”
• “Duidelijkheid over inhoud en toegankelijkheid.”
• “Er wordt vergeleken met de omzet van vorig jaar. Groeiende bedrijven met meer personeel dan vorig jaar vallen 

hierdoor buiten de boot en krijgen geen ondersteuning.“
• “Ik denk dat er beter regionaal bekeken kan worden of er versoepeling mogelijk is.”
• “Ondersteuning is onvoldoende. En er wordt te weinig perspectief geboden voor de jaren erna. Ik denk aan 

krediet, de termijnen van terugbetaling schulden, enz.”
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Gevolgen coronacrisis voor ondernemers in 
Gelderland – regio Achterhoek

Achtergrondkenmerken deelnemers aan onderzoek – regio Achterhoek

branche n %

landbouw, bosbouw en visserij (SBI 1 tot 3) 6 2%

delfstoffen, nutsbedrijven (SBI 6 tot 9) 0 0%

industrie (SBI 10 tot 33) 39 14%

bouw en installatietechniek (SBI 41 tot 43) 23 8%

handel in en reparatie van auto’s (SBI 45) 4 1%

groothandel (SBI 46) 13 5%

detailhandel (SBI 47) 51 18%

vervoer en opslag (SBI 49 tot 53) 5 2%

logies, maaltijd- en drankverstrekking (SBI 55 tot 56) 55 20%

informatie en communicatie (SBI 58 tot 63) 8 3%

financiële instellingen (SBI 64 tot 66) 1 0%

onroerend goed (SBI 68) 3 1%

zakelijke dienstverlening (SBI 69 tot 82) 36 13%

onderwijs, openbaar bestuur en overheid 
(SBI 84 tot 85)

2 1%

zorg (SBI 86 tot 88) 11 4%

cultuur (SBI 91) 2 1%

sport en recreatie (SBI 93) 6 2%

overige dienstverlening (SBI 94 tot 96) 12 4%

anders 1 0%

totaal 278 100%

aantal medewerkers n %

Geen (zzp’er / zelfstandige) 36 13%

1 medewerker 10 4%

2 t/m 5 medewerkers 50 18%

6 t/m 10 medewerkers 58 21%

11 t/m 25 medewerkers 45 16%

26 t/m 50 medewerkers 33 12%

50 t/m 250 medewerkers 39 14%

meer dan 250 medewerkers 7 3%

totaal 278 100%

Aantal deelnemers onderzoek uit regio Achterhoek: n=278
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Gevolgen coronacrisis voor ondernemers in Gelderland
Resultaten ondernemerspanel | 4-meting  (maart 2021)



Voorwoord
Voor u ligt de rapportage van de vierde meting van het Gelderse corona 

ondernemerspanel. Een initiatief van VNO-NCW Midden, MKB-Nederland Midden, 

Oost NL en de provincie Gelderland. Het panel is opgezet met als doel input op te 

halen bij ondernemers om (lokale) overheid te informeren over de behoefte en 

optimalisering van de hulpmaatregelen en daarmee de economie in Gelderland te 

ondersteunen. 

De coronacrisis raakt ons allemaal en nu in het voorjaar 2021 zitten we in lockdown. 

Hoewel het einde in zicht is zijn de effecten voor ondernemers divers. In het 

onderzoek is daarom een breed pakket aan vragen meegenomen over onder andere 

de impact van de crisis op de omzet en de werkgelegenheid van Gelderse 

ondernemingen, maar ook over de keuzes om weer te gaan investeren. 

Wij danken jullie allen van harte voor het (wederom) meedoen en roepen eenieder 

op om aan de slag te gaan met de aanbevelingen.
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Colofon
Het ondernemerspanel en de rapportage zijn opgesteld en 
uitgevoerd door Right Marktonderzoek.
Heeft u vragen naar aanleiding van deze rapportage of wilt u meer 
informatie, dan kunt u contact opnemen met VNO-NCW Midden via info@vno-ncwmidden.nl of 
met Right Marktonderzoek via ghamstra@rightmarktonderzoek.nl. 
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1. Onderzoeksopzet



Aanleiding Omdat de coronacrisis veel impact heeft op ondernemers, is in april 2020 een ondernemerspanel opgezet om de gevolgen van de coronacrisis te monitoren. Inzicht in de 

ontwikkelingen en de stand van zaken bij het bedrijfsleven kan de lokale overheden helpen om gericht ondersteuning te bieden. De monitor biedt inzicht in de stand van 

zaken bij het bedrijfsleven, maar ook de behoefte aan hulpmaatregelen en de wijze waarop de geboden hulpmaatregelen worden ontvangen. De overheid heeft een pakket 

aan hulpmaatregelen opgesteld, maar de vraag is hoe deze hulpmaatregelen door ondernemers worden ervaren en in welke mate dit ze de hulp biedt die ze nodig hebben, 

maar ook welke andere ondersteuning ze eigenlijk nodig hebben. Door dit op een gestructureerde wijze onder een grote groep ondernemers te monitoren, kan in beeld 

worden gebracht in hoeverre de geboden hulpmaatregelen daadwerkelijk aankomen en waar eventuele aanpassingen wenselijk zijn.

Doelgroep De doelgroep wordt gevormd door de ondernemers, gevestigd in de provincie Gelderland. Aan het onderzoek hebben zowel ondernemers met personeel als zzp’ers 

deelgenomen.

Methode Het onderzoek is uitgevoerd door middel van online onderzoek en deze vierde meting heeft een totale respons van n=1.166 opgeleverd. De benadering van de ondernemers 

is via drie verschillende kanalen uitgevoerd:

▪ ad random telefonische benadering van ondernemers in Gelderland door Right Marktonderzoek, voor deelname aan een online onderzoek (n=222) 

▪ een oproep om deel te nemen aan het onderzoek via diverse kanalen van de opdrachtgevers verspreid (n=250)

▪ benadering van deelnemers aan de eerste twee metingen van het ondernemerspanel (n=694).

Veldwerkperiode Het veldwerk voor deze vierde meting vond plaats van 8 maart tot en met 24 maart 2021. Het veldwerk voor de eerdere metingen is uitgevoerd in de perioden:

▪ eerste meting: van 17 april tot en met 3 mei 2020 

▪ tweede meting:  van 26 juni tot en met 10 juli 2020

▪ derde meting: van 9 november tot en met 27 november 2020.

Weging De opzet van de monitor is om een zo groot mogelijke groep ondernemers voor het onderzoek te bereiken; de wijze van benadering zorgt er mogelijk voor dat bepaalde 

groepen in de steekproef onder- of oververtegenwoordigd zijn. Om dit effect op te heffen zijn de resultaten gewogen op basis van sector.

Rapportage In deze rapportage worden de resultaten van het onderzoek op totaalniveau weergegeven en voorzien van de belangrijkste conclusies. Daarnaast worden opmerkelijke 

verschillen op basis van bedrijfsomvang, branche of regio tekstueel in de rapportage benoemd. Om de ontwikkelingen door de tijd te monitoren, wordt op verschillende 

plaatsen in het rapport een vergelijking gemaakt met de resultaten van de eerdere metingen.

1. Onderzoeksopzet
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2. Resultaten



2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

6

▪ Ondanks strengere lockdown voor veel perioden, blijft het percentage bedrijven dat minder 

omzet realiseert dalen

Ook de vierde meting van de coronamonitor bevestigt het beeld dat de eerste periode van de 

coronacrisis de meeste impact had op het bedrijfsleven in Gelderland. Het percentage 

ondernemingen dat een hogere omzet weet te realiseren ten opzichte van een jaar eerder 

groeit, net als het percentage bedrijven dat een vergelijkbare omzet behaalt. Het percentage 

ondernemingen met een omzetdaling van 40% of meer, is ten opzichte van de derde meting 

(november 2020) weer licht gestegen van 19% naar 22%.

▪ Ondernemingen actief in de horeca (95%), cultuur (93%) en sport en recreatie (93%) hebben 

het meest te maken met omzetdaling. Ondernemingen uit de sectoren landbouw (65%), 

groothandel (60%), de bouw- en installatietechniek (60%) en industrie (54%) hebben relatief 

vaak te maken met een omzetstijging of een omzet die vergelijkbaar is met een jaar eerder.

▪ Ondernemingen met meer dan 25 medewerkers noteren relatief vaak een omzetstijging (circa 

25%).

Welk effect heeft de coronacrisis tot nu toe op uw omzet ten opzichte van 11 maart 2020?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

Op welke termijn verwacht u dat de onderstaande factoren invloed gaan hebben op uw bedrijfsvoering?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

▪ In maart 2021 worden de liquiditeit en het wegvallen van orders 

door de ondernemers nog steeds als de factoren benoemd die 

het meest van invloed zijn op de bedrijfsvoering. Toch neemt het 

percentage ondernemers dat hier mee te maken heeft of 

verwacht te krijgen af. Tijdens de derde meting noemde 45% van 

de ondernemers nog liquiditeit als belangrijke factor (nu 42%) en 

het wegvallen van orders werd in november nog zelfs door 57% 

genoemd (nu  47%). Liquiditeit is in de horeca wel een groot 

probleem, driekwart van de ondernemingen uit deze sector 

heeft nu of binnen drie maanden liquiditeitsproblemen. Ook bij 

bedrijven in de detailhandel (43%) komt dit relatief veel voor.

▪ Als er al personele problemen ontstaan door de coronacrisis, dan 

is het niet meer het hebben van een personeelsoverschot (15% 

en was 22%), maar signaleren steeds meer ondernemers dat het 

vinden van gekwalificeerd personeel in toenemende mate 

lastiger wordt. Een derde van de ondernemers noemt dit een 

factor die van invloed is of gaat worden op de bedrijfsvoering, 

terwijl dat in november nog voor iets meer dan een kwart van de 

ondernemingen gold.
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

Met welke acute problemen of kansen heeft u, als ondernemer, op dit moment te maken?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

problemen kansen

▪ De belangrijkste problematiek waar de Gelders ondernemers acuut mee te maken hebben is dat er minder geld binnen komt (wegvallen orders (16%), omzetdaling (7%) of in het geheel geen 

omzet door gedwongen sluiting (7%)). Los van de omzetproblematiek valt hier ook het eerder genoemde personeelstekort op: 8% van de ondernemingen heeft op dit moment al acuut 

problemen om geschikt personeel te vinden.

▪ De belangrijkste kansen zitten voor bijna een tiende van de ondernemers in het verdergaand digitaliseren van de dienstverlening (bijvoorbeeld online verkopen of online trainingen). Ook ervart

8% dat de markt door de komst van corona groter voor hen geworden is, waardoor het mogelijk is om een bredere markt te bedienen.
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

In welk opzicht verschilt de impact op uw onderneming ten opzichte van de eerste corona-golf in het voorjaar van 2020? 
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

Gevolgen coronacrisis voor branches divers

▪ Voor ruim de helft van de Gelderse ondernemingen is de impact van corona 

nu in maart 2021 vergelijkbaar met de impact een jaar eerder tijdens de 

zogenaamde eerste golf. 

▪ Het sentiment bij de overige ondernemers verschilt sterk. Een deel van hen 

ervaart een minder grote impact doordat er bijvoorbeeld een stukje 

gewenning is (11%), doordat men beter voorbereid is (5%) of doordat de 

onrust en paniek uit de eerste golf wat is verdwenen (3%). Daar staat 

tegenover dat 13% meer impact ervaart doordat de gevolgen meer 

voelbaar zijn, de reserves beginnen op te raken (3%), maar ook omdat er bij 

een deel van de ondernemers moedeloosheid ontstaat. Diverse malen 

worden hierover opgemerkt dat de ondernemer het zelf mentaal zwaar 

vindt of dat de medewerkers het mentaal zwaar vinden.
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91%
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

▪ Bij ruim de helft van de ondernemingen heeft de coronacrisis in meer of mindere mate een negatieve impact op het eigen vermogen van de onderneming; dit geldt sterker voor de kleinere 

ondernemingen dan voor de grotere. Ook hier springen logischerwijs de sectoren horeca (93%) en de detailhandel (70%) er in negatieve zin bovenuit. Bij de overige ondernemingen geldt dat het 

eigen vermogen gelijk blijft of bij een tiende zelfs (licht) stijgt. Voor industriële ondernemingen (46%) en ondernemingen in de bouw- en installatietechniek (52%) geldt relatief vaak dat de 

coronacrisis geen impact heeft op het eigen vermogen.

▪ Hoewel het percentage ondernemingen dat liquiditeitsproblemen heeft, of op (korte) termijn verwacht, daalde ten opzichte van de meting in november vorig jaar (zie pagina 7), steeg het 

percentage ondernemingen dat door de coronacrisis nieuwe kredietverplichtingen is aangegaan van 7% naar 9%. Vooral in de horeca (33%) en de detailhandel (19%) zijn vaak nieuwe 

kredietverplichtingen aangegaan.

Is uw onderneming naar aanleiding van de coronacrisis nieuwe 
kredietverplichtingen aangegaan?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

ja

nee

Welke impact heeft de coronacrisis op het eigen vermogen van uw onderneming?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

Heeft uw onderneming door de coronacrisis liquiditeitsproblemen 
en daardoor extra leningen/uitstel van betalingen nodig?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

Welke stappen heeft u hiervoor ondernomen?
(basis: ondernemers met liquiditeitsproblemen die gezocht hebben naar een oplossing; n=137)

▪ Het percentage ondernemingen dat te maken heeft met liquiditeitsproblemen die dusdanig zijn dat er extra leningen nodig zijn of uitstel van betaling nodig is, is vergelijkbaar met de situatie in 

november 2020 toen 15% deze vraag met ja beantwoordde. Van de ondernemingen met meer dan 50 medewerkers verwacht een groot deel 82% dat er geen liquiditeitsproblemen zullen 

ontstaan. 

▪ Ondernemingen die al aan oplossingen gewerkt hebben, kiezen vooral voor de uitstel van belastingafdracht. Meer dan in november 2020 wordt er al dan niet succesvol geprobeerd om uitstel 

van betaling van huur te krijgen (dat was 42%). Ditzelfde geldt voor uitstel van betaling bij leveranciers (was 18%). Bijna een kwart van de ondernemers klopt aan bij familie voor een lening.
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

Welke van de volgende investeringen in uw onderneming worden uit- of afgesteld? 
(basis: alle ondervraagden; n=1.166 – meerdere antwoorden mogelijk)

▪ Net als bij de derde meting in november 2020 stelt circa de helft van de 

Gelderse ondernemingen investeringen uit. Dit lag bij de eerste twee 

metingen rond de 60%. Nog steeds, maar in mindere mate, zijn het de 

vervangings- en uitbreidingsinvesteringen die het meest genoemd zijn als 

investeringen die (nog even) niet plaatsvinden. Een vijfde van de 

ondernemers investeert momenteel minder in het onderhouden of 

verbouwen van bedrijfspanden of het verduurzamen van de onderneming.

▪ Ondernemingen in de sectoren landbouw (18%), bouw- en 

installatietechniek (35%) en groothandel (36%) hebben het minst vaak 

investeringen uitgesteld. Daar staat tegenover dat vrijwel alle 

horecaondernemers (91%) investeringen uit- of afstellen.
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

Heeft u nieuwe producten of diensten ontwikkeld als gevolg van de coronacrisis? 
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

▪ Een deel van de Gelderse ondernemers noemde eerder al bij de kansen die 

er ondanks, of misschien wel juist door, de coronacrisis zijn, het 

ontwikkelen van nieuwe producten of diensten of het uitbreiden van de 

markt. Wanneer concreet gevraagd wordt of er als gevolg van de 

coronacrisis nieuwe producten of diensten zijn ontwikkeld, dan antwoordt 

bijna 40% hierop bevestigend (was 37% bij de vorige meting). Voor ruim 

een derde van de ondernemers met een nieuw product of dienst was deze 

in ieder geval kostendekkend. Voor echter een bijna even grote groep geldt 

dat deze producten/diensten meer gekost hebben dan ze opleveren.

▪ Net als bij de vorige meting is er in de landbouw (18%) en de bouw- en 

installatietechniek (17%) het minst gezocht naar nieuwe producten of 

diensten. Dit heeft er waarschijnlijk mee te maken dat deze sectoren weinig 

omzetverlies ondervinden van de coronacrisis. 
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ja, maar ik weet nog niet wat het resultaat ervan zal zijn
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2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering

Bent u van plan om het komende jaar investeringen te doen om sterker uit deze crisis te komen? 
(basis: alle ondervraagden; n=1.166 – meerdere antwoorden mogelijk)

▪ De bereidheid om in het komende jaar te investeren om sterker uit de coronacrisis te komen lijken groot. Ruim meer dan de helft van de Gelderse ondernemingen heeft plannen om 

investeringen te gaan doen. Er lijkt vooral veel bereidheid om te investeren in de (bij)scholing van personeel en het aantrekken van nieuw personeel. Hiernaast denkt men (meer) te gaan 

investeren in marketing, digitalisering en automatisering.

▪ Hoewel de meerderheid denkt aan investeringen tot € 50.000,- (41%) of tussen de € 50.000,- en € 100.000,- (17%), zegt 7% van de ondernemingen die willen gaan investeren, meer dan 

€ 1 miljoen te gaan investeren.
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Heeft u zelf of onder uw personeel te maken (gehad) met besmetting met het coronavirus?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

▪ Bij ruim de helft (56%) van de Gelderse ondernemingen is de ondernemer 

zelf of een of meerdere medewerkers besmet geweest met het 

coronavirus. Veelal had dit geen of nauwelijks gevolgen voor de 

bedrijfsvoering. 

▪ Bij 17% van de ondernemingen had de coronabesmetting wel een (redelijk) 

grote impact op de bedrijfsvoering.

2.1 Impact coronacrisis op omzet en bedrijfsvoering
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ja, maar dit heeft/had nauwelijks impact op de bedrijfsvoering
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2.2 Impact coronacrisis op de werkgelegenheid

Welke impact heeft de coronacrisis op de werkgelegenheid binnen uw onderneming op dit moment?
(basis: ondernemingen met personeel; n=1.017 – meerdere antwoorden mogelijk)

▪ De gevolgen van de coronacrisis in deze vierde meting verschillen duidelijk 

op het gebied van de werkgelegenheid. Eerder werd al geconstateerd dat 

ondernemers nu al moeite hebben of verwachten te krijgen op het gebied 

van het vinden van gekwalificeerd personeel. Hierop aansluitend noemt 

bijna een kwart van de ondernemingen met personeel, dat de onderneming 

groeit en er dus ook weer personeel aangenomen wordt. Bij de meting uit 

november jl. was dit nog maar bij 14% van de Gelderse ondernemingen het 

geval. Ondernemingen in de landbouw (36%), industrie (35%), zakelijke 

dienstverlenging (32%), vervoer en opslag (30%) en informatie en 

communicatie (30%) noemen dit relatief vaak. 

▪ Het percentage bedrijven dat momenteel meer medewerkers heeft dan 

werk, is vergelijkbaar met de voorgaande meting en logischerwijs het 

hoogst bij de horecaondernemingen (59%) en de detailhandel (25%).
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2.2 Impact coronacrisis op de werkgelegenheid – tot nu toe

Is het aantal medewerkers binnen uw organisatie vanaf de start van de coronacrisis in maart van 2020 afgenomen, gelijk gebleven of toegenomen? 
(basis: ondernemingen met personeel; n=1.017  – meerdere antwoorden mogelijk)

▪ Net als bij de derde meting geeft circa een vijfde van 

de ondernemers aan dat het aantal medewerkers 

ten opzichte van maart 2020 is afgenomen. Daar 

staat tegenover dat het aandeel ondernemingen 

waarbij het personeelsbestand toenam, sterk is 

gestegen. Van 16% in de derde meting naar 23% in 

deze meting van maart 2021.

▪ Met name in de horeca wordt vaak genoemd dat 

het aantal medewerkers is gedaald (61%), maar ook 

in de sport en recreatie (55%) is dit het geval. Een 

stijging van het aantal medewerkers komt vaak voor 

in de landbouw (43%), groothandel (37%), zakelijke 

dienstverlening (31%) en de vervoer en opslag 

(30%). Vooral bij de ondernemingen met meer dan 

25 medewerkers is het aantal medewerkers relatief 

vaak gegroeid (40%).
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2.2 Impact coronacrisis op de werkgelegenheid – verwachting komende halfjaar 

Welke gevolgen verwacht u van de coronacrisis op de werkgelegenheid binnen uw onderneming voor het komende halfjaar? Ik verwacht …
(basis: ondernemingen met personeel; n=1.017 – meerdere antwoorden mogelijk)

▪ Ook richting de toekomst zijn er meer 

ondernemingen die meer medewerkers 

denken aan te gaan nemen (23%) dan 

ondernemers die verwachten dat ze 

medewerkers moeten ontslaan (7%). Bij de 

vorige meting waren deze percentages nog 

respectievelijk 13% en 15%. In de horeca (19%) 

en de detailhandel (14%) liggen deze 

percentages echter wel relatief hoog. 

▪ Bijna een derde van de ondernemingen (30%) 

in de zakelijke dienstverlening, informatie en 

communicatie en de industrie verwacht extra 

medewerkers aan te zullen nemen.

▪ Daar waar de ondernemingen groei of krimp in 

het personeelsbestand verwachten, gaat dit 

veelal om aantallen van minder dan 5 

medewerkers.
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2.2 Impact coronacrisis op de werkgelegenheid

Overweegt u vanwege de coronacrisis weer in loondienst te gaan? 
(basis: alle zzp’ers; n=149)

10% van de zzp’ers overweegt weer volledig in loondienst te gaan

▪ Bijna een kwart van de zzp’ers overweegt in de toekomst weer 

(gedeeltelijk) in loondienst te gaan. Hiermee ligt dit percentage 

iets hoger dan bij de meting in november. Wat wel duidelijk 

verschilt is het percentage dat weer geheel in loondienst 

overweegt te gaan, dit was in november nog 4%.

10%

13%

77%

ja, ik overweeg volledig in loondienst te gaan ja, ik overweeg gedeeltelijk in loondienst te gaan nee, ik blijf zzp’er
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2.3 Beoordeling hulpmaatregelen

De overheid heeft hulpmaatregelen ingesteld om ondernemers steun te bieden tijdens de coronacrisis. 
Met welk rapportcijfer beoordeelt u deze hulpmaatregelen in het algemeen?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

▪ De waardering voor de hulpmaatregelen is in maart 2021 op het 

laagste niveau van alle vier metingen; met een gemiddeld 

rapportcijfer van een 6,5 is de algemene tevredenheid over de 

maatregelen relatief laag. Ondernemingen die gebruikgemaakt 

hebben van de economische hulpmaatregelen waarderen deze lager 

(6,3) dan zij die er geen gebruik van hebben gemaakt (6,8).
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2.3 Beoordeling hulpmaatregelen

Maakt u gebruik van de volgende beschikbare maatregelen?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

ja

nee

gebruikt 1 of 
meerdere 
regelingen

▪ Het gebruik van de regelingen lijkt af te nemen, waar in november nog iets meer dan de helft (51%) van de ondernemers in Gelderland gebruikmaakte van 1 of meerdere van de beschikbare 

regelingen, is dat nu in maart 2021 nog 41%.

▪ Deze daling lijkt vooral te komen door een daling in het percentage dat gebruikmaakt of wil maken van NOW-regeling, dit was in november 2020 nog 37%, terwijl dat nu nog ‘maar’ voor 23% 

van de ondernemingen geldt.

▪ Ten opzichte van de vorige meting is met name het percentage gebruikers van de TVL-regeling gestegen. Waar nu 20% er gebruik van maakt of wil maken, was dit in november 2020 nog 13%.
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In hoeverre ervaart u administratieve lasten bij de aanvraag, toekenning en 
verantwoording van de hulpmaatregelen?
(basis: ondernemingen die gebruikmaken van een hulpmaatregel; n=468)

▪ Over het algemeen zijn de ondernemers die gebruikmaken van de economische hulpmaatregelen niet ontevreden over de administratieve lasten die voortkomen uit de aanvraag, toekenning of 

verantwoording van de hulpmaatregelen. Bijna driekwart van deze ondernemers vindt dat het meevalt of ervaart bijna geen administratieve lasten. Voor 3% zijn deze lasten zo hoog dat ze bijna 

niet opwegen tegen de baten.

▪ De bekendheid van regelingen van gemeenten om de gemeentelijke lasten kwijt te schelden zijn laag. 83% weet niet of het in de gemeente waarin zij zijn gevestigd, mogelijk is. 

4% van de ondernemers kent voorbeelden van regelingen die hierin voorzien. Meest genoemd hierbij is kwijtschelding van precariobelasting, maar ook OZB wordt redelijk vaak genoemd.

2.3 Beoordeling hulpmaatregelen
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2.4 Effectiviteit hulpmaatregelen

In hoeverre biedt deze maatregel u de hulp die u nodig heeft?
(basis: ondernemingen die gebruikmaken van een hulpmaatregel; n=468)

▪ Over het algemeen zijn de gebruikers van de 

verschillende economische hulpmaatregelen van 

mening dat ze wel helpen, maar in veel gevallen 

is een meerderheid van mening dat de hulp niet 

voldoende is. Dit geldt het minst voor de 

gebruikers van de BMKB-regeling of zij die uitstel 

hebben aangevraagd bij de belastingdienst. Van 

beide groepen zegt circa 45% dat de maatregel 

voldoende hulp biedt.
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2.5 Behoefte aan andere hulpvormen

Wat ontbreekt er in uw ogen in de maatregelen die er tot dit moment zijn getroffen?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166 – meerdere antwoorden mogelijk)

▪ Hoewel een meerderheid van de ondernemers niets kan 

noemen wat er ontbreekt in de maatregelen die tot nu toe 

zijn getroffen, blijft het ontbreken van maatwerk bovenaan 

staan, maar ook het onvoldoende zijn van de geboden 

(financiële) steun.

▪ Hiernaast is men op zoek naar meer duidelijkheid voor wat 

betreft de maatregelen, maar ook naar meer duidelijkheid 

over de toekomst. Een deel mist nu perspectief waar naar 

toe gewerkt kan worden.
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2.6 Verwachte gevolgen coronacrisis

Ik verwacht dat de coronacrisis …
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)

▪ Percentage ondernemingen dat een negatieve invloed van de coronacrisis verwacht daalt verder naar 

circa 50%

De groep ondernemers die negatieve gevolgen van de coronacrisis verwacht te ondervinden in de toekomst 

is nu in maart 2021 gedaald naar 53%, waar dat een jaar eerder bij de start van de coronacrisis nog voor 

85% van de ondernemingen gold. Inmiddels denkt 37% van de ondernemers dat de coronacrisis geen of 

nauwelijks invloed op de onderneming zal hebben en 10% verwacht zelfs een positieve invloed. Toch denkt 

ook nog steeds 6% dat de coronacrisis er uiteindelijk voor kan zorgen dat het voortzetten van de 

onderneming ernstig bedreigd wordt.

▪ Wel zijn er grote verschillen tussen sectoren te zien: in de tabel op de volgende pagina blijkt dat het met 

name ondernemingen in de horeca (31%), sport- en recreatie (21%), overige dienstverlening (14%) en  

detailhandel (12%) zijn, die aangeven dat het voortzetten van de onderneming bedreigd wordt.
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2.6 Verwachte gevolgen coronacrisis

Percentage ondernemers dat verwacht dat de coronacrisis de voortzetting bedreigt – naar branche
(in onderstaande tabellen zijn alle branches opgenomen waarvan er minimaal 20 ondernemingen aan het onderzoek hebben deelgenomen)

branche n %

industrie (SBI 10 tot 33) 82 1%

bouw en installatietechniek (SBI 41 tot 43) 83 1%

groothandel (SBI 46) 72 0%

detailhandel (SBI 47) 199 12%

vervoer en opslag (SBI 49 tot 53) 24 4%

logies, maaltijd- en drankverstrekking (SBI 55 
tot 56)

276 31%

informatie en communicatie (SBI 58 tot 63) 35 6%

branche n %

zakelijke dienstverlening (SBI 69 tot 82) 153 7%

zorg (SBI 86 tot 88) 61 0%

sport en recreatie (SBI 93) 28 21%

overige dienstverlening (SBI 94 tot 96) 59 14%
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2.6 Verwachte gevolgen coronacrisis

In hoeverre bent u het eens met onderstaande stellingen?
(basis: alle ondervraagden; n=1.166)
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▪ Tot slot zijn er nog een aantal stellingen aan de 

ondernemers voorgelegd. Zij zijn duidelijk van mening dat 

de algehele sluiting van ondernemingen in verschillende 

sectoren een te grote impact op de economie heeft.

▪ Over de stelling of er na de crisis meer thuisgewerkt zal 

worden dan voor de coronacrisis, zijn de meningen sterk 

verdeeld. 37% van de ondernemers zegt dat dat niet het 

geval zal zijn, terwijl iets meer dan 40% aangeeft dat dat 

wel het geval is. Hier zijn logischerwijs grote verschillen 

waar te nemen tussen sectoren, omdat het niet in alle 

sectoren mogelijk is om thuis te werken.

▪ Continuering van de huidige maatregelen zorgen bij de 

meerderheid (54%) van de Gelderse ondernemingen niet 

voor grote problemen. Een aanzienlijk deel (22%) is echter 

wel van mening dat wanneer de huidige maatregelen nog 

2 maanden duren, zij in de problemen gaan komen. Het 

zijn de ondernemers in de horeca (71%) en de detailhandel 

(52%) die het hier relatief vaak mee eens zijn.
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3. Achtergrondkenmerken

aantal medewerkers n %

Geen (zzp’er / zelfstandige) 149 13%

1 medewerker 56 5%

2 t/m 5 medewerkers 236 20%

6 t/m 10 medewerkers 222 19%

11 t/m 25 medewerkers 215 18%

26 t/m 50 medewerkers 129 11%

51 t/m 250 medewerkers 126 11%

meer dan 250 medewerkers 33 3%

totaal 1.166 100%

regio n %

Stedendriehoek 119 10%

Achterhoek 278 24%

Arnhem-Nijmegen 309 27%

Rivierenland 161 14%

Noord-Veluwe en Valleiregio 127 11%

Foodvalley 172 15%

totaal 1.166 100%

Aan het ondernemerspanel hebben de volgende ondernemers deelgenomen.
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3. Achtergrondkenmerken

Aan het ondernemerspanel hebben de volgende ondernemers deelgenomen.

branche n %

landbouw, bosbouw en visserij (SBI 1 tot 3) 17 2%

delfstoffen, nutsbedrijven (SBI 6 tot 9) 0 -

industrie (SBI 10 tot 33) 82 7%

bouw en installatietechniek (SBI 41 tot 43) 83 7%

handel in en reparatie van auto’s (SBI 45) 17 2%

groothandel (SBI 46) 72 6%

detailhandel (SBI 47) 199 17%

vervoer en opslag (SBI 49 tot 53) 24 2%

logies, maaltijd- en drankverstrekking (SBI 
55 tot 56)

276 24%

informatie en communicatie (SBI 58 tot 63) 35 3%

branche n %

financiële instellingen (SBI 64 tot 66) 11 1%

onroerend goed (SBI 68) 12 1%

zakelijke dienstverlening (SBI 69 tot 82) 153 13%

onderwijs, openbaar bestuur en overheid 
(SBI 84 tot 85)

16 1%

zorg (SBI 86 tot 88) 61 5%

cultuur (SBI 91) 15 1%

sport en recreatie (SBI 93) 28 2%

overige dienstverlening (SBI 94 tot 96) 59 5%

anders 6 1%

totaal 1.166 100%
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Emmawijk 55 
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TONK - dashboard       3-5-2021 

          

Aanvragen         

Besluit Berkelland Oost Gelre Winterswijk Totaal 

In behandeling 3 1 4 8 

Aanvraag ingetrokken 1 2 3 6 

Toegekend 25 18 14 57 

Afgewezen 7 3 3 13 

Totaal aanvragen 36 24 24 84 

Toekenningspercentage 75,8% 78,3% 70,0% 75,0% 

          

Geregistreerde betaaldossiers Berkelland Oost Gelre Winterswijk Totaal 

Minimum toegekend bedrag/maand € 10 € 13 € 87   

Gemiddeld toegekend bedrag/maand € 413 € 421 € 508   

Maximum toegekend bedrag/maand € 1.249 € 1.422 € 1.467   

          

Totaal toegekende bedragen (6 maanden) * € 49.606 € 32.847 € 30.290 € 112.743 
          

Budgettoekenning 1e tranche 113.453 80.680 108.704 € 302.837 

Raming toekenning 2e tranche 340.359 242.041 326.111 € 908.511 

Raming budget TONK 453.812 322.721 434.815 1.211.348 

Saldo budget € 404.206 € 289.874 € 404.525 € 1.098.606 

* exclusief eventueel in mindering te brengen inkomsten.       

          

Betalingen Berkelland Oost Gelre Winterswijk Totaal 

Totaal betalingen € 28.338 € 21.248 € 19.756 € 69.342 

Aantal dossiers betalingen 23 15 13 51 
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Feiten & cijfers

Tijdelijke overbruggingsregeling zelfstandig ondernemers

Tozo 3

Totaal ondernemers
218  ondernemers deden in totaal 

een beroep op Tozo 3. Eén ondernemer 
kan meerdere aanvragen hebben gedaan.

Branches
Uit welke branches zijn 
de aanvragers afkomstig?

Totaal bedrag
Wat is verstrekt door ROZ bij Tozo 3 

(exclusief premies)?

Inkomensaanvullingen: 
Kredieten:     

€ 915.757
€  181.806

Gemeente
Berkelland

Totaal aanvragen

29
Inkomensaanvullingen (91% toegekend) 
Kredieten (79% toegekend)

252

Autohandel

Bouw

Detailhandel 

Evenementen

HorecaIndustrie
Landbouw

Levensmiddelen

Persoonlijke
dienstverlening

Zakelijke
dienstverlening    

Zorg

5,9%

10,8% 6,8%

17,1%

10,4%

13,1%

18,9%

2,7
2,7%

0,4%

3,1%

3,1%
1,4%

3,6%

Taxi

Toerisme
Transport
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Aantallen Tozo 4  

Stand van zaken t/m 2 mei 2021: 

 

  INKOMENSAANVULLING KREDIET 

  Aanvragen Afgehandeld Toegekend Afgewezen Ingetrokken Aanvragen  Afgehandeld Toegekend Afgewezen Ingetrokken 

Almelo 267 245 232 12 1 10 9 6 3 0 

Berkelland 93 79 77 2 0 5 4 2 2 0 

Borne 50 47 47 0 0 0 0 0 0 0 

Bronckhorst 88 78 75 3 0 3 2 0 2 0 

Dinkelland 62 61 61 0 0 0 0 0 0 0 

Enschede 622 563 549 14 0 13 10 7 2 1 

Haaksbergen 37 36 35 1 0 0 0 0 0 0 

Hengelo 287 266 258 6 2 8 5 3 2 0 

Hof van 
Twente 103 97 92 4 1 4 4 3 1 0 

Lochem 104 87 84 2 1 4 3 3 0 0 

Losser 59 53 50 3 0 0 0 0 0 0 

Oldenzaal 74 66 63 2 1 3 3 2 1 0 

Oost Gelre 58 50 49 1 0 3 3 3 0 0 

Tubbergen 32 29 29 0 0 0 0 0 0 0 

Twenterand 49 43 42 1 0 1 1 1 0 0 

Wierden 45 42 40 1 1 0 0 0 0 0 

Winterswijk 96 85 82 2 1 3 3 3 0 0 

TOTAAL 2126 1927 1865 54 8 57 47 33 13 1 
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1 2021-03-26 Raadsbrief - Brief van college van BenW over vervolg regionale inkoop jeugdhulp en Wmo 2022 

11%II ir irk • 

gemeente Berkelland 

C: Zwet H.H.J. van 

T: 0545-250 250 

E: info@gemeenteberkelland.n1 

Gemeenteraad gemeente Berkelland Bezoekadres: Marktstraat 1, Borculo 

Zaaknummer : 152269 
Onderwerp : Vervolg regionale inkoop jeugdhulp en Wmo 2022 
Verzonden : 26 maart 2021 

Geachte leden van de raad, 

In de Achterhoek werken gemeenten en zorgaanbieders aan een optimale uitvoering van de 
Jeugdhulp en Wmo (inclusief Wonen). Een belangrijk onderdeel is de nieuwe wijze van inkoop, die 
per 1 januari 2022 leidt tot een resultaatgerichte werkwijze en die bijdraagt aan de beoogde 
transformatie van het Achterhoekse zorglandschap. 

In de nieuwe wijze van inkoop staat de client (nog meer dan voorheen) centraal met een heldere 
rolverdeling tussen gemeente en zorgaanbieder. De gemeente is van het `wat': welk resultaat wil de 
client behalen? De aanbieder is van het 'hoe' en verbindt zich aan het te behalen resultaat. De 
aanbieder kan daarbij zelf, met de client, bepalen hoe dit het beste gerealiseerd kan worden. Er is 
ruimte voor innovatie en we gaan werken vanuit partnerschap met langjarige contracten met een 
beperkter aantal aanbieders voor een duurzaam en betaalbaar zorgstelsel in de Achterhoek. Daar 
past een andere wijze van financieren bij (lumpsum financiering) gekoppeld aan resultaatafspraken. 
Deze andere manier van inkoop komt overeen met de visie van Berkelland op het bieden van zorg 
en ondersteuning aan inwoners die dat nodig hebben. We gaan uit van het effect dat de inwoner wil 
bereiken en we kijken vervolgens welke ondersteuning daarbij nodig is. 

Een flink aantal zaken is al uitgewerkt en in gang gezet. De Achterhoekse colleges hebben eind 
maart 2021 de laatste wezenlijke besluiten genonnen. De colleges van de Achterhoekse gemeenten 
hebben voor alle segmenten lumpsumfinanciering als bekostigingsmodel definitief vastgesteld. Ook 
hebben zij enkele inhoudelijke onderdelen definitief vastgesteld. In bijgaande notitie zijn deze 
inhoudelijke onderdelen uitgewerkt. Op 1 april 2021 wordt de aanbesteding gepubliceerd. De 
beoogde gunning is 1 oktober 2021 en per 1 januari 2022 gaan de nieuwe werkwijze en contracten 
van start. Met deze raadsbrief informeren we u over deze laatst genomen besluiten. 

Bekostigingsmodel 
Er is voor lumpsumfinanciering als bekostigingsmodel om de volgende redenen gekozen. Het sluit 
aan op de visie van Berkelland en de Achterhoek. Het draagt bij aan het behalen van de 
transformatiedoelstellingen, zoals meer samenwerking en afschaling van zorg. Deze vorm van 
bekostiging biedt ruimte voor innovatie en nieuwe initiatieven. Tenslotte draagt het bij aan meer 
inzicht en mogelijkheden om to sturen op de zorguitgaven. 

Gemeente Berkelland, Postbus 200, 7270 HA BORCULO T: 0545-250 250 E: info@gemeenteberkelland.n1 
www.gemeenteberkelland.nl, Bank Nederlandse Gemeenten: IBAN: NL35BNGH0285112600 BIC: BNGHNL2G 



De systematiek voor het bepalen van de lumpsum baseren we op het inkoopresultaat minus 10% 
ten behoeve van onvoorziene en/of innovatiekosten. Een nieuwe werkwijze vraagt financiele ruimte 
voor onvoorziene ontwikkelingen en innovatie. Ervaringen elders in het land bevestigen dat 10% 
hiervoor een redelijk percentage is. 

Voor de lumpsumbedragen die we per aanbieder vaststellen, hanteren we tevens een bandbreedte. 
Dit betreft een marge tussen de onderprestatie en bovenprestatie van de aanbieder waarbinnen 
geen aanpassing van de afspraken kan plaatsvinden. Hiermee worden financiele risico's niet 
eenzijdig bij de aanbieder of de gemeente gelegd. Dit is vanuit partnerschap passend en uit juridisch 
oogpunt nodig. Dit betekent concreet dat het verstrekte lumpsumbedrag aan een aanbieder niet 
wordt aangepast als de gerealiseerde zorginzet van de aanbieder binnen de bandbreedte valt van 
de afgesproken zorginzet. Wanneer er boven of onder de bandbreedte wordt geleverd, wordt het 
lumpsumbedrag van de aanbieder wel naar boven of beneden bijgesteld. 

Financiele governance 
Vanuit de vastgestelde visie(s), uitgangspunten en de effecten voor aanbieders en gemeenten 
hebben we gekozen voor een afrekening met de aanbieders op regionaal niveau. Als gemeenten 
rekenen we vervolgens aan de achterkant met elkaar af conform daadwerkelijke zorginzet. Op deze 
manier blijft de administratieve lastendruk voor de zorgaanbieder zoveel mogelijk beperkt. Om 
ervaring op te doen met een andere wijze van afrekening, voeren Oost-Gelre en Winterswijk een 
pilot uit van twee jaar. De ervaringen worden meegenomen in de evaluatie van deze aanbesteding 
in 2024. 

Laatste inhoudelijke uitwerkingen voor publicatie 
Op basis van de genomen besluiten door de colleges van de Achterhoekse gemeenten (d.d. 24-11-
2020, 02-02-2021, 02-03-2021 en 23-03-2021), volgt de aanbestedingsprocedure. Deze start met de 
selectiefase. Hiervoor wordt een selectieleidraad opgesteld. In ons laatste besluit van 23 maart 2021 
hebben we de Notitie taatste uitwerking regionale inkoop Jeugdhulp en Wmo per 1 januari 2022' 
vastgesteld (zie bijlage). Op basis van deze notitie zijn de volgende onderdelen definitief 
vastgesteld: 

• De beschrijving van de dienstverlening voor de (sub-)segmenten Jeugdhulp en Wmo en 
daarmee ook de definitieve sub-segmenten Wmo; 

• De selectiecriteria, de weging en de wijze van beoordeling voor de segmenten Jeugdhulp en 
Wmo; 

• De algemene minimumeisen voor alle inschrijvingen; 
• De aantallen te contracteren partijen (met bandbreedte) per (sub-)segment voor Jeugdhulp 

en Wmo, inclusief de wachtkamerconstructie voor dekkend aanbod; 
• Een bepaling om bij nnogelijke hiaten in het aanbod voor het segment Gezins- en 

Woonvormen binnen het perceel Jeugdhulp aanvullend aanbod te contracteren; 
• De uitgangspunten voor de overgang van clienten en het clientenperspectief; 
• De uitgangspunten voor Social Return On Investment (SR01) voor deze aanbesteding; 
• Een gelijke werkwijze voor het leveren van vervoer voor de percelen Jeugdhulp en Wmo; 
• Het richtinggevende financiele kader voor deze aanbesteding; 
• Het Kwaliteitskader en de beleidsregels 'Handhaving en Naleving Jeugdwet en Wmo 2015' 

voor deze aanbesteding; 
• De wijze van aanbesteding van de ziekenhuiszorg (onderdeel Jeugdwet). 

In bijgaande notitie zijn de hierboven genoemde besluiten inhoudelijk toegelicht. Wij lichten de 
belangrijkste onderdelen eruit. 

Selectiecriteria  
Aan de zorgaanbieders vragen wij om op basis van behaalde resultaten (past performance) te 
onderbouwen hoe zij voldoen aan de selectiecriteria. Er zijn vijf selectiecriteria opgesteld die 
aansluiten bij de transformatie die we beogen. Het gaat om: passende ondersteuning; integrale 
benadering; samenwerking met ketenpartners; innovatie en lokale binding. Afhankelijk van het 
subsegment is de weging van de selectiecriteria verschillend. Voor ambulante jeugdhulp zijn 
'integrale benadering' en 'Iokale binding' bijvoorbeeld zwaarwegende criteria. 
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Per segment warden alle offertes beoordeeld door een commissie van interne deskundigen. Elke 
offerte wordt door elk commissielid apart beoordeeld. De uitkomsten van de beoordeling worden 
gezamenlijk besproken. De commissieleden dienen op basis van consensus te komen tot een 
definitieve beoordeling. Door deze werkwijze borgen wij dat de selectie van zorgaanbieders 
geschiedt op basis van feitelijke en goed onderbouwde argumenten. 

Aantal aanbieders  
We kiezen voor een beperkt aantal zorgaanbieders per segment en subsegment. Bij de 
totstandkoming van het aantal aanbieders is uitgegaan van het aantal huidige aanbieders dat nodig 
is am in ieder geval 80% van de clienten te kunnen ondersteunen. Doordat is besloten am 'Iokale 
binding' als selectiecriterium op te nemen, is het aantal aanbieders (minimum en maximum) hoger 
dan zonder dit criterium zou zijn vastgesteld. Dit betekent dat er een grotere uitdaging ligt am het 
strategisch partnerschap met de aanbieders - en de aanbieders onderling - en de gemeenten vorm 
te geven. Om te zorgen voor een dekkend (per specialisme en per individuele gemeente) en 
beheersbaar zorgaanbod, werken wij met de zogenaamde `wachtkamerconstructie'. Dat betekent 
dat we in principe alleen het minimum aantal aanbieders selecteren. Aileen als tijdens de 
gunningsfase blijkt dat het zorgaanbod zowel qua specialismes als gemeenten niet dekkend is, 
maken wij gebruik van meer zorgaanbieders dan het minimum. Dan vragen wij de zorgaanbieder 
met de volgende best beoordeelde offerte am deel te nemen aan de gunning. Met deze systematiek 
zorgen wij voor een beheersbaar zorglandschap met een dekkend zorgaanbod. 

Clientperspectief 
Met deze aanbesteding willen we maximaal inzetten op het werken vanuit het perspectief van 
clienten. Onder andere door aanbieders te vragen hieraan nadrukkelijk aandacht te besteden in hun 
offerte. Voor de overgangsperiode wordt een zorgvuldig proces ingericht, zodat er geen clienten 
tussen wal en schip vallen. Hierbij zal specifiek aandacht zijn voor clienten met een huidige indicatie 
voor een woon-/verblijfsvorm. 

Kwaliteitskader 
Tot slot hebben we voor deze aanbesteding het Kwaliteitskader en de beleidsregels 'Handhaving en 
Naleving Jeugdwet en Wmo 2015' vastgesteld. Het Kwaliteitskader beschrijft wat de gemeenten 
onder kwaliteit verstaan en op welke wijze de gemeenten verwachten dat de kwaliteitsaspecten in 
de praktijk toegepast warden. De beleidsregels beschrijven de handelswijze van de gemeenten 
wanneer het Kwaliteitskader of de wettelijke regels van de Wmo 2015 of de Jeugdwet niet warden 
nageleefd. Dit kwaliteitskader en de beleidsregels warden betrokken bij de wijziging van de 
verordening en beleidsregels. 

Con tactverbod 
Op 1 april 2021 wordt de selectieleidraad voor de regionale aanbesteding Jeugdhulp en Wmo 
gepubliceerd. Zorgaanbieders die voornemens zijn am in te schrijven, mogen uitsluitend via 
Negometrix (systeem dat wordt gebruikt voor de aanbesteding) vragen stellen/communiceren over 
de aanbesteding. Dit betekent dat, wanneer ze contact zoeken met vertegenwoordigers van 
gemeenten (raadsleden, bestuurders, managers, medewerkers uit het ambtelijk apparaat of 
medewerkers van de Toegang) het risico !open te warden uitgesloten van deze aanbesteding. Het is 
dan oak van groot belang am dergelijke situaties te vermijden door niet in gesprek te gaan met 
zorgaanbieders over de aanbesteding, stringente en duidelijke kaders te stellen voor gesprekken die 
over andere onderwerpen gaan en te vermijden am een voorkeur uit te spreken voor een 
zorgaanbieder of een mening te geven over de uitkomst van de aanbesteding. 

Nieuwsbrief en persbericht 
Via nieuwsbrieven wordt periodiek naar de gecontracteerde zorgaanbieders gecommuniceerd. 
Gemeenteraden en betrokken medewerkers van de gemeenten ontvangen deze nieuwsbrieven 
eveneens. Op de website www.sociaaldomeinachterhoek.n1 is een inkooppagina voor (professionals 
van) zorgaanbieders beschikbaar en is een set aan veel gestelde vragen (FAQ's) gepubliceerd. 
Op basis van de collegebesluiten van de Achterhoekse gemeenten is een persbericht gemaakt (zie 
bijlage), die na besluitvorming gepubliceerd wordt op www.sociaaldonneinachterhoek.nl. Daarnaast 
zal dit persbericht vanuit het Sociaal Domein Achterhoek naar de media warden gestuurd. 
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M.N.J. Broers. drs. J.H.A. van Oostrum. 

Het persbericht publiceren we ook in Berkelbericht. In het persbericht is opgenomen wat de nieuwe 
werkwijze in de Achterhoek op hoofdlijnen betekent voor de client. Daarmee maken we een eerste 
stap met de algemene clientcommunicatie. De nadere uitwerking van deze communicatie volgt later, 
omdat de clientcommunicatie met name in een latere fase aan de orde komt. Namelijk wanneer het 
verhaal verteld kan worden wat de nieuwe werkwijze concreet betekent voor clienten (richting 
implementatiefase). Tot slot werken we, in de lijn met de eerdere informatieplaten, aan een 
informatieplaat met het totale Achterhoekse model en een filmpje. 

Vervolg 
Het proces gaat als volgt verder: 

Planning Activiteit 
1 april 2021 Publicatie aanbesteding Jeugdhulp en Wmo 
23 mei 2021 Sluiting inschrijving selectiefase 
2 juli 2021 Publicatie uitkomsten selectiefase en publicatie gunningsleidraad 
22 augustus 2021 Sluiting indiening offertes geselecteerde inschrijvers 
1 oktober 2021 Gunning aanbesteding Jeugdhulp en Wmo 
7 oktober 2021 Ondertekening contracten 
Najaar 2021 Implementatiefase 
1 januari 2022 Startdatum nieuwe werkwijze en ingangsdatum nieuwe contracten 

Waar nodig worden in bovengenoemd tijdspad op onderdelen nog besluiten voorgelegd aan de 
colleges van de Achterhoekse genneenten. We bekijken dan ook hoe we op grond van onze actieve 
informatieplicht u als raad hierover informeren. 

Bijlagen: 
1. Notitie taatste uitwerkingen voor publicatie regionale aanbesteding Jeugdhulp en Wmo 

2022' 
2. Persbericht 

Met vriendelijke groet, 

Burgemeester en wethouders van Berkelland, 
de secretaris, de burgemeester, 

Kopie aan: 
- Archief 
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PERSBERICHT
Achterhoekse colleges B&W nemen de laatste besluiten

Aanbesteding Wmo, Jeugdhulp en Beschermd Wonen klaar 

voor de start

26 maart 2021

De Achterhoekse gemeenten hebben de laatste besluiten genomen om de zogenaamde 
‘Inkoop Jeugdhulp, Wmo en Beschermd Wonen 2022’ van start te laten gaan. Met deze 
besluiten is opnieuw een belangrijke stap gezet op weg naar een optimale uitvoering van 
Jeugdhulp, Wmo en Beschermd Wonen in de Achterhoek. Vanaf 1 april 2021 kunnen 
zorgaanbieders zich inschrijven voor een contract per 1 januari 2022. 

Het cliëntresultaat voorop
De belangrijkste wijziging in de contracten die op 1 januari 2022 ingaan met 
zorgaanbieders van Jeugdhulp, Wmo en Beschermd Wonen is de positie van de inwoner 
(cliënt). Deze komt nog meer dan voorheen centraal te staan. Zo is de bedoeling dat het 
vanaf 2022 nog meer dan nu draait om de inwoner. Welk resultaat wil de inwoner 
bereiken? Als de inwoner zelf of met behulp van de eigen omgeving niet in staat is dit 
resultaat te bereiken, wordt gekeken naar de best passende oplossing in de vorm van zorg 
en/of ondersteuning. Het resultaat van de zorginzet staat dus voorop.

Ruimte voor expertise zorgaanbieders
Een ander verschil met de huidige werkwijze in de Achterhoek is dat zorgprofessionals 
meer ruimte krijgen voor hun professionele expertise. Immers, zij kunnen het beste bepalen 
hoe het resultaat voor de inwoner zo optimaal mogelijk behaald kan worden. Die expertise 
ligt niet bij de gemeenten. Deze nieuwe rolverdeling tussen zorgaanbieders en gemeenten 
zorgt niet alleen voor meer helderheid, ook willen de Achterhoekse colleges hiermee nog 
meer stimuleren dat het resultaat voorop komt te staan. Daarnaast moet het leiden tot 
meer innovatieve oplossingen. 

Naar partnerschap met minder aanbieders
De focus op de inwoner betekent dat de gemeenten in de Achterhoek met minder 
zorgaanbieders dan nu het geval is, contracten willen afsluiten. De gemeenten willen op 
deze manier tegengaan dat inwoners ‘door de bomen het bos niet meer zien’. De 
bedoeling is dat zorgaanbieders meer met elkaar gaan samenwerken. Ze kunnen zich 
bijvoorbeeld als samenwerkingsverband (in welke vorm dan ook) inschrijven bij de 
aanbesteding. Verder zijn de gemeenten van plan om met de nieuw gecontracteerde 
zorgaanbieders langdurige contracten af te sluiten (in totaal 7 jaar), om zo te komen tot 
een steviger partnerschap tussen gemeenten, zorgaanbieders én inwoners. Het levert 
zorgaanbieders en gemeenten bovendien minder administratieve lasten op.



Gunning op 1 oktober
Nu alle belangrijke besluiten rondom de vernieuwde werkwijze zijn genomen, staat niets 
meer in de weg om met de aanbesteding van start te gaan. Op 1 april 2021 komen de 
aanbestedingsstukken online, met onder andere de minimumeisen voor het verkrijgen van 
een contract, de selectiecriteria, welke dienstverlening de gemeenten precies van 
zorgaanbieders verwachten en de toelichting op de procedure. Uiterlijk 1 oktober 2021 is 
bekend welke zorgaanbieders worden gecontracteerd. Vervolgens gaan op 1 januari 2022 
de nieuwe contracten in en start per die datum ook de nieuwe werkwijze in de Achterhoek.  

NOOT VOOR DE REDACTIE (niet voor publicatie geschikt):

Voor meer informatie over dit persbericht kunt u contact opnemen met persvoorlichter Frieda Tax, 

telefoon (06) 201 33 664.
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Notitie 

 
 

23 maart 2021  

 

Notitie ‘Laatste uitwerking regionale inkoop Jeugdhulp, Wmo 

begeleiding en Beschermd Wonen per 1 januari 2022’ 
 
 
Inleiding 

Met deze notitie leggen wij de colleges van de samenwerkende gemeenten in de Achterhoek de 

laatste wezenlijke onderwerpen in de voorbereiding op de aanbesteding Maatwerkdiensten Jeugd en 

Wmo (inclusief Wonen) voor, waarover besluitvorming nodig is om de selectieleidraad op 1 april 

2021 te publiceren.    

 

Concreet gaat deze notitie over: 

 

1. Dienstverlening segmenten en sub-segmenten Maatwerkdiensten Jeugd en Wmo; 

2. Algemene minimumeisen van de selectiefase; 

3. Selectieproces, past performance, selectiecriteria en weging;  

4. Aantal zorgaanbieders per segment en sub-segment;  

5. Cliëntperspectief; 

6. Uitgangspunten overgang cliënten; 

7. SROI; 

8. Vervoer; 

9. Ruimte voor doorontwikkeling;  

10. Proces van publicatie, contactverbod en klachtenregeling; 

11. Inkoop ziekenhuiszorg. 

 

 

1. Dienstverlening en randvoorwaarden segmenten en sub-segmenten Wmo 

In het collegevoorstel en de bijbehorende notitie ‘Vervolguitwerking regionale inkoop 

Maatwerkdiensten Jeugd en Wmo 2022’ van 2 februari 2021. hebben wij de doelstellingen en de 

indeling in segmenten van de Maatwerkdiensten Jeugd en Wmo beschreven. Hiermee hebben wij 

ook aangegeven hoe wij de inhoudelijke beweging van zware naar lichte(re) vormen van 

ondersteuning willen realiseren. Door de (sub-)segmenten te beschrijven, maken wij aan 

zorgaanbieders duidelijk welke randvoorwaarden wij stellen aan hun dienstverlening en welke 

verwachtingen wij hebben van de optimale ondersteuning die zij aan cliënten moeten leveren. 

De aanbesteding is onderverdeeld in twee percelen: Jeugd en Wmo en kent per perceel segmenten 

en sub-segmenten. In deze notitienemen wij u mee in de beschrijving van de dienstverlening per 

perceel, per segment en sub-segment: 

 

A. Perceel maatwerkdiensten Jeugd 

Het perceel maatwerkdiensten Jeugd kent de volgende segmenten en sub-segmenten: 

 
Segment Integraal Ambulant Jeugdhulp 

Het segment Integraal Ambulant Jeugdhulp kent de volgende sub-segmenten: 

 

1. Persoonlijke verzorging aan jeugdigen met een verstandelijke, lichamelijke, zintuiglijke, 

somatische of psychische aandoening met een tekort aan zelfredzaamheid bij persoonlijke 

verzorging. Het gaat om hulp bij Algemene Dagelijkse Levensverrichtingen (ADL-taken) en 
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eventueel ook de controle van lichaamsfuncties, voor zover die zorg gericht is op het opheffen 

van een tekort aan/bij algemene dagelijkse verrichtingen. De ondersteuning richt zich op het 

vergroten van de zelfredzaamheid van de jeugdige. Indien mogelijk wordt erop ingezet dat de 

jeugdige in de toekomst de taken zelf of met familie kan uitvoeren.  

 

2. Ondersteuning (individueel en/of groepsgewijs) gericht op herstel, verbeteren, ontwikkelen, 

stabiliseren en/of compenseren van de zelfredzaamheid, het welbevinden en/of de kwaliteit van 

leven (niet zijnde persoonlijke verzorging). Hieraan kan psychische/psychosociale problematiek 

ten grondslag liggen.  

 

3. Behandeling (individueel en/of groepsgewijs) gericht op het herstel, genezing, ontwikkeling, 

stabiliseren en/of hanteerbaar maken van problemen in het dagelijks functioneren. Deze kunnen 

van pedagogische, systemische of psychologische/psychiatrische aard zijn. Daarbij hoort het 

verbeteren van algemene competenties en vaardigheden.  

 

4. Ambulante Spoedhulp is een kortdurende, intensieve, activerende hulpverleningsvorm, die de 

problematiek verkent en ordent, gezinsleden structuur en veiligheid biedt, het sociaal netwerk 

van het gezin activeert, het probleemoplossend vermogen van de afzonderlijke gezinsleden 

vergroot en de regie in het gezin herstelt, al dan niet in combinatie met toeleiding naar 

aanvullende (intensieve) hulpverlening. Het wordt, als dat nodig is, conform de methodiek 

Ambulante Spoed Hulp (ASH) ingezet na de crisisinterventie vanuit Spoed Eisende Zorg (SEZ) 

en/of de crisisdienst GGZ. 

 

Segment Gezins- en Woonvormen 

Het segment Gezins- en woonvormen kent de volgende sub-segmenten: 

 

1. Pleegzorg Onder Pleegzorg verstaan we een normale gezinssituatie buiten het eigen gezin, 

begeleid door een professional(s). De jeugdhulpaanbieder biedt het pleeggezin, de ouders en de 

jeugdige begeleiding en ondersteuning. 

 

2. Gezinshuiszorg betreft wonen en begeleiding in een gezinsvorm. In een gezinshuis wonen 

gezinshuisouders met meerdere geplaatste jeugdigen en soms met eigen kinderen. 

Gezinshuisouders zijn vaste professionele opvoeders die 7 dagen per week 24 uur per dag hun 

beroep uitoefenen en beschikbaar zijn. Een gezinshuis biedt een vervangende gezinssituatie en 

biedt een veilige, stabiele opvoed- en opgroeiomgeving. Dit betekent professionele zorg en 

ondersteuning.  

 

3. Verblijf Groep betreft het bieden van een veilige en stabiele opgroeiomgeving, wanneer daar in 

de thuissituatie geen invulling aan kan worden gegeven. De plaatsing is gericht op continuïteit en 

het voorkomen van breuken (overplaatsingen) in het leven van de jeugdige.  

 

4. Wonen gericht op zelfstandigheid betreft vormen van zelfstandigheidstraining, bijvoorbeeld 

kamertraining of begeleid wonen.  Het kan geboden worden in een gezamenlijk huis met 

verschillende kamers en/of appartementen (of geschakelde woningen) met mogelijkheden om 

bijvoorbeeld te leren koken, wassen etc. Het verblijf wordt geboden in een veilige omgeving, 

waarin wordt toegewerkt naar zelfstandigheid van de jeugdige en waar ‘wonen in de wijk’ 

centraal staat.  

 

Opmerking: Bij het perceel Gezins- en Woonvormen nemen wij een bepaling in de selectieleidraad 

op dat wanneer er sprake is van hiaten in dienstverlening (aanbod), de opdrachtgever het recht 

behoudt om nieuwe zorgaanbieders toe te voegen met de passende inkoopprocedure. Mogelijk kan 

in dit segment behoefte zijn aan specifieke dienstverlening, waarvan op dit moment nog niet duidelijk 

is of dit aanbod aanwezig is.  
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Segment Hoog Complex Weinig Voorkomend met Verblijf 

Het segment Hoog Complex Weinig Voorkomend met Verblijf kent de volgende sub-segmenten: 

 

1. JeugdzorgPlus is er voor jeugdigen met zeer complexe gedragsproblemen die vanwege risico op 

onttrekking aan zorg, risico voor hun veiligheid of die van hun omgeving gesloten geplaatst 

moeten worden. JeugdzorgPlus biedt behandeling en de structuur die nodig is om op termijn 

weer zoveel mogelijk te kunnen participeren in de maatschappij. Jeugdigen in JeugdzorgPlus 

dienen tegen zichzelf of anderen in bescherming genomen te worden. Hiervoor is opname in een 

gesloten voorziening noodzakelijk. JeugdzorgPlus vindt plaats op het terrein van een instelling.  

 

2. Verblijf Complex omvat de drie-milieu-voorzieningen met een open karakter en de klinische ggz 

voor jeugdigen met ernstige psychische, psychosociale of psychiatrische problemen die voor 

intensieve behandeling worden opgenomen in een kliniek (zowel op vrijwillige als gedwongen 

basis). Tot het sub-segment Verblijf Complex behoort ook de beschikbaarheid van 24-uurszorg 

die wordt ingezet vanuit een crisisinterventie. 

 

3. Crisiszorg GGZ is intensieve (thuis)behandeling van jeugdigen en het gezin/huishouden vanuit 

hun vertrouwde omgeving, thuis of op locatie. Vanuit de crisiszorg kan klinische opname (Verblijf 

Complex) worden ingezet.  

 

Binnen dit segment contracteren wij 1 aanbieder die bovenstaande zorg levert volgens de 

zorgstandaard beschreven in de generieke module acute psychiatrie (GMAP).   

 

 

B. Perceel Wmo (inclusief Wonen) 

Het perceel Wmo kent de volgende segmenten en sub-segmenten: 

 

Segment Wmo Ondersteuning 

Het segment Wmo Ondersteuning kent de volgende sub-segmenten:  

 

2. Ondersteuning is gericht op herstel, verbeteren, ontwikkelen, stabiliseren en/of 

compenseren van de zelfredzaamheid, het welbevinden en/of de kwaliteit van leven (niet 

zijnde persoonlijke verzorging). De ondersteuning kan gericht zijn op door- of uitstroom of 

stabilisatie. De ondersteuningsbehoefte, complexiteit van de problematiek en benodigde 

intensiteit van de ondersteuning verschilt per cliënt. 

 

2. Persoonlijke verzorging richt zich op het ondersteunen bij, overnemen van Algemene 

Dagelijkse Levensverrichtingen (ADL) op het gebied van persoonlijke verzorging, gericht op 

het opheffen van een tekort aan zelfredzaamheid op dit gebied. Persoonlijke verzorging is 

gericht op het aanleren, oefenen, verbeteren en bestendigen van vaardigheden en gedrag 

rondom persoonlijke hygiëne en lichamelijke basiszorg. Uitgangspunt is het vergroten van de 

zelfredzaamheid van de inwoner. De inzet is in principe eindig. Indien mogelijk wordt erop 

ingezet dat de inwoner in toekomst (weer) zelfstandig of met inzet van het sociaal netwerk 

de taken kan uitvoeren. Persoonlijke verzorging kan ook bestaan uit advies, instructie en 

voorlichting aan de inwoner. Hiertoe behoort ook het desgevraagd adviseren van informele 

verzorgers van de inwoner.  

 

Opmerking: In collegevoorstel II hebben wij voor Wmo-ondersteuning aangegeven dat wij naar 

aanleiding van de dialoog met de markt mogelijk tot een vereenvoudiging van de sub-segmenten 

zouden kunnen komen. Op basis van de gesprekken met de zorgaanbieders is onze conclusie dat het 

verstandig is de sub-segmenten ‘ontwikkelen’ en ‘stabiliseren’ te integreren tot één sub-segment 

‘Ondersteuning’. Hierdoor kunnen zorgaanbieders hun ondersteuning flexibeler inzetten en 

maatwerk leveren aan onze cliënten.  
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Segment Wmo Wonen 

Wmo Wonen kent de volgende sub-segmenten: 

 

1. Beschut wonen (24 uursbegeleiding) betreft 24-uurs integraal ondersteuningsaanbod, waarbij 

nabijheid is georganiseerd. Vanwege de instabiliteit van de problematiek en de 

onvoorspelbaarheid van de hulpvraag kan op elk moment van de dag ondersteuning nodig 

zijn. Daarom is geclusterd wonen noodzakelijk; cliënten helpen elkaar en hulp is overdag 

nabij. 

 

2. Beschermd wonen (24 uurszorg) betreft 24-uurs integraal ondersteuningsaanbod met 

continu toezicht en nabijheid. De zorg is niet planbaar of uitstelbaar, daarom is continue 

aanwezigheid noodzakelijk. Onder integraal ondersteuningsaanbod wordt verstaan: 

begeleiding op het gebied van wonen, begeleiding bij de individuele problematiek en 

begeleiding bij de daginvulling. 

 

3. Beschermd Thuis gaat om 24-uurstoezicht op afstand en/of begeleiding op afroep. Bij dit 

segment is de cliënt vanuit zijn ondersteuningsbehoefte gebaat bij onplanbare ondersteuning. 

Kan ook gaan ook ‘waakvlam-contacten’, zodat er flexibel gereageerd kan worden op de 

(veranderende) ondersteuningsbehoefte. Ondersteuning op afroep is voldoende om een 

veilige woon- en verblijfsomgeving te kunnen waarborgen.  

 

Segment Logeren 

Logeren (kortdurend verblijf of respijtzorg) is het logeren in een accommodatie van een instelling 

met als doel het tijdelijk ontlasten van de mantelzorger en/of de omgeving.  

 

 

2. Algemene Minimumeisen van de inschrijving  

Minimumeisen betreffen eisen waar elke inschrijver van deze aanbesteding aan dient te voldoen. 

Indien een inschrijver niet voldoet aan deze eisen, betekent het dat de offerte 

(bekwaamheidsdossier) niet wordt beoordeeld. Per perceel en segment (en zelfs per sub-segment) 

zijn er aparte minimumeisen.  

 

Voor de maatwerkendiensten Jeugd en Wmo onderscheiden wij de onderstaande algemene 

minimumeisen. Let wel: de minimumeisen zijn generiek geformuleerd, in de aanbesteding zijn deze 

specifiek per segment gemaakt. 

 

Nr. Algemene minimumeis Toelichting van eis voor lezer notitie 

1. Kwaliteitstempel  

 

Inschrijver dient aan een kwaliteitskeurmerk te 

voldoen. Indien het keurmerk of certificaat niet 

bij inschrijving getoond kan worden, dient bij 

inschrijving tenminste en overtuigend 

aangetoond te worden dat de inschrijver bezig 

is een geschikt keurmerk of certificaat of 

gelijkwaardig te realiseren en dit z.s.m. doch 

voor uiterlijk 1 januari 2022 is afgerond. Het 

keurmerk of certificaat of gelijkwaardig dient 

uiterlijk 1 januari 2022 getoond te worden. 

Indien de zorgaanbieder niet in bezit is van het 

keurmerk, betekent dit dat deze zorgaanbieder 

niet kan starten met de uitvoering van de 

gecontracteerde dienstverlening en ontvangt 

geen vergoeding hiervoor. 
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2. Branche- of beroepsorganisatie Opdrachtnemer is aangesloten bij een passende 

branche- of beroepsorganisatie. 

3. Wettelijke eisen  

4. AGB register  

5. Bestuursdwang, cliëntenstop  

6. Opleiding en inzet personeel  

7. Kamer van Koophandel  

 

Opmerking: voor het perceel Jeugd geldt een aanvullende eis. Namelijk dat er tenminste een 

gedragswetenschapper beschikbaar en betrokken moet zijn. Een inschrijver is verplicht om dit aan te 

tonen. De gedragswetenschapper is SKJ of BIG geregistreerd.  

 

 

3. Selectieproces, past performance, selectiecriteria en weging van de selectieleidraad 

 

A. Selectieproces en past performance 

Zoals we eerder hebben toegelicht, kent deze aanbesteding twee fases: de selectiefase en de 

gunningsfase. In de selectiefase schrijven zorgaanbieders zich in en worden ze beoordeeld op een 

aantal minimumeisen. Ook dienen ze een offerte in (bekwaamheidsdossier).  

Aan elk selectiecriterium wordt een wegingsfactor toegekend. Aan de zorgaanbieders vragen wij om 

op basis van behaalde resultaten (past performance) te onderbouwen hoe zij voldoen aan de 

selectiecriteria.  Per segment worden alle offertes beoordeeld door een commissie van interne 

deskundigen. Elke offerte wordt door elk commissielid apart beoordeeld. De uitkomsten van de 

beoordeling worden gezamenlijk besproken. De commissieleden dienen op basis van consensus te 

komen tot een definitieve beoordeling. Door deze werkwijze borgen wij dat de selectie van 

zorgaanbieders geschiedt op basis van feitelijke en goed onderbouwde informatie.  

 

B. Selectiecriteria en weging segmenten 

In de vorige collegevoorstellen en notities hebben wij u meegenomen in de wijze van inkoop (niet 

openbare aanbesteding met twee fases: de selectiefase en de gunningsfase).  

Hieronder nemen wij u mee in het selectieproces van de eerste fase (selectie).   

In de offerte (bekwaamheidsdossier) gaan de zorgaanbieders nader in op een aantal selectiecriteria. 

Deze selectiecriteria zijn van toepassing op zowel het perceel Wmo als Jeugd, maar kennen een 

specifieke uitwerking per perceel en per segment. De selectiecriteria zijn gebaseerd op de 

geformuleerde doelstellingen van de regiovisie en de visie op inkoop. Op deze manier sluiten de 

selectiecriteria aan op de doelstellingen van de regio en worden de zorgaanbieders op een duidelijke 

manier beoordeeld.  

 

Selectiecriteria 

De selectiecriteria van deze aanbesteding luiden als volgt:  

1. Passende jeugdhulp of ondersteuning is de wijze waarop de zorgaanbieder de ondersteuning 

aan cliënten aansluit op de behoefte en hulpvraag van de cliënt. Dat betekent dat afhankelijk 

van de behoefte en hulpvraag de ondersteuning flexibel ingezet wordt en de juiste match 

tussen vraag en ondersteuning nagestreefd wordt, met als ultiem doel om crisissituaties te 

voorkomen.  

2. Integrale benadering is de wijze waarop de zorgaanbieder verbindingen legt tussen zorg- en 

ondersteuningsvormen binnen het segment en met andere segmenten en percelen ten 

behoeve van een individuele cliënt. Uiteindelijke resultaat is dat de cliënt en zijn netwerk een 

goede samenwerking en afstemming tussen hulpverleners ervaren.  

3. Samenwerking is de wijze waarop de zorgaanbieder op organisatieniveau met andere 

zorgaanbieders en ketenpartners samenwerkt om kennis en expertise te delen, processen te 

verbeteren en uiteindelijk de doelstellingen van de opdracht te realiseren.  
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4. Innovatie is de wijze waarop de zorgaanbieder (nieuwe) effectieve interventies inzet om de 

resultaten van ondersteuning aan de cliënt en zijn netwerk te verbeteren dan wel te 

versnellen. Daarbij denken wij ook aan ‘out of the box’ creatieve oplossingen.  

5. Lokale binding is de wijze waarop de zorgaanbieder de ondersteuning aan de cliënt en zijn 

netwerk zo nabij mogelijk weet te organiseren en af te stemmen op de lokale voorzieningen.  

 

Weging  

Per perceel wordt een weging van de criteria toegepast. Afhankelijk van het perceel kan de weging 

van de selectiecriteria verschillend zijn. Voor Integraal Ambulant Jeugdhulp heeft een integrale 

benadering de hoogste prioriteit en is lokale binding een zwaarwegend criterium. Als het gaat om 

percelen die met verblijf en wonen te maken hebben, is innovatie van groot belang en is lokale 

binding een criterium die wat minder van toepassing is.  

 

Concreet ziet de weging van de criteria per perceel en per segment er als volgt uit: 

 

Maatwerkdiensten 

Jeugd 

Integraal 

Ambulant 

Jeugdhulp 

Gezins- en 

Woonvormen 

Hoog Complex 

Weinig 

Voorkomend met 

Verblijf 

Passende jeugdhulp 15% 15% 25% 

Integrale 

benadering 

30% 25% 30% 

Samenwerking  20% 20% 20% 

Innovatie 15% 25% 20% 

Lokale binding 20% 15% 5% 

 

Maatwerkdiensten 

Wmo 

Wmo 

Ondersteuning 

Wmo Wonen Wmo Logeren 

Passende 

ondersteuning 

15% 20% 25% 

Integrale 

benadering en 

verbinding 

25% 20% 25% 

Samenwerking met 

ketenpartners 

20% 25% 25% 

Innovatie 15% 20% 10% 

Lokale binding 25% 15% 15% 

 

 

4. Aantal zorgaanbieders per segment en sub-segment 

De gemeenten van de Achterhoek kiezen voor een beperkt aantal zorgaanbieders per segment en 

sub-segment. Om echter voor dekkend aanbod te zorgen, zowel qua specialismes als per 

gemeenten, werken wij met de zogenaamde ‘wachtkamerconstructie’.  

 

De wachtkamerconstructie 

Met deze aanbesteding selecteren wij een beperkt aantal zorgaanbieders per segment en sub-segment 

waarmee wij contracten sluiten. Deze zorgaanbieders worden geselecteerd op basis van de kwaliteit van 

hun offertes. Om ervoor te zorgen dat per segment voldoende zorgaanbod (dekkend aanbod) is, werken 

wij met een minimum en een maximum aantal zorgaanbieders. In principe selecteren wij alleen het 
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minimum aantal zorgaanbieders per segment en sub-segment. Alleen als blijkt dat het zorgaanbod zowel 

qua specialismes als gemeenten niet dekkend is, maken wij gebruik van meer zorgaanbieders dan het 

minimum.  

 

Concreet fictief voorbeeld: Bij Integrale Ambulante Jeugdhulp/Persoonlijke verzorging hanteren wij een 

minimum van 1 zorgaanbieder en een maximum van 4 zorgaanbieders. Indien tijdens de gunning blijkt 

dat wij niet genoeg hebben aan 1 zorgaanbieder, vragen wij de zorgaanbieder met de op één na best 

beoordeelde offerte om deel te nemen aan de gunning. Met deze systematiek zorgen wij voor een 

beheersbaar zorglandschap met een dekkend zorgaanbod.   

 

 

Concreet ziet het aantal minimum en maximum zorgaanbieders per perceel, per segment en sub-

segment er als volgt uit: 

 

Maatwerkdiensten Jeugd 

 Segment Sub-segment Toelichting 

A Integraal ambulante 

Jeugdhulp 

Persoonlijke verzorging Minimaal 1 en 

maximaal 4 

zorgaanbieders  

  Ondersteuning Minimaal 29 en 

maximaal 40 

zorgaanbieders 

  Behandeling Minimaal 16 en 

maximaal 35 

zorgaanbieders 

  Ambulante spoedhulp Minimaal 1 en 

maximaal 3 

zorgaanbieders 

B Gezins- en 

Woonvormen 

Pleegzorg Minimaal 4 en 

maximaal 10 

zorgaanbieders 

  Gezinshuiszorg Minimaal 6 en 

maximaal 12 

zorgaanbieders 

  Verblijf Groep Minimaal 11 en 

maximaal 15 

zorgaanbieders 

  Wonen gericht op zelfstandigheid  Minimaal 7 en 

maximaal 10 

zorgaanbieders 

C Hoog Complex 

Weinig Voorkomend 

met Verblijf 

Jeugdzorg plus Minimaal 3 en 

maximaal 3 

zorgaanbieders 

  Verblijf complex Minimaal 7 en 

maximaal 12 

zorgaanbieders 

  Crisiszorg GGZ Minimaal 2 en 

maximaal 3 

zorgaanbieders 
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Maatwerkdiensten Wmo 

 Segment Sub-segment Toelichting 

A Integrale 

ondersteuning  

Ondersteuning  Minimaal 30 en 

maximaal 70 

zorgaanbieders  

  Persoonlijke verzorging  Minimaal 3 en 

maximaal 6 

zorgaanbieders 

B Wonen Beschermd wonen Minimaal 9 en 

maximaal 23 

zorgaanbieders 

  Beschut wonen Minimaal 9 en 

maximaal 23 

zorgaanbieders 

  Beschermd thuis Minimaal 12 en 

maximaal 26 

zorgaanbieders 

C Logeren  Minimaal 3 en 

maximaal 9 

zorgaanbieders 

 

Opmerking: Hierbij dient te worden opgemerkt dat wij in principe uitgaan van de minimum aantallen 

per segment en sub-segment en dat enkel bij uitzondering gebruik kan worden gemaakt van het 

maximum aantal zorgaanbieders. Tevens hebben wij de verwachting dat bij de contractering sprake 

zal zijn van overlap van zorgaanbieders. Zorgaanbieders die bijvoorbeeld gegund worden voor 

Beschermd Thuis, zullen waarschijnlijke ook voorkomen in de andere sub-segmenten. De aantallen 

moeten niet cumulatief worden benaderd.  

 

 

5. Cliëntperspectief  

In deze aanbesteding willen wij maximaal inzetten op het werken vanuit het perspectief van cliënten 

en professionals die veel in contact staan met deze cliënten. Dat doen wij door in de tweede fase 

van de aanbesteding (gunningsfase) de plannen van de geselecteerde zorgaanbieders specifiek hierop 

te beoordelen en van feedback te voorzien. Wij vragen aanbieders om hun offerte te schrijven vanuit 

cliëntperspectief. De cliënt dient voorop te worden gesteld. Ook gaan we een klankbordgroep 

‘cliëntperspectief’ instellen waarbij we in ieder geval streven een beperkt aantal cliënten te laten 

deelnemen met bijvoorbeeld een aantal maatschappelijk partners die de offertes in de gunningsfase 

gaat beoordelen. Deze klankbordgroep kan wellicht ook in de implementatiefase een rol vervullen. 

Hiermee geven we ook concreet invulling aan de ambitie een ‘maatschappelijke aanbesteding’ vorm 

te geven.  

 

 

6. Overgangsregeling cliënten  

In de implementatiefase is de wijze waarop wordt omgegaan met zogenoemde overgangscliënten een 

van de belangrijke aandachtspunten. De volgende uitgangspunten zijn van belang: 

 

1. Een overgangsperiode met een einddatum, langdurige doorloop van bestaande indicaties en twee 

modellen voor aanbieders en gemeenten is onwenselijk. 

Vanuit het oogpunt van zorgvuldigheid en temporisering adviseren we gebruik te gaan maken van 

een overgangsperiode met een einddatum, om zo tot een zorgvuldige overdracht van cliënten met 

lopende indicaties te komen. En van het model P*Q-financiering naar het model Lumpsum. Een ‘big 

bang’ is niet reëel. Op basis van de huidige inzichten denken we aan een overgangsperiode tot 1 juli 

2022, dan wel 1 januari 2023.  Een advies over de einddatum werken we nader uit, vanuit het 
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perspectief van de cliënten, de uitvoerbaarheid en de financiën. Hierbij zal ook specifiek aandacht zijn 

voor cliënten met een huidige indicatie voor een woon-/verblijfsvorm. De keus voor een 

overgangsjaar betekent dat we tijdelijk te maken krijgen met twee financieringssystematieken: 

lumpsumfinanciering en P*Q-financiering voor indicaties die doorlopen bij niet-gegunde 

zorgaanbieders.  

 

2. Zorgvuldigheid vanuit cliëntperspectief en zorgcontinuïteit (geen cliënten tussen wal en schip) 

We hechten waarde aan het cliëntperspectief en de zorgcontinuïteit. Cliënten mogen niet tussen wal 

en schip vallen.  

 

3. Voor nieuwe cliënten de nieuwe werkwijze vanaf 1 januari 2022 

We onderscheiden drie groepen cliënten: 

- Nieuwe cliënten, die vanaf 1 januari 2022 direct onder de nieuwe afspraken kunnen vallen; 

- Bestaande cliënten waarvan de indicatie in 2022 afloopt, die na afloop van hun indicatie direct 

onder de nieuwe afspraken gaan vallen. Deze groep kan fasegewijs over naar de nieuwe 

afspraken. 

- Bestaande cliënten waarvan de indicatie afloopt na 2022. Hiervoor adviseren we de indicaties 

lokaal in 2022 zorgvuldig om te zetten naar de nieuwe afspraken. Het opstellen van een 

overgangsplan is een verantwoordelijkheid van de lokale gemeenten. Het gaat om een plan 

waarin de overdracht van overgangscliënten wordt geregeld. De uitvoering van dit plan en de 

uitvoering van de overgangsregeling dient te worden verzorgd door de lokale implementatie. 

 

4. Gezamenlijke verantwoordelijkheid 

Een soepele overgang is niet alleen de verantwoordelijkheid van de gemeenten, maar zeker ook van 

de zorgaanbieders. Zowel de nieuw gecontracteerde aanbieders als de ‘latende partijen’. De 

professionals van zowel de gemeentelijke toegang als van de zorgaanbieders zijn daarbij de eerste 

spreekbuis naar de cliënt. 

 

Nader advies volgt 

Voor een zorgvuldige besluitvorming adviseren wij om de overgang per 1 juli 2022 en per 1 januari 

2023 te laten doorrekenen door de werkgroep financials. Ook stellen wij voor om deze scenario’s 

juridisch en op uitvoerbaarheid te laten toetsen bij de gemeenten. Het uitgewerkte advies, met een 

toelichting op de financiële en juridische consequenties van de scenario’s, wordt in dit geval samen 

met de gunningsleidraad, voorgelegd aan het POHO (begin juni 2021). Indien nodig aansluitend aan 

de colleges. 

 

 

7. SROI 

De gemeenten vinden maatschappelijk verantwoord ondernemen en het toevoegen van waarde in 

de opdracht van belang. Om deze reden hebben wij het behalen van meerwaarde op het gebied van 

SROI opgenomen als leveringsverplichting in de selectieleidraad. Bij het bepalen van de SROI 

adviseren wij om aan te sluiten bij hetgeen is afgesproken in het ‘Convenant Uniformering Social 

Return’. Deelnemende partijen conformeren zich aan een eenduidige werkwijze voor toepassing van 

social return en hanteren de Bouwblokkenmethode Oost Nederland als waarderingssystematiek. 

De leveringsverplichting SROI wordt daarnaast opgenomen als een beoordelingscriterium in de 

gunningsleidraad. Dit wil zeggen dat hoe hoger het percentage SROI is van de omzetnorm van een 

aanbieder, des te hoger zij scoren tijdens de gunningsfase.  

 

 

8. Vervoer 

Als het gaat om het leveren van vervoer in het kader van deze aanbesteding, adviseren wij om een 

gelijke werkwijze te hanteren voor zowel de Jeugdhulp als Wmo. Dat betekent dat de aanbieder 
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tijdens de selectiefase ervoor kan kiezen het vervoer zelf te organiseren of deze 

verantwoordelijkheid bij de gemeente te laten. De gemeenten organiseren het vervoer bij ZOOV, 

m.u.v. de gemeente Montferland die via een eigen weg het vervoer regelt. Daarnaast is er een 

nieuwe definitie voor vervoer omschreven die aansluit bij de voorgenomen keuze, zoals hierboven 

beschreven. Het is belangrijk een nieuwe definitie voor vervoer te beschrijven, zodat de aanbieder – 

indien deze het vervoer zelf gaat uitvoeren – weet wanneer vervoer ingezet moet worden en op 

basis van welke kwaliteit.  

 

Opmerking: Bovengenoemde werkwijze is niet van toepassing voor de gemeente Oude IJsselstreek, 

voor de segmenten Integraal Ambulante Jeugdhulp en Wmo Ondersteuning die zij zelf door middel 

van een subsidietender in de markt zetten. 

 

 

9. Ruimte voor doorontwikkeling 

In de komende aanbesteding en de uitvoering de komende jaren willen we ruimte houden voor 

doorontwikkeling. Het gaat om ruimte voor wettelijke ontwikkelingen, maar ook om bijvoorbeeld 

ruimte voor regionale ontwikkelingen.  

In de Achterhoek is een van de lopende ontwikkelingen het Kavelmodel, onlangs omgedoopt tot 

8TRHGezond. De Achterhoek is de eerste regio waarin met het Kavelmodel aan de slag wordt 

gegaan. De Thematafel ‘Achterhoek de Gezondste Regio’ maakt zich hiervoor hard. Dit 

samenwerkingsverband tussen de Achterhoekse gemeenten, zorgorganisaties, zorgverzekeraar en 

ondernemers zet zich in om de toegankelijkheid, betaalbaarheid en kwaliteit van zorg te waarborgen. 

De bedoeling van het Kavelmodel is dat partijen samen de randvoorwaarden organiseren om met 

elkaar de gezondheid van inwoners te verbeteren in een afgebakend geografisch gebied. 

Het Kavelmodel is een initiatief van HealthKIC en krijgt steun van Menzis, de Noaber 

Foundation, PGGM, Alles is Gezondheid en het ministerie van VWS.  

De komende aanbesteding van Jeugdhulp en Wmo (incl. Wonen) in de Achterhoek past in een visie 

op de ontwikkeling als een Kavelmodel. Tegelijkertijd zijn het twee parallelle ontwikkelingen in een 

verschillend tempo. Daar waar de aanbesteding voor Jeugdhulp en Wmo van start gaat, bevindt het 

Kavelmodel zich in de begin- en acceleratiefase. We nemen het Kavelmodel als belangrijke 

ontwikkeling op in de aanbesteding, uiteraard binnen de kaders en mogelijkheden van de komende 

aanbesteding. Hierbij nemen we op dat gemeenten als een vereiste zien dat zorgaanbieders hun 

medewerking verlenen aan dit initiatief indien dit van toepassing is c.q. kan worden.    

Daarnaast hebben wij ruimte ingebouwd in de gunningsfase om samen met de nieuw 

gecontracteerde zorgaanbieders een aantal onderwerpen in gezamenlijkheid nader te ontwikkelen. 

Het gaat om onderwerpen zoals de KPI’s, berichtenverkeer, accountantsprotocol, bandbreedte, 

vormgeving van gezamenlijke agenda en communicatie.  

Het inbouwen van toekomstige ruimte is ook bedoeld voor het inpassen van de uitkomsten en de 

leereffecten van de pilots die lopen in de Achterhoek. 

 
 
10. Proces van publicatie, contactverbod en klachtenprocedure 

 

Proces van publicatie van de aanbestedingsstukken 

In de afgelopen maanden zijn alle wezenlijke onderwerpen van deze aanbesteding aan de colleges 

voorgelegd.  Voor het borgen van een zuivere procesgang en de verdere uitvoering conform uw 

besluitvorming stellen wij het volgende voor: 

Een week voor publicatie wordt de selectieleidraad voor de twee percelen op compleetheid, 

juistheid en aansluiting op de vastgestelde kaders gecontroleerd. Indien er sprake is van kleine (niet 

wezenlijke) aanpassingen, worden deze meteen verwerkt. De stuurgroep Inkoop geeft uiteindelijk 

toestemming om de definitieve stukken te publiceren.  

 



 

 
11 

Contactverbod 

Op 1 april 2021 wordt de selectieleidraad voor de aanbestedingen Maatwerkdiensten Jeugd een 

Wmo gepubliceerd. Zorgaanbieders die voornemens zijn om in te schrijven, mogen uitsluitend via 

Negometrix vragen stellen/communiceren over de aanbesteding.  Dit betekent dat wanneer ze 

contact zoeken met vertegenwoordigers van gemeenten (raadsleden, bestuurders, managers, 

medewerkers uit het ambtelijk apparaat of medewerkers van de Toegang), ze het risico lopen te 

worden uitgesloten van deze aanbesteding. Het is dan ook van groot belang om dergelijke situaties 

te vermijden door niet in gesprek te gaan met zorgaanbieders over de aanbesteding, stringente en 

duidelijke kaders te stellen voor gesprekken die over andere onderwerpen gaan en te vermijden om 

een voorkeur uit te spreken voor een zorgaanbieder of een mening te geven over de uitkomst van 

de aanbesteding.   

 

Klachtenprocedure aanbesteding 

Voor de aanbesteding hanteren wij een vereenvoudigde versie van de regionaal geldende procedure 

in de Achterhoek. Deze versie is passender voor de voorliggende aanbesteding en voorkomt 

onnodige juridische procedures.  

 

 

10. Inkoop ziekenhuiszorg 

Voor de ‘Ziekenhuiszorg in het kader van de Jeugdwet’ (voorheen perceel 8) hebben we eerder 

aangegeven een apart traject in te zetten. We kiezen hierbij voor een onderhandse aanbesteding, 

omdat de uitgaven onder de Europese aanbestedingsgrens blijven en slechts een beperkt aantal 

ziekenhuizen deze zorg aan jeugdigen in de Achterhoek biedt. We nodigen deze ziekenhuizen uit om 

in te schrijven onder de voorwaarden die wij hebben opgesteld. Deze voorwaarden hebben we met 

de ziekenhuizen besproken in een Gesprekstafel. We lopen hierbij geen risico dat we partijen over 

het hoofd zien.  

Voor de financiering van deze zorg willen we de P*Q-systematiek blijven gebruiken, omdat het een 

klein aantal jeugdigen betreft. Een kleine afwijking in de aantallen cliënten leidt al snel tot een grote 

procentuele afwijking. Verder hebben gemeenten weinig invloed op de verwijzing; deze vindt meestal 

plaats door externe verwijzers. Hierdoor hebben gemeenten weinig sturingsmogelijkheden met hun 

toegang. Tenslotte is er geen ‘norm’ voor het aantal jeugdigen dat deze vorm van jeugdhulp zou 

moeten ontvangen. Dit alles maakt lumpsumfinanciering of populatiebekostiging minder geschikt.  
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Verzonden: 

6 APR. 2021 

Geachte leden van de raad, 

In navolging van ons eerdere besluit van 26 mei 2020, hebben wij op 30 maart 2021 ingestemd met 
een geactualiseerde opdracht voor het uitvoeren van een onderzoek naar de 
binnensportaccommodaties in Eibergen. Met deze raadsbrief willen wij u hierover graag nader 
informeren. 

Aanleiding 
Er zijn diverse redenen am de toekomstigbestendigheid van de gemeentelijke 
binnensportaccommodaties in Eibergen (De Pickerhal en De Rekstok) te onderzoeken. Het gaat 
daarbij (ondanks goed onderhoud) am verwachte grotere investeringen, de gemeentelijk ambitie am 
in 2030 energieneutraal te zijn en daar als gemeente een voorbeeldfunctie in te vervullen en een 
teruglopende bezettingsgraad/dalende huurinkomsten. Daarnaast is vanuit de gebruikers van de 
Pickerhal in 2019/2020 samenvattend het initiatief (Pickerhal 2.0) ontstaan am gezamenlijk, met 
begeleiding van een extern procesbegeleider, te verkennen welke samenwerkingen/verbindingen 
tussen gebruikers en (maatschappelijke) organisaties mogelijk zijn. Dit met de bedoeling elkaars 
activiteiten te versterken. Op 20 mei 2020 hebben wij daarom besloten een haalbaarheidsonderzoek 
te starten. De voorbereidingen am het onderzoek daadwerkelijk uit te voeren zijn, mede vanwege 
Covid-19, eind 2020/begin 2021 hervat. Deze voorbereidingen hebben geresulteerd in een 
geactualiseerde opdracht waar wij op 30 maart 2021 mee hebben ingestemd. 

Nadere uitwerking aanpak onderzoek 
Met het hervatten van de voorbereidingen heeft een nadere uitwerking plaatsgevonden op welke 
man ier het onderzoek uitgevoerd gaat warden. Een onderzoek met als doel te komen tot een 
optimale (efficiente en effectieve) toekomstbestendige fysieke (gebouwelijke) facilitering van het 
bewegingsonderwijs, aan de huidige accommodaties verbonden verenigingen/gebruikers en van 
potentiele samenwerkingen tussen de gebruikers en andere (maatschappelijke) organisaties ter 
versterking van elkaars activiteiten op het gebied van sport, beweging, gezondheid en sociale 
cohesie in Eibergen. Daarbij wordt rekening gehouden met de besluitvorming van eind 2019 over de 
nieuw te bouwen gymzaal bij IKC het Simmelink en locaties in Eibergen die een maatschappelijke 
functie vervullen. Daarnaast wordt (conform uw beleid) een verkenning uitgevoerd welke 
(on)mogelijkheden er zijn am het vastgoed te verzelfstandigen. 

Gemeente Berkelland, Postbus 200, 7270 HA BORCULO T: 0545-250 250 E: info@gemeenteberkelland.n1 
www.gemeenteberkelland.nl, Bank Nederlandse Gemeenten: IBAN: NL35BNGH0285112600 BIC: BNGHNL2G 



Burgemeester en wethouders van Berkelland, 
de secretaris, • de burgem 

van Oostrum 

Onderdeel van de voorbereidingen om het onderzoek te gaan starten was de selectie van een 
extern adviesbureau. Een initiatiefgroep ontstaan uit het initiatief Pickerhal 2.0 en bestaande uit de 
voorzitter van gymnastiekvereniging ODIVAL, een combinatiefunctionaris van SFB, de extern 
procesbegeleider van het initiatief Pickerhal 2.0 en de projectmanager van de gemeente Berke!land, 
heeft die selectie uitgevoerd. Het adviesbureau M3V is gekozen om het haalbaarheidsonderzoek uit 
te gaan voeren. De aanpak van M3V moet samen met de werkzaamheden van de extern 
procesbegeleider, gericht op samenwerking tussen gebruikers en andere (maatschappelijke) 
organisaties, leiden tot een resultaat dat invulling geeft aan het doel van het onderzoek. De 
initiatiefgroep heeft (de vordering van) de voorbereidingen overigens een aantal keren besproken 
met een werkgroep die eveneens was ontstaan uit het initiatief Pickerhal 2.0. Ook zijn diverse 
geInteresseerde organisaties per mail op de hoogte gehouden. De verwachting is dat we in april 
daadwerkelijk kunnen starten. 

Stapsgewijs toewerken naar een resultaat 
Centraal in de aanpak staat het stapsgewijs toewerken naar een resultaat. Dit betekent dat met een 
aantal mijlpalen wordt gewerkt. Deze mijlpalen zijn gericht op (1) de aanpak, (2) de uitgangspunten 
voor het opstellen van scenariomodellen, (3) de keuze welke scenariomodellen uit te werken en (4) 
de keuze voor een voorkeursscenario (dat vervolgens nader uitgewerkt moet worden). Elke mijlpaal 
bestaat uit diverse stappen, zoals deskresearch, het ophalen van de behoeften en criteria bij 
gebruikers voor het opstellen en afwegen van scenario's en het opstellen van een ruimtelijk-
functioneel programma van eisen. Het werken met mijlpalen, als momenten van commitment, sluit 
aan bij de bedoeling om gedurende het proces draagvlak voor het resultaat te creeren. 

Samenwerking vanuit initiatiefgroep met klankbordgroep 
De uitvoering van het onderzoek vindt plaats vanuit de eerder genoemde initiatiefgroep, aangevuld 
met vertegenwoordiging vanuit het onderwijs. De initiatiefgroep wordt ondersteund door M3V als 
extern adviesbureau. Daarnaast wordt een klankbordgroep ingericht. Deze klankbordgroep biedt de 
initiatiefgroep de mogelijkheid om concrete (tussen)resultaten voor te leggen voor reactie en advies. 
Dit zal plaatsvinden als afronding van de genoemde mijlpalen. De klankbordgroep heeft daarmee 
een raadplegende en adviserende functie voor de initiatiefgroep. 

Uw betrokkenheid 
Voorop staat dat u (in navolging van besluitvorming door het college van burgemeester en 
wethouders) het (uiteindelijke) besluit neemt welk voorkeursscenario wordt gekozen om ter 
beoordeling van de haalbaarheid nader uit te werken. Om uw betrokkenheid gedurende het proces 
te borgen zullen wij u per mijlpaal met een raadsbrief actief informeren over resultaat en voortgang. 
Daarnaast zullen wij zorgen voor een zorgvuldige verslaglegging van het doorlopen proces, de 
inbreng en de verwerking daarvan. 

Met vriendelijke groet, 

Kopie aan: 
-Archief 
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1 Voorstel en besluit Vergadermodel 

______________________________________________________________________
In te vullen door Griffie: Raadsvergadering

0 zonder hoofdelijke stemming
Commissievergadering 0 met algemene stemmen
Afhandelingsvoorstel voor raad: 0        stemmen voor,          stemmen tegen
0 hamerstuk 0 aangenomen
0 bespreekstuk 0 verworpen
0 anders, nl 0

Zaaknummer :

Raadsvergadering : 18 mei 2021

Onderwerp : Vergadermodel 

Collegevergadering :
Portefeuillehouder : N.v.t. 
Steller : J. Rijper tel: : 06-86837446

Te nemen besluit:

1. In te stemmen met de uitgangspunten van het nieuwe vergadermodel zoals 
hieronder geformuleerd:

a) Het huidige (commissie-)vergadersysteem aan te passen voor het Beeldvorming- 
Oordeelsvorming- Besluitvorming (BOB) model conform de gemeente Lochem 
inclusief parallelle sessies om de raadsvergadering voor te bereiden

b) Om de week één Politieke Avond met diverse sessies en daarna besluitvorming. 
Oordeelsvorming vindt zo veel mogelijk in de oordeelsvormende sessies plaats, bij 
zware onderwerpen kan eventueel een extra oordeelsvorming plaatsvinden in de 
raad. Er wordt gestimuleerd om de moties en amendementen al zoveel mogelijk met 
elkaar te hebben gedeeld vóór de oordeelsvormende sessie, zodat er in de raad 
uitsluitend (of zoveel mogelijk) nog gestemd hoeft te worden

c) Er zijn maximaal twee openbare parallelle sessies. Binnen het tijdvak voor parallelle 
sessies kan het Presidium tijden toekennen aan de verschillende onderwerpen. Een 
sessie duurt 45 minuten en kan, indien het Presidium besluit dat het onderwerp meer 
tijd behoeft, samen worden gevoegd met een ander tijdvak (waardoor er meer tijd is 
om over het onderwerp te vergaderen)

d) Fracties mogen maximaal vier commissieleden hebben

e) Vergadertijden
a. 19.30-21.30 uur parallelle sessies (met korte pauzes tussen twee rondes).
b. 21.30-21.45 uur pauze
c. 21.45-23.00 uur raadsvergadering

f) Het creëren van een nieuw open vragenhalfuur i.p.v. de rondvraag in de commissie. 
Vragen en onderwerpen hoeven niet vooraf ingediend te worden. Discussiëren is 
mogelijk. Antwoorden kunnen mogelijk later volgen

g) Inwoners mogen inspreken bij de diverse geagendeerde sessies

h) Als eerste aan het woord komen de fracties die om agendering van het voorstel 
hebben gevraagd. Hierdoor is het niet bezwaarlijk als fracties die niet om agendering 
hebben gevraagd niet binnen de tijd aan de beurt zijn gekomen
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i) Beeld- en oordeelsvorming start niet meer met het voorlezen van de eigen bijdrage in 
een aantal minuten. Gestimuleerd wordt om direct te starten met het in gesprek gaan 
met elkaar

j) Het wetsvoorstel tot wijziging van de Gemeentewet waarbij een externe voorzitter 
kan optreden is de Eerste Kamer nog niet gepasseerd. Dit betekent dat raadsleden 
de sessies zullen voorzitten.

k) Werkbezoeken mogen ook gepland worden voorafgaand aan de Politieke Avond van 
14.30-16.30 uur

Waarom dit voorstel en wat is het effect 
De werkgroep Bestuurlijke Vernieuwing/Vergadermodel (hierna werkgroep) heeft namens 
het Presidium opdracht gekregen om aan de slag te gaan met de werkwijze en 
vergaderwijze van de gemeente Berkelland, kort gezegd het vergadermodel. De 
voornaamste reden hiervoor is de te vaak ervaren hoge werk- en agendadruk. Naar 
aanleiding hiervan is er studie verricht naar verschillende vergaderstelsels in diverse 
gemeenten. Deze gemeenten zijn overgenomen uit de rapportage werkwijze en 
vergaderwijze gemeente Berkelland (zie bijlage). De werkgroep is tot een voorstel 
gekomen om het huidige vergadersysteem aan te passen. De uitgangspunten die 
moeten leiden tot de gewenste verbeteringen ten aanzien van het huidige model zijn 
hieronder geformuleerd. 

Argumentatie:
De werkgroep wil het huidige commissiemodel veranderen door het BOB model gestoeld op 
de variant van de gemeente Lochem. De belangrijkste reden hiervoor is dat het werken met 
parallelle sessies inclusief een tijdslot zorgt voor duidelijke begin-eindtijden en hierdoor de 
kans op doorvergaderen wordt verminderd. Daarnaast is het voor de inwoner toegankelijker 
om vergaderingen te volgen, omdat duidelijk is wanneer welk onderwerp behandeld wordt. 
Daarnaast kunnen zij al in een vroeg stadium al bij een onderwerp betrokken worden. 

Men wil ervaren hoe dit systeem functioneert en gaande weg zal het model (eventueel) 
aangepast worden naar de behoefte van Berkelland. De werkgroep acht het beter om met 
een geheel nieuw vergaderstelsel te beginnen en dit te ervaren, dan een model te kiezen dat 
te veel lijkt op ons huidige systeem. Anders bestaat het gevaar dat de gewenste bestuurlijke 
vernieuwing met betrekking tot het vergaderen niet tot nauwelijks plaatsvindt. 
Evaluatie/bijsturing zal de eerste keer al na drie maanden plaatsvinden (en bij kleinere 
tussentijdse momenten). 

Kanttekeningen en risico’s 
Vergaderen met het nieuwe BOB-model is alleen mogelijk wanneer de juiste technische 
en IT-aanpassingen mogelijk zijn en capaciteit van de griffie dit toelaat. Het college en de 
ambtelijke organisatie hebben ook belangrijke een stem in het geheel, omdat zij instaat 
moeten zijn om hun werkwijze aan te passen. Dit zal in de komende tijd verder 
onderzocht worden. 

Naast de technische en organisatorische infrastructuur wordt ook onderzocht welke 
ruimtes geschikt zijn voor de parallelle sessies. 

Raads- en commissieleden moeten bekend worden met het vergaderen conform het 
nieuwe model, om dit te verbeteren zullen (debat)trainingen aangeboden worden. Dit 
geldt ook voor de voorzitters. 

Alternatieven
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De werkgroep heeft zich verdiept in de vergadermodellen van een zestal gemeenten. 

Alternatieve varianten die overwogen zijn: 

1. Parallelle sessies (beeldvormend/oordeelsvormend) en eventueel een extra 
politieke avond (oordeelsvormende sessies). De Raadsvergadering blijft een 
aparte politieke avond, geen sessies ervoor m.u.v. werkbezoeken.

2. Het huidige commissiemodel in stand houden, en eventueel uitbreiden met een 
extra politieke avond (beeldvormend). 

De werkgroep is tot de conclusie gekomen, dat wanneer er gekozen wordt voor één van 
de alternatieven, het gevaar bestaat dat er nog steeds veel vergaderd wordt en de 
gewenste verandering tot het verlagen van de werk- en agendadruk niet optreed. Verder 
bestaat het gevaar dat de discussies die zich in de commissie of parallelle sessies 
afspelen zich zullen herhalen in de raad.

VN-verdrag handicap
n.v.t.
   
Financiën
Als gevolg van organisatorische maatregelen zullen er kosten gemaakt worden (zoals het 
geschikt maken van ruimtes en nieuwe IT voorzieningen etc.).

Hoe dit er precies uitziet en hoe hoog deze kosten zullen worden zal in de komende 
periode verder onderzocht worden en uitgewerkt. 

Communicatie 
Er zal een communicatietraject gestart worden gericht op het informeren binnen de 
organisatie en buiten de organisatie (voor de inwoners en andere belanghebbende). Dit 
zal in komende periode verder uitgewerkt worden.

Initiatief, participatie en rol gemeente
n.v.t. 

Planning en evaluatie 

Verwacht wordt om in Q4 2021 te starten met de eerste vergaderingen conform het 
nieuwe model. 

Tijdlijn:

Mei – raadsbesluit/ oprichten projectgroep vergadermodel – inzichtelijk maken praktische 
aanpassingen, opstellen draaiboek.

Juni/juli/augustus – implementatie: IT aanpassingen, ruimtes geschikt maken, trainen 
voorzitters, aanpassen vergaderrooster. 

September – oefenen met parallelle sessies.

Oktober – eerste vergadering via het BOB model.

Voorgesteld wordt om het Reglement van Orde pas officieel te wijzigen nadat het model 
uitgebreid geëvalueerd is en aangepast naar de wensen van Berkelland. Tot die tijd 
werkt de raad via een nota van uitgangspunten voor het vergadermodel. 
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Het eerste evaluatie moment over het functioneren van het nieuwe model zal drie 
maanden na de invoering plaatsvinden. Binnen de eerste drie maanden kan er eventueel 
tussentijds bijgestuurd worden tijdens korte tussentijdse momenten) als zaken niet goed 
verlopen. 

Om het nieuwe model in te voeren zal een project gecreëerd worden met verschillende 
vertegenwoordigers uit de ambtelijke organisatie en de griffie. Vanwege de huidige 
beperkte capaciteit op de griffie wordt onderzocht om een mede projectleider aan te 
stellen vanuit de ambtelijke organisatie of om deze extern in te huren wanneer dit niet 
mogelijk is. Hoe dit precies vormgegeven zal worden zal in de komende periode duidelijk 
worden. 

De griffier, de voorzitter, 

J.A. Bannink          drs. J.H.A. van Oostrum.
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Raadsvergadering : 18 mei 2021 

De raad van de gemeente Berkelland;

gelezen het voorstel van de voorzitter en de griffier van 22 maart 2021; 

b e s l u i t :

a) Het huidige (commissie-)vergadersysteem aan te passen voor het Beeldvorming- 
Oordeelsvorming- Besluitvorming (BOB) model conform de gemeente Lochem 
inclusief parallelle sessies om de raadsvergadering voor te bereiden

b) Om de week één Politieke Avond met diverse sessies en daarna besluitvorming 
te laten plaatsvinden

c) Dat er maximaal twee openbare parallelle sessies zijn

d) Dat fracties maximaal vier commissieleden mogen hebben

e) De vergadertijden aan te passen naar:
19.30-21.30 uur parallelle sessies (met korte pauzes tussen twee 
rondes).
21.30-21.45 uur pauze
21.45-23.00 uur raadsvergadering

f) Om een nieuw open vragenhalfuur te creëren i.p.v. de rondvraag in de commissie

g) Dat inwoners mogen inspreken bij de diverse geagendeerde sessies

h) Dat als eerste aan het woord komen de fracties die om agendering van het 
voorstel hebben gevraagd. Hierdoor is het niet bezwaarlijk als fracties die niet om 
agendering hebben gevraagd niet binnen de tijd aan de beurt zijn gekomen

i) De Beeld- en oordeelsvorming niet meer start met het voorlezen van de eigen 
bijdrage in een aantal minuten. Gestimuleerd wordt om direct te starten met het in 
gesprek gaan met elkaar

j) Dat raadsleden de sessies zullen voorzitten

k) Dat werkbezoeken ook gepland mogen worden voorafgaand aan de politieke dag 
van 14.30-16.30 uur
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Aldus vastgesteld in de raadsvergadering van 18 mei 2021

de griffier,                de voorzitter, 
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1. Inleiding 
 
Aanleiding  
Het Presidium van de gemeente Berkelland heeft de werkgroep Bestuurlijke Vernieuwing (hierna: werkgroep) opdracht gegeven aan de slag te gaan 
met de werkwijze en vergaderwijze, heel kort samengevat: het vergadermodel, van de gemeenteraad. De aanleiding hiertoe is dat het vergadermodel 
steeds minder lijkt te passen bij de huidige gemeenteraad. Eén van de meest in het oog springende problemen is de ervaren werkdruk. Deze 
problematiek is niet nieuw. Ook in de vorige twee raadsperiodes was dit een punt van aandacht. Pogingen om deze problematiek aan te pakken 
hebben helaas niet opgeleverd wat werd beoogd. Daarom heeft het huidige Presidium opnieuw zich de taak toegerekend om deze en andere 
problemen aan te pakken. Zogezegd heeft het Presidium aan de werkgroep deze taak overgelaten. Binnen het Presidium is de afspraak gemaakt, dat 
zij commitment zullen leveren aan het voorstel van de werkgroep. 
 
Niet alleen de gemeenteraad van Berkelland overdenkt zijn eigen werk- en vergaderwijze. Er wordt veel geschreven over de vergaderdruk binnen 
gemeenten. En niet alleen de vergaderdruk is een veelvoorkomend probleem. Ook veranderende omstandigheden spelen een rol. Het raadswerk wordt 
steeds complexer door bijvoorbeeld decentralisaties maar ook de veranderende rollen van overheid en samenleving. In dit kader is ervoor gekozen om 
met een bredere blik de werk- en vergaderwijze te aanschouwen. 
 
De werkgroep inventariseert welke problemen er leven en welke eventuele verbetersuggesties er al zijn. Dit om te waarborgen dat de 
verbetervoorstellen waar zij mee komt, daadwerkelijk een oplossing zullen zijn voor de geïnventariseerde problematiek.  
 
Aanpak  
Als instrument is gekozen voor het uitzetten van een vragenlijst en waar nodig of gevraagd verduidelijkende individuele gesprekken. De werkgroep 
heeft ervoor gekozen om niet een externe adviseur hiervoor in te huren, maar de inventarisatie met behulp van de griffie zelf uit te voeren. Vanwege het 
vertrouwelijke karakter nemen de leden van de werkgroep zelf geen kennis van de ingevulde vragenlijsten. Dit is verwerkt door de griffie. De vragenlijst 
is opgesteld aan de hand van vragen die zijn aangedragen door de leden van de werkgroep en de griffie, maar ook is deze in belangrijke mate 
gebaseerd op onderzoeken die zijn uitgevoerd voor of door andere gemeenten.1 
 
Het doel van de uitgezette vragenlijst is het komen tot een inventarisatie van de problematiek rond de werkwijze en vergaderwijze van de 
gemeenteraad van Berkelland. Aan de hand van deze inventarisatie kan de werkgroep een vervolgstap maken. Deze vervolgstap bestaat uit het komen 
tot een raadsvoorstel voor aanpassingen in de werkwijze en vergaderwijze voor de gemeenteraad van Berkelland. Het betreft hier overigens niet 
uitsluitend de werkwijze van de gemeenteraad zelf. De werkwijze van college, griffie en organisatie zijn communicerende vaten.  
 
 

                                                      
1 Expliciete vermelding dienen de behandelde vragen uit verscheidene opdrachten die zijn uitgevoerd door de heer dr. J. Loots (http://jasperloots.nl/opdrachten/) 
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De gemeenteraad is niet alleen gebaat bij het maken van afspraken voor zichzelf (raads- en commissieleden onderling), maar ook bij het maken van 
afspraken met college (c.q. organisatie) en griffie. Genoemde vragenlijst is daarom uitgezet onder raadsleden, commissieleden, collegeleden, 
gemeentesecretaris, de griffie en een afvaardiging uit de organisatie.2  
 
Respondenten kunnen aangeven of er sowieso wel of niet contact met hen opgenomen moet worden of dat dit over wordt gelaten aan de onderzoeker. 
De contacten naar aanleiding van de vragenlijsten hebben plaatsgevonden in overeenstemming met de keuze van de respondent. Eventuele 
verduidelijkingen zijn per e-mail en telefonisch gevraagd, (deels) verkregen en verwerkt. 
 
Vervolg 
Het onderzoek wordt door de werkgroep worden aangeboden aan het Presidium met daarbij een raadsvoorstel aan de raad. Het voorstel zal zijn om de 
aanbevelingen over te nemen met een opdracht aan het Presidium en het college om deze aanbevelingen uit te voeren. Indien de raad dit voorstel 
overneemt kan de werkgroep in opdracht van het Presidium verder met het uitwerken van de opdracht ‘vergadermodel’.  

                                                      
2 De collegeleden en de afvaardiging uit de organisatie hebben ervoor gekozen om in afwijking van het verzoek 1 een vragenlijst in te vullen. De reden aangedragen hiervan is dat het 
gesprek in college en het gesprek onder medewerkers leidde tot betere resultaten voor de vragenlijst. 
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2. Conclusies en aanbevelingen 
 

In dit hoofdstuk worden de belangrijkste conclusies en aanbevelingen van het onderzoek weergegeven. De belangrijke rode lijnen die door de 
antwoorden lopen zijn weergegeven. In de volgende fase kan bij de nadere uitwerking, waar nodig, op meer detailniveau gebruik gemaakt worden van 
de vele opmerkingen en suggesties die worden gedaan. 
 

Conclusies 
 

Er is ruimte om het vergaderstelsel te verbeteren 
• De commissievergadering lijkt teveel op de raadsvergadering vinden alle groepen respondenten. Er zijn vooringenomen standpunten. De discussie 

wordt teveel overgedaan. In het proces moet meer ruimte zijn voor informeren, raadplegen, beeldvorming, oordeelsvorming en besluitvorming. 
• Ook zouden inwoners/instellingen vroegtijdig gesproken kunnen worden bijvoorbeeld ter beeldvorming. Ook het moment van betrekken van de raad 

en het voorleggen van stukken met scenario’s en alternatieven kan bijdragen aan een betere open discussie (en aan het in positie zijn als 
gemeenteraad). De opzet zou ook kunnen bijdragen aan een beter gesprek, minder tegenover elkaar staan en meer op zoek naar win-win situaties 
voor zowel coalitie als oppositie.3 Door de respondenten is een aantal inspirerende voorbeelden van vergadermodellen uit andere gemeenten 
genoemd.4 

• Het college krijgt ruim de tijd in raads- en commissievergaderingen. Een andere opzet van de vergaderingen zou ervoor kunnen zorgen dat raads- 
en commissieleden meer met elkaar in gesprek zijn. Het college is nu vaak te lang (raad, commissie en griffie) en teveel (college, organisatie en 
griffie) aan het woord. Ook zou de voorzitter hier een rol kunnen hebben. De organisatie doet nog de suggestie om het college uit de ring te halen.5 

• De vergaderfrequentie zou ervoor moeten zorgen dat de vergaderdruk wordt verlaagd. Dat betekent minder avonden vergaderen in één week.6  
• De kwaliteit van de vergaderingen zou verbeterd kunnen worden door aanpassingen ten aanzien van houding en gedrag in de vergaderingen. Er is 

ook veel behoefte aan strakkere sturing door de voorzitters.7 Het vele interrumperen en in herhaling vallen staat ook erg tegen. Verder is er ruimte 
voor verbetering van het debat. 

• Er wordt ook ruimte gezien voor de voorzitters om het debat meer te stimuleren.8 Dit dient wel neutraal te blijven. Als de wet het straks toestaat is er 
behoefte aan externe voorzitters (of volgens organisatie: externe gespreksleiders) voor de commissievergadering. Ten aanzien van de invulling van 
het externe voorzitterschap zijn er verschillende wensen.9 

• Raadsleden ervaren een hoge werkdruk. De meest genoemde redenen zijn teveel bijeenkomsten in één week, de lengte en kwaliteit van stukken 
en de combinatie van werk- en raadswerk in het algemeen. Raads- en commissieleden doen verschillende suggesties voor het behapbaar maken 
van de werkdruk. Doordat deze steeds echter 1 à 2 keer wordt genoemd kan er geen algemene lijn worden vertaald aan oplossingen. Een vaste 
vergaderdag wordt door vrijwel iedereen op prijs gesteld. Ongeveer 50% van de raads- en commissieleden zou op een vaste dag ook overdag 
willen vergaderen. 

                                                      
3 O.a. H3: knelpunten en wensen en vragen 7, 8 en 12 
4 H3.: Inspirerende vergadermodellen. 
5 H3: knelpunten en wensen en vraag 11. 
6 Vraag 13 en 26. 
7 H3: knelpunten en wensen en Top 3 verbetervoorstellen raadsleden. 
8 Vraag 9. 
9 Vraag 10. 
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• Er is enige onduidelijkheid over de taken van het presidium. Door die onduidelijkheid heerst er door veel fracties heen een gevoel van 
ondoorzichtigheid en een gebrek aan transparantie. Ook zijn er wat wensen geuit ten aanzien van de rolneming (m.n. agendering). Of dat 
raadsbreed gedragen wordt blijkt niet uit het onderzoek.10 

 
De positie van de raad kan versterkt worden 
• De raad moet meer in positie gebracht worden in het voorbereidingsproces (voldoende en tijdig geïnformeerd en betrokken, vaststellen 

startnotitie/plan van aanpak met kaders raad) en door de voorliggende stukken (relevante alternatieven, scenario’s en argumenten en 
kanttekeningen) voldoende in staat zijn om zelf het juiste besluit te nemen.11 

• Ten aanzien van de inhoud van de dossiers en de stand van zaken met betrekking tot de dossiers en onderwerpen die op (middel)lange termijn 
geagendeerd worden, wordt de raad onvoldoende geïnformeerd. De raad stuurt ook onvoldoende op het inrichten van het besluitvormingsproces 
over belangrijke dossiers.12 Binnen alle doelgroepen is er behoefte aan een strategische agenda van de raad.13 Ten aanzien van onderwerpen kan 
de raad o.a. vooraf kaders stellen, zijn eigen betrokkenheid (en die van stakeholders) in het proces bepalen, afspraken over informatievoorziening 
en startnotities/plannen van aanpak vaststellen. Een strategische agenda zorgt ervoor dat de raad meer in de lead is ten aanzien van de belangrijke 
dossiers en geeft duidelijkheid aan college en organisatie. 

• Er is een erg grote behoefte dat de raad weet wanneer welke raadsvoorstellen er naar de raad gaan. Dit heeft verschillende voordelen. De raad kan 
sturen op spreiding, prioritering, aankaarten informatiebehoefte en het organiseren van thema-avonden om informatie op te kunnen halen in de 
samenleving.14 

• Er wordt veel aandacht gevraagd voor de kwaliteit en tijdigheid van de stukken die naar de raad gaan. Hierin is nog een verbeterslag te maken. 
Griffie en presidium zouden hierin volgens de raad een controlerende rol op proces en inhoud in moeten hebben. De stukken dienen ook beter 
verspreid te worden over het kalenderjaar.15 De raad is nu te volgend aan het college. Er is, naast een strategische raadsagenda (met de 
belangrijkste onderwerpen en strategische uitgangspunten daaromtrent) ook behoefte aan een lange-termijnagenda met alle onderwerpen (m.n. 
raadsvoorstellen) die de raad zal ontvangen gedurende het jaar. 

• De informatiemiddelen worden door raadsleden gewaardeerd, maar er is ruimte voor verbetering. Over het ene onderwerp wil de raad mondeling 
geïnformeerd worden en het andere schriftelijk. Bij het inzetten van de informatiemiddelen moet goed nagedacht worden over het doel.16  

 
 
 
 
 

                                                      
10 H3: knelpunten en wensen. 
11 Vraag 5. 
12 Vraag 14. 
13 H3: knelpunten en wensen en vraag 14. 
14 Vraag 16. 
15 O.a. H3: knelpunten en wensen en vraag 4. 
16 Vraag 6. 
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De controlerende rol van de raad kan versterkt worden 
• De gemiddelde waardering van controle door de raad is voldoende.17 Er wordt echter wel aandacht gevraagd voor de kwaliteit van de verstrekte 

informatie. Het kwaliteitsniveau is van invloed op de mate waarin raadsleden in staat worden gesteld hun controlerende rol in te vullen. Raadsleden 
willen de informatie die zij opvragen spoedig(er) digitaal ontvangen. Ook informatie die geheim is. De afspraak dat gevraagde informatie voor het 
weekend van de raadsvergadering met de raad wordt gedeeld, wordt niet altijd nagekomen. Verder wordt aandacht gevraagd voor het kritischer 
bekijken of informatie wel aangemerkt zou moeten worden als geheim. 

• Vanuit de kant van de raad is er grote behoefte om te investeren in onderzoek en controle in opdracht van en voor de gemeenteraad.18 Soms is 
onafhankelijke deskundigheid nodig. Ook ontbreekt soms specifieke deskundigheid binnen de raad, maar ook binnen de organisatie. College en 
organisatie geven aan dat dit bij wijze van uitzondering zou moeten (waar het gaat om controle). Organisatie geeft nog aan dat dit bijvoorbeeld zou 
kunnen als er onvoldoende expertise in huis is, maar wel op basis van vertrouwen. De griffie geeft aan dat het inschakelen van onafhankelijke 
deskundigheid dat de gemeenteraad effectiever kan sturen (betere en gedragen kaders, eigen initiatiefvoorstellen, goed onderbouwde 
amendementen) en ook effectiever kan controleren. 

 
De volksvertegenwoordigende rol van de raad kan versterkt worden 
• Vrijwel alle respondenten vinden in meerderheid dat er externe experts betrokken zouden moeten worden in de (voorbereiding) op besluitvorming. 

Bijvoorbeeld als gesprekspartner in de beeldvormende fase. Alleen het college is het hier niet mee eens en geeft aan dat dit in samenspraak met 
college/organisatie zou moeten. 

• Binnen alle doelgroepen van respondenten heerst de brede opvatting dat inwoners en instellingen meer of anders betrokken zouden moeten 
worden in de (voorbereiding) op besluitvorming.19 

• Het organiseren van thema-avonden op locatie is volgens vrijwel iedereen een goed idee als dit functioneel is. Het gemeentehuis kan in sommige 
gevallen ook een geschikte neutrale locatie zijn.20 

• De meeste raadsleden zijn tevreden over de werkbezoeken. Toch wordt relatief veel opgemerkt dat het aantal laag is. Werkbezoeken kunnen 
functioneler worden ingezet bijvoorbeeld ter beeldvorming en voorbereiding op stukken die later ter besluitvorming worden voorgelegd aan de 
raad.21 

• Er wordt wisselend gedacht over de wijze en intensiteit waarop de samenleving bij de lokale politiek betrokken wordt. Op dit moment is dat 
uitsluitend door groep 7 en 8 aan de macht en politiek actief. De meeste raadsleden zijn wel tevreden. Onder commissieleden, griffie, college en 
organisatie wordt aangegeven dat het wel iets meer mag.22 

• Er is weinig tevredenheid ten aanzien van de kwaliteit van de raadscommunicatie. Het is te formeel, afstandelijk en ouderwets. Het kan 
inspirerender en vernieuwender en ook wel wat actiever. De griffie geeft aan dat er veel mogelijk is op het gebied van raadscommunicatie.23 

  
                                                      
17 Vraag 17. 
18 Vraag 18. 
19 Vraag 20. 
20 Vraag 21. 
21 Vraag 22. 
22 Vraag 23. 
23 Vragen 24 en 25. 
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Aanbevelingen 
 
Op basis van de hiervoor geschetste bevindingen kunnen de volgende aanbevelingen worden gedaan: 
 
 Pas het vergaderstelsel zodanig aan, dat het voldoet aan de volgende uitgangspunten:  

o De structuur (maar ook de stukken) dient(/dienen) goed te voorzien in informeren, consulteren/raadplegen, beeldvorming, 
oordeelsvorming en besluitvorming. 
 

Raad  

o Alle avonden voor de raad op initiatief van gemeente (raad of college) als geheel dienen plaats te vinden op zo min mogelijk 
avonden per week en het liefst op een vaste dag. Streef bijvoorbeeld naar maximaal 1 (á 2 avonden) per week. Hieronder 
worden niet gerekend het fractieoverleg en de raadswerkgroepen en -commissies (zoals de Auditcommissie). 
 

 
Raad 

o Inwoners en instellingen dienen betrokken te worden in de beeldvorming. Maak afspraken over in welke gevallen, hoe, 
wanneer en waar. In de huidige opzet zouden thema-avonden beter kunnen worden benut voor beeldvorming met inwoners 
en instellingen. Het valt aan te bevelen om dit ook onder te brengen in de strategische raadsagenda. 
 

Raad (als 
geheel) en 
college 

o Publiceer ook het B-deel van de agenda van het presidium voor de raads- en commissieleden en communiceer richting de 
raads- en commissieleden de taken als omschreven in het Reglement van Orde van de raad zodat iedereen daarvan een 
duidelijk beeld heeft. Inventariseer daarna de behoefte onder raadsleden voor een gesprek over de rolinvulling van het 
presidium om duidelijk te krijgen wat de wensen en behoeften zijn en bekijk of dat nog aansluit bij de huidige werkwijze (zoals 
opgenomen in het Reglement van Orde van de raad). 
 

 
Presidium/ 
Raad 

o Besteed bij de invoering (bijv. via een pilot) van het aangepaste vergaderstelsel ook aandacht aan de debatvaardigheden. 
Nieuwe vormen van sessies betekent ook een andere wijze van vragen stellen, debatteren, etc. 
 

o Besteed bij de invoering van het aangepaste vergaderstelsel aandacht aan de informatiemiddelen en maak daar eventueel 
afspraken over. 
 

Raad  
 
Raad 

o Besteed bij de invoering van het aangepaste vergaderstelsel ook aandacht aan de rolinvulling van de voorzitters. Maak daar 
afspraken over en zorg indien nodig voor aanvullende scholing. Wanneer de wet externe voorzitters dat mogelijk maakt voer 
opnieuw het gesprek over de rolinvulling van de voorzitters en overweeg op basis van de situatie op dat moment of externe 
voorzitters (of -gespreksleiders) wenselijk zijn in het gewijzigde vergaderstelsel. Bij experiment is het ook mogelijk om naast 
de huidige voorzitters bij lastige onderwerpen een gesprekleider in te schakelen. 
 
 

o Beoordeel welke aangedragen inspirerende voorbeelden van vergadermodellen van andere gemeenten (deels) aansluiten bij 
deze uitgangspunten, vul dit waar nodig met eigen voorbeelden aan en plan bezoeken in. Vraag naar de goede en minder 
goede punten. 

 
 

 
Raad 
 
 
 
Werkgroep BV 
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 Verstevig de positie van de raad door:  
o Te komen tot een strategische raadsagenda. Op deze agenda benoemd de raad de belangrijke dossiers/onderwerpen, 

bepaalt het besluitvormingsproces, zijn rol en die van stakeholders, informatiebehoefte, e.d. Maak voor de start van het 
proces afspraken over ondermeer het doel van de strategische agenda. De strategische raadsagenda is richtinggevend voor 
college, organisatie en griffie. 
 

 
Raad 

o Te komen tot een lange-termijnagenda (LTA) die de raad in staat stelt te sturen op spreiding, prioritering, e.d. Maak 
afspraken over o.a. het detailniveau en over wie (met wiens toestemming) er aanpassingen gepleegd kunnen worden op de 
LTA. 
 

Raad 
(eigenaar) en 
college 

o de raad in staat te stellen om zelf het juiste besluit te nemen door het verbeteren van het voorbereidingsproces. De raad 
moet voldoende en tijdig geïnformeerd en betrokken worden, en moet bij belangrijke dossiers ook een startnotitie, plan van 
aanpak of anderszins zijn kaders vaststellen (op voorstel van het college). Zolang er geen strategische agenda is, kan het 
college hierover in gesprek met bijvoorbeeld het presidium of de griffie. Een mogelijkheid is ook om (zolang er geen 
strategische agenda is) bijvoorbeeld drie à vier onderwerpen met elkaar af te spreken waarbij het college met een 
tussenproduct met scenario’s komt, daar door de raad over is gesproken waarna het college dit verder uitwerkt. Daarnaast 
moeten ook de raadsstukken verbeterd worden door bijvoorbeeld relevante alternatieven, scenario’s, argumenten en 
kanttekeningen. Zie daarvoor ook het advies Rekenkamercommissie en de geuite wensen in het kader van dit onderzoek. 
 

 
 
 
College  

 Verstevig de controlerende rol van de raad door:  
o In de begroting ruimte te maken voor onderzoek en controle in opdracht van en voor de gemeenteraad. Dit kan bijvoorbeeld 

door het creëren van een projectbudget van bijvoorbeeld € 15.000,-. Dit bedrag blijft staan totdat het gebruikt wordt en wordt 
na besteding daarvan via een nieuwe begroting (of kredietvoorstel) weer aangevuld. Dit bedrag kan bijvoorbeeld besteed 
worden aan een externe onderzoeker, aanvullend budget voor de Rekenkamercommissie voor een extra onderzoek 
(bovenop de onderzoeken die zij zelf initiëren) of als extra opdracht aan de accountant. Overweeg of het nodig is om 
afspraken te maken over de besteding van dit budget. 
 

o Draag (nog) meer zorg voor het tijdig aanleveren van gevraagde informatie ook indien dit geheim/vertrouwelijk is. Wees 
verder kritisch in het opleggen van geheimhouding of het aanmerken van stukken als vertrouwelijk (alleen indien dit mogelijk 
is o.g.v. wetgeving). 
 

 
 
Raad 
 
 
College  

 Verstevig de volksvertegenwoordigende rol van de raad door:  
o Externe experts en/of inwoners/instellingen te betrekken in de (voorbereiding) op de besluitvorming, bijvoorbeeld als 

gesprekspartner van de raad in de beeldvormende fase. Bij de inrichting van besluitvormingsprocessen kan dit aan bod 
komen (op verzoek/initiatief van de raad of op voorstel van het college). Het college zou hier bij belangrijke dossiers (al dan 
niet opgenomen op de strategische agenda) steeds in overweging moeten nemen. Afstemming hierover is altijd wenselijk. De 
griffie kan een pool van experts en trainers ontwikkelen die de raad kan bijstaan bij bijvoorbeeld de raadsstukken, het 
ontwerpen van participatietrajecten of het verkennen van de autonomie van de raad op een onderwerp.  

 
Raad en 
college 
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o Faciliteer een gesprek over de wijze en intensiteit waarop de samenleving bij de lokale politiek betrokken wordt en beoordeel 
of groep 7 en 8 aan de macht en politiek aansluit bij de behoefte van de raad. Dit kan voorafgegaan worden door een 
presentatie met mogelijkheden uit andere gemeenten. De capaciteit van de griffie dient daarbij in ogenschouw te worden 
genomen. 
 

 
Raad 

o Faciliteer een gesprek over raadscommunicatie en beoordeel of het uitsluitend publiceren van de besluitenlijsten aansluit bij 
de behoefte van de raad. Verken de mogelijke doelen van raadscommunicatie. Dit kan voorafgegaan worden door een 
presentatie met mogelijkheden uit andere gemeenten. De capaciteit van de griffie dient daarbij in ogenschouw te worden 
genomen. 

 
Raad 
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3. Totaaloverzicht bevindingen: onderdeel “verwerking open vragen” 
 
Knelpunten en wensen 
Respondenten is open gevraagd wat zij vinden van het besluitvormings-/vergaderproces. Welke knelpunten en wensen leven er ten aanzien van het 
huidige proces. Er is aangegeven, dat alle aspecten aan bod kunnen komen. Gedacht kan bijvoorbeeld worden aan (inhoudelijke) kwaliteit, tijdigheid, 
voorstellen, vragen, agendering, etc. Onder punt 4 van deze rapportage zijn de meerkeuzevragen uitgewerkt. Ook hierin zijn knelpunten en wensen te 
lezen ten aanzien van de werkwijze en vergaderwijze van de raad. Er is echter bewust gestart met het stellen van open vragen, zodat de respondenten 
vrij en zonder eventuele sturing door de gesloten vragen kunnen aangeven welke knelpunten en wensen er leven. Dit zorgt er echter wel voor dat er 
enig overlap is in de paragrafen 3 en 4 van deze rapportage. 
 
Organisatie en college 
 

De meest voorkomende feedback van de raadsleden richt zich op de raadsvoorstellen. Er wordt vaak verwezen naar het onderzoek van de 
Rekenkamercommissie Berkelland over de kwaliteit van de raadsvoorstellen. De raadsvoorstellen moeten aan de daar gestelde eisen voldoen. Er 
moet (meer) aandacht zijn voor de kwaliteit, ze moeten zelfstandig leesbaar zijn en er moet meer eenheid in komen. Ook wordt opgemerkt dat er 
regelmatig stukken laat worden toegevoegd aan een vergadering. Dit geldt ook voor de actieve informatieplicht. Raadsleden kunnen dit niet meer 
meenemen in hun voorbereiding of nog bespreken binnen hun fractie. Ook wordt een aantal malen aangegeven dat de inbreng van de samenleving 
een plek moet krijgen in raadsvoorstellen en dat een raadsvoorstel nog bijgeschaafd zou moeten worden n.a.v. een commissiebehandeling.  
 
Meerdere malen komt terug dat er behoefte is aan een jaarplanning. Raadsleden geven aan het niet prettig te vinden dat er sommige maanden 
meerdere commissieavonden moeten zijn om alle onderwerpen te behandelen en dat er in andere maanden (bijna) niets is. 
 
Er worden meerdere malen complimenten gegeven over de bereikbaarheid en de bereidheid van medewerkers om vragen te beantwoorden. Af en 
toe komt terug dat de beantwoording van het college soms te vaag is en duidelijker kan. 
 
De reacties van de commissieleden komen grotendeels overeen met de reacties van de raadsleden. Aanvullend wordt nog aangegeven dat goede 
samenvattingen worden gemist (bij vergaderstukken). Verder geeft een commissielid aan dat hij graag een aparte inhoudelijke presentatieavond zou 
willen van maximaal 30 minuten per geagendeerd onderwerp.  
 
De griffie geeft aan dat de kwaliteitscontrole bij raadsvoorstellen aan de kant van college/organisatie soms beter kan. Verder is er te weinig 
spreiding in de aanlevering van raadsvoorstellen; een productieoverzicht wordt gemist door de griffie. 
 
Het college heeft ten aanzien van organisatie en college geen opmerkingen. 
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De organisatie merkt op dat de doorlooptijd van 6 weken juist is als je begint te rekenen vanaf het moment van het aanleveren van het 
raadsvoorstel voor de collegevergadering. Dat is exclusief de voorbereidingstijd van het voorstel. Het proces loopt volgens de organisatie redelijk 
soepel. De organisatie geeft aan dat ze bezig is met een digitalisering van het voorbereidingsproces. 

 
Griffie 
 

Raadsleden geven vooral aan dat de griffie een kwalitatieve controle (op kwaliteit en volledigheid) moet uitvoeren op de raadsvoorstellen. De 
raadsleden geven ook aan, dat daar in de huidige cyclus (waarschijnlijk) te weinig tijd voor is. Complimenten worden gemaakt voor de 
samenwerking, meedenken, organisatie, ondersteuning, bereikbaarheid en concrete beantwoording van de vragen. 
 
Een aantal malen wordt opgemerkt dat de griffie raadsbrieven voorlegt aan het Presidium met als voorstel deze te bespreken in een commissie. 
Daaruit blijkt dat niet bij alle raadsleden de afspraak bekend is, dat de griffie dit standaard doet o.a. bij alle voortgangsrapportages, bij toezeggingen 
aan de kant van het college en bij onderwerpen die erg actueel zijn (bijv. vanwege vragen door raadsleden). Ook kunnen raadsleden verzoeken om 
agendering. Het is vervolgens aan het Presidium te beoordelen of het voorliggende stuk besproken zou moeten worden in een commissie. Deze 
brieven worden dus niet automatisch geagendeerd door het Presidium. 
 
De commissieleden maken complimenten richting de griffie over diens functioneren ten aanzien van inhoud (advies) en proces (stukkenstroom). 
Eén van de commissieleden geeft aan dat inhoudelijk advies bij de klankbordgroep duurzaamheid niet nodig is. Daar is uitsluitend procedurele 
ondersteuning gewenst. 
 
De griffie geeft aan dat er een te krappe doorlooptijd is om de raadvoorstellen zorgvuldig door te kunnen nemen. Ook ontbreken er goede afspraken 
in het proces voor een zinvolle kwaliteitscontrole. Door de griffie is aangeboden om feedback te leveren op de raadsvoorstellen in de fase voor 
besluitvorming door het college (informeel of op hetzelfde moment als het college het voorstel krijgt; dan kan het college een afweging maken ten 
aanzien van de feedback van de griffie). Fundamentele feedback (anders dan een beslispunt loopt niet) wordt na besluitvorming door college niet 
meer aangepast. De griffie gaat in het kader van de aanbevelingen van het rekenkameronderzoek naar de kwaliteit van raadsvoorstellen nog in 
gesprek met het Presidium over hoe invulling te geven aan de kwaliteitscontrole. 
 
Het college geeft aan dat er geen bijzonderheden zijn ten aanzien van de griffie. Wel zou de griffie vooral de focus op het proces moeten hebben. In 
de fase dat een raadsvoorstel de griffie heeft bereikt moet dat voorstel van voldoende kwaliteit zijn. De griffie zou volgens het college dan nog vooral 
een procesmatige verantwoordelijkheid moeten hebben ten behoeve van de agendering voor behandeling in respectievelijk commissie en raad (via 
de agendacommissie). 
 
De organisatie geeft aan dat er goed en soepel contact is met de griffie. Rollen en verantwoordelijkheden zijn duidelijk en af en toe helpt men 
elkaar. 
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Presidium 
 

De meeste feedback van raadsleden ten aanzien van het Presidium richt zich op het kritischer zijn in de beoordeling van raadsvoorstellen en -
stukken. Er worden zelden stukken teruggestuurd. Als een stuk niet helder is of niet volledig is dient het terug gestuurd te worden. Verschillende 
malen wordt ook opgemerkt dat men het idee heeft dat het Presidium teveel bepaalt (en eenmaal: teveel politiek wordt gestuurd door de 
fractievoorzitters in het Presidium). Uit de antwoorden blijkt dat sommige raadsleden de opvatting hebben dat het Presidium vooral een 
agendacommissie zou zijn. In het Reglement van Orde is echter ook geregeld dat het Presidium “bespreekt en besluiten over algemene zaken 
betreffende de gemeente en het gemeentebestuur”. Er wordt ook een voorstel gedaan om het Presidium te ontvlechten tot een agendacommissie en 
een fractievoorzittersoverleg. De suggestie wordt gedaan om in het inwerkprogramma van de raad goed aandacht te schenken aan de functies en 
taken van raad, college, griffie en (raads-)commissies en dergelijke.  
 
Een aantal raadsleden merken op, dat als slechts één lid van het Presidium een stuk zou willen agenderen, dit niet geaccepteerd zou moeten 
worden, tenzij duidelijk wordt gemaakt wat de aanleiding is. 
 
Een aantal commissieleden kaart de classificering van de vergaderstukken aan. Twee commissieleden vinden dat het Presidium niet zou moeten 
beslissen wat een hamerstuk is of een bespreekstuk. Dat is allereerst aan de commissie en vervolgens aan de raad. Een ander commissielid geeft 
aan dat er regelmatig vergaderstukken zijn die als hamerstuk aangemerkt hadden kunnen worden. 
 
Eén van de commissieleden geeft aan dat het Presidium relatief ondoorzichtig is. Dat is beter geworden nu iedereen Presidium A ziet. Iedereen 
zou echter ook Presidium B en C moeten kunnen zien (al dan niet onder oplegging geheimhouding). Ook hier wordt opgemerkt dat het Presidium 
kritischer kan zijn wanneer er teveel vergaderstukken zijn in een bepaalde maand. 
 
De griffie merkt op dat er soms een te groot aanbod is van stukken waardoor deze verdeeld moeten worden over meerdere avonden. Doordat er 
geen zicht is op wat er de volgende maand komt is het lastig voor het Presidium om stukken een maand door te schuiven. Er is immers niet bekend 
wat de voorraad is van de volgende maand. Ook merkt de griffie op dat het Presidium iets meer aandacht mag hebben voor de kwaliteit van de 
raadsvoorstellen. Deze aandacht is wel wat verhoogd na het rapport van de Rekenkamercommissie. Eén van de medewerkers merkt nog op, dat er 
een risico bestaat van politieke sturing. 
 
Het college geeft aan dat raadsbrieven te makkelijk worden geagendeerd ter bespreking. Afweging of geagendeerd moet worden dient 
scherper/kritischer te worden gemaakt. De processturing zou meer op basis van zuiverheid in rolneming van de raad moeten plaatsvinden en niet op 
basis van casuïstiek. Abstraheren van de individuele casuïstiek is belangrijk om met het oog op goede invulling van de rolneming een afweging te 
kunnen maken met betrekking tot een procesvoorstel voor behandeling van een onderwerp. 
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Ook zou volgens het college het Presidium meer oog moeten hebben voor instrumenten die de raad in het kader van informatievoorziening ter 
beschikking heeft. Het college geeft aan dat er bovengemiddeld veel schriftelijke vragen worden gesteld en het in veel gevallen niet duidelijk is wat 
er met de gegeven antwoorden wordt gedaan. 
 
De organisatie geeft aan dat het schrappen of samenvoegen van commissievergaderingen best vaak gebeurt en dat is niet altijd handig voor de 
organisatie, laat staan voor insprekers of belangstellende inwoners. Ook de overwegingen om en de communicatie over wat wel of niet op de 
agenda komt van de commissies zou wat de organisatie betreft beter kunnen. Zodat de organisatie de collegeleden beter kunnen voorbereiden. 

 
Fractievergadering 
 

Een aantal raadsleden geeft aan, dat voorbereiding in de fracties lastig is. Dit komt volgens een aantal raadsleden o.a. door de cyclus van vier 
weken. Bij een langere cyclus kan de termijn tussen fractie en commissie opgerekt worden. Ook wordt aangegeven dat als het BOB-model wordt 
ingevoerd de voorbereiding beter te realiseren valt (er is meer tijd/er zijn meer fases). De voorbereiding in de fractievergadering wordt positief 
gewaardeerd door een aantal raadsleden.  
 
Eenmaal is aangegeven dat beeldvorming in een commissievergadering mogelijk belemmerd wordt door een daaraan voorafgaande bespreking in 
de fractievergadering. Ook eenmaal is aangegeven dat fracties een prioriteitenlijst zouden moeten maken; “wat is goed voor Berkelland en zorg 
ervoor dat dit constructief een plek krijgt in overleg.” 
 
Een aantal commissieleden geeft aan dat de fractievergadering vaak plaatsvindt in de week van de commissie- en raadsvergaderingen in plaats 
van de week ervoor (als de stukken ook al voor handen zijn). Dit is vaak te kort dag. 
 
De griffie merkt op dat er een krappe hoeveelheid is aan burgercommissieleden. 
 

 
Commissievergadering 
 

Raadsleden gaven vaak aan dat de commissievergadering en de raadsvergadering teveel op elkaar lijken. De commissievergadering zou veel meer 
beeldvormend of meningvormend moeten zijn. Nu is het al een politieke discussie wordt gezegd. Er is behoefte aan een meer open discussie. De 
gedachte is dat als de vergaderingen beter worden opgedeeld in beeldvorming, oordeelsvorming en besluitvorming, dit beter tot zijn recht komt. Men 
verwacht dat er dan een meer open discussie is en dit de ruimte biedt om echt met elkaar in gesprek te gaan zonder vooringenomen standpunten. 
Dit geeft ook de mogelijkheid om derden vroegtijdig te spreken.  
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Verwacht wordt ook door een aantal raadsleden dat dit een betere voorbereiding door kleinere fracties zal faciliteren. Ook is de gedachte dat een 
voorstel met alternatieven of scenario’s een positieve bijdrage levert aan het debat. Als er slechts één voorstel voorligt volledig uitgewerkt in de 
eindfase nodigt dit eerder uit tot een gepolitiseerde discussie waarin men niet open staat voor elkaar en er minder ruimte is om het besluit tot een 
win-win situatie voor zoveel mogelijk partijen te krijgen.  
 
Een aantal raadsleden stellen voor om deze BOB-sessies (incl. informerend en consulterend) wekelijks te doen vanaf 16.00 uur inclusief maaltijd. 
Op alle andere dagen zijn dan geen activiteiten voor de raadsleden. 
 
Een aantal malen wordt een opmerking gemaakt over de ambtelijke ondersteuning in commissievergaderingen. Die is er volgens een aantal 
raadsleden wel veel en niet alleen technisch van aard. Anderen vinden dit een goede ontwikkeling omdat technische vragen dan tijdens de 
vergadering direct afgehandeld kunnen worden. 
 
De meeste raadsleden waarderen de spreektijden. Ook één raadslid vindt dat deze afgeschaft zou moeten worden. De discussies zijn soms te lang 
en te herhalend wordt aangegeven. Ook worden opmerkingen gemaakt over het soms grote aantal interrupties. 
 
Twee raadsleden geven aan dat als er te moeilijke inhoudelijke of opiniërende vragen worden gesteld, deze worden afgedaan als technisch en 
daarvoor een format na de vergadering nog moet worden ingevuld. 
 
Drie raadsleden geven aan dat er vaste afspraken moeten worden gemaakt over de volgorde van de termijnen van partijen. Dat wordt nu 
verschillend ingevuld door de voorzitters. Ook opening aanvragen door een fractie wordt nog geopperd. 
 
Verschillende raadsleden geven aan dat het niet zinvol is om insprekers vooraf te ontmoeten. Daar is even een pilot van geweest en dat moet niet 
terugkomen. In de huidige vorm zouden insprekers aan het eind een laatste woord moeten hebben waar ook nog ruimte is voor raadsleden om 
vragen te stellen. Het meest ideaal is echter een nieuwe invulling van bijvoorbeeld een beeldvormende commissie waar deskundigen ook 
gesprekspartner kunnen zijn (dus niet slechts een rondje waar iedere fractie 1 vraag mag stellen). De invulling van de rollen en van de opzet van de 
betreffende sessie verschilt per onderwerp en per type “gesprekspartner”. 
 
Een aantal raadsleden geven aan dat het goed zou zijn als insprekers kunnen kiezen of ze aan een tafel willen zitten of achter het spreekgestoelte 
wil plaatsnemen. Insprekers kunnen zich daardoor veiliger voelen. 
 
Twee raadsleden geven aan dat in de ideale setting er oordeelsvrij in een oriënterende/beeldvormende vergadering de portefeuillehouder daaraan 
kan deelnemen. Zo kan de portefeuillehouder bijvoorbeeld een toelichting geven op de voorliggende scenario’s en een eventueel voorgestelde of al 
gemaakte keuzes.  
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Zo kan de raad tot een goed beeld komen. In de raadsvergadering is het beeld al goed gevormd en is de raad al goed geïnformeerd. Daar kan dan 
de raad met elkaar in debat omdat daar het besluitvormingsproces nodig is. De rol van het college is daar dan zeer bescheiden. 
 
Een aantal raadsleden stellen voor dat het college ook spreektijden krijgt en dat een aangeschoven ambtenaar niet het woord zou moeten voeren. 
Dit is aan de wethouder. Als het te technisch is waardoor de ambtenaar veel moet zeggen kan het ook op schrift teruggekoppeld worden. 
 
Twee raadsleden geven aan dat als blijkt dat een stuk te onduidelijk is de behandeling ervan on hold gezet zou moeten worden. Zo kan het college 
de ruimte krijgen om het stuk te verbeteren en in de volgende vergadering te laten behandelen. 
 
Verder doet een aantal raadsleden de suggestie om het tijdspad tussen commissie- en raadsvergadering in te korten, echter is een ander aantal 
raadsleden blij met het huidige tijdspad omdat hierdoor nog aanvullende informatie door het college aangeboden kan worden aan de raad. 
 
De reacties van de commissieleden komen grotendeels overeen met de reacties van de raadsleden; de commissievergadering lijkt teveel op de 
raadsvergadering. Aanvullend geeft één commissielid nog aan dat de kwaliteit van de (voorbereiding) van de deelnemers aan de 
commissievergadering wel eens te wensen overlaat. Ook doet een commissielid de suggestie om te late aanlevering van vergaderstukken “te 
bestraffen” door het betreffende agendapunt dan door te schuiven naar de eerstvolgende vergadering. Een ander commissielid geeft aan dat de 
cyclus wellicht ingekort kan worden. Tot slot geeft een commissielid aan, dat in een commissievergadering ook initiatieven op de agenda gezet 
zouden moeten kunnen worden op verzoek van een raads- of commissielid ter opinievorming zonder dat er al een concreet voorgesteld besluit 
voorligt. Eén commissielid geeft aan dat er veel herhaling is, teveel bespreekstukken worden geagendeerd en er teveel vragen worden gesteld. 
 

De griffie geeft aan dat de commissievergadering teveel lijkt op de raadsvergadering. Een andere inrichting gericht op sessies ter 
consultatie/raadpleging, beeldvorming, oordeelsvorming en besluitvorming zou een oplossing of mogelijke pilot kunnen zijn. Een voorbeeld zou 
Lochem kunnen zijn. De griffie merkt ook op dat vragen nog beter vooraf gesteld kunnen worden via het format technische vraag. Ook zou 
vroegtijdige betrokkenheid bij bepaalde dossiers (dus niet een volledig uitgewerkt raadsvoorstel waarvoor slechts nog een handtekening nodig is) 
mogelijk ook de kwaliteit van de vergaderingen en het democratische proces verhogen. 
 

Het college geeft aan dat commissievergaderingen regelmatig op raadsvergaderingen lijken, terwijl ze vooral moeten zijn gericht op een goede 
voorbereiding daarvan. Technische en te gedetailleerde vragen zouden beperkter aan de orde moeten zijn. Insprekers zouden meer aandacht 
moeten krijgen en gelegenheid om te reageren op de eerste termijn van bespreking. Volgens het college zou meer evenwicht moeten komen in 
inbreng van commissieleden brengen door de spreektijd te beperken c.q. de maximale spreektijd per fractie te bepalen en te verdelen over de 
onderwerpen voor de gehele vergadering. 
 

De organisatie geeft aan dat het de bedoeling van de commissievergadering is om de besluitvorming in de gemeenteraad goed voor te bereiden. 
De huidige vergadersetting is formeel, met spreektermijnen, reactie van de wethouder. Die formele setting maakt dat er eigenlijk geen goed gesprek 
of debat plaatsvindt. Zelden vindt een gesprek plaats met insprekers of adviseurs. Het lijkt teveel op een raadsvergadering.  
Ook vraagt de organisatie aandacht voor het eerder stellen van technische vragen, zodat de commissievergadering daar niet mee wordt belast. 
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Raadsvergadering 
 

Raadsleden maken verschillende opmerkingen over het debat: strakker sturen op het blijven bij het voorliggende voorstel, de spreektijd en het 
aantal interrupties, voorlezen en niet luisteren naar elkaar, geen debat op argumenten, veel herhaling van de commissie en te lang doorgaan op een 
bepaald onderwerp. 
 
Enkele raadsleden geven aan dat de kwaliteit van de beantwoording van het college beter kan. De antwoorden zijn volgens sommigen te uitgebreid, 
vaag of onjuist. Ook geven enkele raadsleden aan dat daardoor soms herhaaldelijk doorvragen nodig is wat dan vervolgens wordt afgekapt. Weer 
een ander raadslid geeft aan het prettig te vinden als de voorzitter een raadslid afkapt als er teveel wordt doorgegaan op een bepaald onderwerp. 
 
Ook merken enkele raadsleden op dat door de lange doorlooptijd van het gehele proces bijlagen soms verouderd zijn wanneer het eindelijk in een 
commissie- of raadsvergadering wordt behandeld. 
 
Er wordt wisselend door raadsleden gedacht over het strak hanteren van de eindtijd van commissie-en raadsvergaderingen. 
 
Drie raadsleden geven aan, dat iets alleen een bespreekstuk voor de raad zou moeten zijn als er moties of amendementen ingediend worden. Dat is 
mogelijk, licht een raadslid toe, als het vergadermodel dit ook faciliteert. Zo is het vergadermodel in Lochem zodanig ingericht dat alle informatie in 
de voorfase (vgl. commissiebehandeling) al is opgehaald en de standpunten daar al zijn uitgewisseld. Dan is het in de raadsvergadering niet meer 
nodig om deze standpunten opnieuw uit te wisselen. Een ander raadslid motiveert dit punt door aan te geven, dat als er geen moties of 
amendementen zijn er blijkbaar ook geen politieke verschillen zijn t.a.v. het voorliggende voorstel en het dus ook niet besproken hoeft te worden. Uit 
de ingevulde vragenlijsten blijkt overigens niet of iets een bespreekpunt zou kunnen worden omdat er partijen willen tegen een voorstel zijn en 
hierover in de raad in debat willen. 
 
Twee raadsleden vragen zich af waarom de gemeentesecretaris aanwezig is. 
 
Een aantal commissieleden geven aan, dat er weinig ruimte is voor een echte discussie of debat. Ook merken verschillende commissieleden op dat 
de huidige structuur dit vrijwel onmogelijk maakt. Er zou gezamenlijk verantwoordelijkheid moeten worden genomen om met elkaar zoveel mogelijk 
te streven naar consensus. Ook wordt gedacht, dat het huidige systeem van meerderheid van stemmen en coalitie/oppositie polarisatie in de hand 
werkt. Ook wordt aangegeven, dat er in de vergaderingen veel raadsleden zijn die geen inbreng hebben. Het vergaderen zou ook meerdere 
werkvormen kunnen hebben; fractiedoorbrekend in kleine groepjes standpunten uitwisselen, speeddaten, wandelgangenoverleg, etc. Ook wordt 
opgemerkt dat de raad zich proactiever kan opstellen en minder reactief de agenda van het college volgend.  
 
De griffie geeft aan dat in de raadsvergadering een goed debat en goede besluitvorming mogelijk zou zijn als het voorbereidingsproces beter 
ingericht zou zijn. Suggesties daartoe zijn al op andere plaatsen aangegeven door de griffie. 
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Het college geeft aan dat het recht van interruptie selectiever ingezet zou moeten worden en niet toegestaan moet worden voor herhalen van 
dezelfde vraag. De raadsvergadering lijkt regelmatig meer op een verantwoordingsronde in plaats van een inhoudelijk politiek debat. Om de 
(politieke) dialoog te bevorderen zou het verplaatsen van de wethouders naar de “tweede ring” een helpende aanpassing kunnen zijn volgens het 
college. 
 
De organisatie geeft aan dat het niet de bedoeling is dat de commissieberaadslaging over wordt gedaan. Als de voorbereiding goed is gegaan, 
inclusief het gesprek met eventuele belanghebbenden, kan men zich in de raadsvergadering beperken tot een politiek debat over echt belangrijke 
onderwerpen; dus geen dialoog tussen raad(sleden) en college(leden). En vervolgens besluitvorming over voorstel, amendementen en eventuele 
moties. Een en ander maakt de rol van de gemeenteraad duidelijker en komt wellicht ook de sfeer ten goede. 

 
Vormgeving voorzitterschap (commissie en raad) 
 

Een (groot) aantal raadsleden merkt op dat de commissie voorgezeten zou kunnen worden door een externe voorzitter. Dit kan een bijdrage leveren 
aan de kwaliteit van de discussie en een goede besluitvorming. Er worden verschillende suggesties gedaan hoe deze externe voorzitter diens rol 
zou kunnen vervullen: stimuleren tot discussie op inhoud, zelf open vragen stellen om proces te versnellen en verduidelijken en sturen op goede 
beantwoording van vragen.  
 
Enkele raadsleden merken op dat echte technische vragen niet gesteld mogen worden tijdens de vergadering en afgekapt moeten worden door de 
voorzitter. 
 
De wensen van de raadsleden ten aanzien van de huidige voorzitters zijn een strakkere sturing en het afkappen van teveel interrupties en 
herhalingen. 
 
De commissieleden hebben allen verschillende wensen: de voorzitters zouden wat meer ontspannen mogen voorzitten, het voorzitten is heel strak, 
zakelijk ordelijk en technisch, de voorzitter in een commissievergadering laat onvoldoende ruimte voor gedachtewisseling en zou meer roulatie 
mogen zijn in het voorzitterschap zoals bij de Tweede Kamer. 
 
De griffie merkt op dat het te overwegen valt om met externe voorzitters te werken bij de commissievergaderingen zodra de wet dit toestaat. Ook 
merkt de griffie op dat het belangrijk is dat zowel in commissie- als raadsvergadering de voorzitter de toezeggingen goed moet markeren en 
afkaderen. 
 

 
  



19 

 

Top 3 verbeteringen vergadermodel 
Alle respondenten is gevraagd welke top 3 aan verbeteringen zij zouden doorvoeren in het vergadermodel. Let wel: onderstaand zijn de reacties in 
kaart gebracht naar aanleiding van een open vraag. De antwoorden met toelichtende reacties op de gesloten vragen zijn hierin niet verwerkt. 
 
De raadsleden hebben de volgende verbeterpunten aangedragen: 
 

 
 

Daarnaast is nog een aantal individuele verbeterpunten aangedragen door de raadsleden die niet ondergebracht konden worden in één van de 
bovenstaande categorieën. Het betreft de volgende: Geen informatieavonden op hetzelfde moment, externe raadsvoorzitter, daadwerkelijk iets doen 
met de inbreng van raadsleden bij consultatie, heldere communicatie collegeleden, terughoudende ondersteuning ambtenaren bij 
commissievergaderingen, telefoonlijst met ambtenaren met foto, werkdagen en -tijden, afschaffen coalitieprogramma en visies politieke partijen worden 
gemist.  
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De commissieleden hebben de volgende verbeterpunten aangedragen: 

 
 

De griffie heeft de volgende verbeterpunten aangedragen: 
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Het college heeft de volgende verbeterpunten aangedragen: 
 

 
 
 
De organisatie heeft de volgende verbeterpunten aangedragen: 
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Inspirerende vergadermodellen 
Alle respondenten is gevraagd aan te geven of zij uit andere gemeenten goede voorbeelden kennen van vergadermodellen en zo ja, welke aspecten 
hen daarin aanspreken. 
 
De raadsleden hebben een aantal malen Lochem aangehaald als goed voorbeeld. Interessant vindt men: de structuur van infomeren/beeldvorming, 
oordeelsvorming en besluitvorming, de betrokkenheid van inwoners en organisaties en korte doorlooptijd. 
 
Als voorbeeld wordt nog aangehaald Maastricht omdat onderwerpen daar parallel worden uitgediept en maximaal 1 uur duren. 
 
Ook Apeldoorn wordt aangehaald als goed voorbeeld omdat men daar werkt met een carrousel met parallelle BOB-sessies. Het gaat daar niet alleen 
om raadsvoorstellen, maar ook consulterende en informerende sessies. Dit is op één dag per week. Men start omstreeks 16.00 à 16.30 uur en men eet 
ook gezamenlijk een maaltijd. Dit bevordert de onderlinge sfeer. 
 
Ook worden de gemeenten Winterswijk en Oost Gelre aangehaald omdat het daar efficiënter is en de raadsleden minder tijd kwijt zijn. 
 
Tot slot wordt de suggestie gedaan om bij een eventueel werkbezoek bij een andere gemeente vooral te vragen naar de voordelen maar ook de 
nadelen.  
 
De commissieleden dragen het vergadermodel van Boxtel aan vanwege de BOB-systematiek en meer burgerparticipatie, Den Haag vanwege de 
vaste vergaderdagen (de ene week raad, de week erop commissie en de week daarop weer raad) en Winterswijk vanwege burgerforums waarbij 
burgers onderwerpen kunnen aandragen en bespreken. 
 
De griffie draagt de vergadermodellen van Lochem, Apeldoorn en Lelystad aan vanwege de BOB-sessies, consultatie en betrokkenheid derden. 
 
Het college draagt vergadermodellen van de gemeenten Lochem en Rotterdam aan als inspirerend vooral vanwege de verbeterde kwaliteit van de 
interactie met inwoners.  
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4. Totaaloverzicht bevindingen: onderdeel “Waardering werkwijze en vergaderwijze” 
 
In dit hoofdstuk zijn de antwoorden op de gesloten vragen in beeld gebracht via staafdiagrammen met direct daaronder in vetgedrukte tekst een korte 
analyse daarvan. Een aantal van de respondenten heeft een toelichting gegeven op de gesloten vragen. Deze toelichtingen zijn uitgewerkt onder de 
analyse van de staafdiagrammen. Deze toelichtingen geven dus niet een algehele visie weer van alle respondenten, maar bieden een inzicht in wat een 
aantal van de respondenten aanvullend hebben meegegeven. Dit geeft enige kleuring ten aanzien van waarom sommige respondenten iets goed of 
niet goed vinden of het ergens mee eens of oneens zijn. Ook worden er suggesties gedaan die in een vervolgproces als inspiratie kunnen dienen. 
 
Toegankelijkheid van de stukken / informatie 
 

4. Hoe beoordeelt u de mate waarin de raadsleden over alle relevante informatie beschikken bij aanvang van de raadsvergadering. 

 
 

Een grote meerderheid van de respondenten waardeert de mate waarin de raad beschikt over alle informatie bij aanvang van de 
raadsvergadering als voldoende.24  
 

Raadsleden maken verschillende opmerkingen over de kwaliteit van raadsvoorstellen. Er wordt aandacht gevraagd voor een cijfermatige 
onderbouwing, inzicht in kanttekeningen en risico’s en meerdere keuzemogelijkheden. Ook wordt een stukje historie gemist. Bepaalde kennis van reeds 
genomen besluiten, verstrekte informatie op bijeenkomsten en toekomstige stappen, maar ook een stukje basiskennis van het onderwerp/uitleg 
vakjargon zien raadsleden graag terug in (de toelichting / bijlage) van het raadsvoorstel. Raadsleden houden zich vaak bezig met een groot aantal 
uiteenlopende onderwerpen waardoor het lastig is om overal zicht op te houden.  

                                                      
24 Opgemerkt dient te worden, dat voor de leesbaarheid van het onderzoek overal de optie slecht is samengevoegd met onvoldoende en uitstekend met goed. Hetzelfde geldt voor de opties 
helemaal eens en helemaal oneens. Deze zijn samengevoegd met de opties eens resp. oneens. 
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Opgemerkt wordt dat dit ook lastig is voor nieuwe raadsleden. Met andere woorden: een raadsvoorstel moet zelfstandig leesbaar zijn (wordt ook een 
aantal malen opgemerkt). Ook bestaat de wens dat bijlagen beter verwerkt worden in (de toelichting op/een oplegger bij) het raadsvoorstel. Soms zitten 
er bij een raadsvoorstel bijlagen met een groot aantal pagina’s. Het zou prettig zijn als ergens te lezen was waarom deze bijlage erbij zit en wat met 
name relevant daarin is. 
 
Eén van de raadsleden merkt op dat de kwaliteit van een raadsvoorstel ook afhangt van wie het voorstel heeft geschreven. Een ander raadslid merkt op 
dat vaagheden twijfel oproepen over de juistheid, wat voorkomen kan worden met duidelijkheid. 
 
Ook wordt aangegeven door een aantal raadsleden dat portefeuillehouders en medewerkers altijd bereid zijn toelichting te geven en vragen te 
beantwoorden. Enkele raadsleden vinden het een goed idee om vooral veel te spreken met medewerkers en belanghebbenden en niet op informatie te 
wachten. 
 
Enkele raadsleden heeft soms de indruk dat de coalitie meer informatie heeft. 
 
Ook hier wordt opnieuw verschillende malen benoemd dat stukken soms kort voor een vergadering nog worden toegevoegd. “Dit belemmert een goede 
voorbereiding.” 
 
Een aantal commissieleden geeft aan dat het verschilt per geval. Soms is er heel erg veel informatie en een andere keer is de informatie nihil. Ook 
geeft een aantal commissieleden aan dat achtergrondinformatie wordt gemist in een voorstel. De suggestie wordt gedaan door linkjes op te nemen naar 
eerdere besluitvorming. Eén commissielid geeft aan dat het meer to the point kan.  
 
Ten aanzien van de raadsvoorstellen ziet de griffie ruimte voor verbetering. Dit verschilt overigens per steller. Het ene raadsvoorstel is erg goed en het 
andere biedt (soms veel) ruimte voor verbetering. De griffie ziet kansen ten aanzien van argumentatie, kanttekeningen en risico’s, financiële gevolgen 
en historie. Maar ook de duiding van bepaalde voorstellen kan beter: hoe verhoudt het voorliggende voorstel zich tot vorige voorstellen en toekomstige 
voorstellen. Complexe zaken moeten toegankelijk worden geformuleerd. Het need to know in het raadsvoorstel en het nice to know in de bijlagen of 
toelichting. Eén medewerker merkt nog op dat het een dunne scheidslijn is tussen teveel en te weinig informatie. 
 
Het college verwijst hier naar het rapport van de Rekenkamercommissie Berkelland over de kwaliteit van de raadsvoorstellen van Berkelland. 
 
De organisatie geeft aan dat deze vraag voor hen wat lastig te beantwoorden is. Dat is afhankelijk van de voorbereiding van de individuele raadsleden. 
De raadsvoorstellen bevatten volgens hen voldoende informatie om te kunnen besluiten. En er zijn in het voorbereidingstraject voldoende 
mogelijkheden om eventueel ontbrekende informatie te vragen.  
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5. De raad wordt door het voorbereidingsproces (voldoende en tijdig geïnformeerd en betrokken, vaststellen startnotitie/plan van aanpak met 
kaders raad) en door de voorliggende stukken (relevante alternatieven, scenario’s en argumenten en kanttekeningen) voldoende in positie 
gebracht om zelf het juiste besluit te nemen. 

     
 
Een duidelijke meerderheid van de raadsleden is van mening dat de raad door het voorbereidingsproces en de voorliggende stukken 
onvoldoende in positie wordt gebracht om zelf het juiste besluit te kunnen nemen. Het college en de organisatie geven in tegenstelling tot de 
raad aan, dat zij vinden dat de raad wel voldoende in positie wordt gebracht. 
 
Een groot aantal raadsleden merkt op dat de raad voor bepaalde onderwerpen eerder in het proces meegenomen zou moeten worden. Een aantal 
raadsleden geeft aan dat dat bijvoorbeeld bepaald kan worden aan de hand van een agenda van de raad. Als de raad weet wat er gaat komen dan kan 
bepaald worden door de raad of en welke rol hij in het proces wil hebben. Enkele raadsleden geven aan dat vaker dan nu fractiespecialisten betrokken 
zouden kunnen worden. 
 
Ook hier wordt de kwaliteit van stukken aangehaald. Heel vaak wordt aangehaald dat relevante alternatieven/scenario’s worden gemist. “Ik vind dat ik 
daardoor onvoldoende een goed afgewogen besluit kan nemen over het algemeen” en “Hoewel ik meedoe met het besluit, bekruipt me vaak het idee 
dat het niet uitmaakt dat ik zelf het besluit neem: dat besluit lijkt al gevallen te zijn.” En “Kanttekeningen, argumentatie, alternatieven/scenario’s moeten 
helder zijn. Er moet iets te kiezen zijn.” Ook geven verschillende raadsleden aan dat er (afhankelijk van het onderwerp) meer behoefte is aan 
beeldvorming en raadpleging aan het begin van een proces nog voordat er een concreet raadsvoorstel is. Hier wordt overigens ook door een aantal 
raadsleden een link gelegd naar een vergadermodel met BOB-sessies. 
 
Raadsleden lijken ook te worstelen met het aantal stukken. In de vorige vraag was ook al aangegeven dat alle relevante informatie er wel moet zijn, 
maar dat het goed is om bijvoorbeeld in een notitie de bijlagen te duiden zodat niet tientallen of honderden pagina’s doorgenomen hoeven te worden. 
Zo kan een raadslid dat wel nog wat meer informatie wil hebben naar aanleiding van het raadsvoorstel of de notitie dat opzoeken in de betreffende 
bijlage. 
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Een raadslid merkt op dat door middel van een technische avond er veel informatie verkregen wordt. Een ander raadslid merkt op dat soms informatie 
op schrift nuttiger is vanwege het grote aantal avonden. Welke informatiemethode ingezet dient te worden verschilt per geval. 
 
Tot slot maken enkele raadsleden opmerkingen over transparantie van proces, informatie en de kwaliteit van beantwoording van technische en 
schriftelijke vragen. 
 
De toelichtingen van de commissieleden zijn onderling verschillend. Er wordt gezegd dat: het afhangt van het onderwerp. Dat er veel informatie is, 
maar het is lastig te vinden. Als je er niet uitkomt met een voorstel zijn medewerkers bereid een persoonlijke toelichting te geven. Alternatieven en 
goede argumenten ontbreken nogal eens. Thema’s lijken achter de schermen al in een richting en/of voorkeur te zijn geplaatst ter besluitvorming. Een 
duidelijke lange-termijn-agenda wordt gemist. 
 
De griffie geeft aan dat de raad vaak voorstellen krijgt die al volledig uitgewerkt zijn. Er zijn weinig voorstellen met scenario’s of alternatieven. Ook 
gebeurt het vrij weinig dat de raad aan de start van het proces kaders meegeeft, een startnotitie vaststelt, of iets vergelijkbaars. De raad heeft wel een 
plan van aanpak vastgesteld voor vrijkomende agrarische bebouwing en ook vindt er een raadplegende sessie plaats waarin de raad inbreng kan 
leveren. Ook bij de implementatie van de Omgevingswet heeft de raad onder begeleiding van de raadswerkgroep Omgevingswet (met ambtelijke goede 
inhoudelijke en procedurele ondersteuning) kaders meegegeven in de vorm van een ambitiedocument. Dit proces loopt tot op heden heel goed ook 
dwars door de partijen heen. Ook het contact met de portefeuillehouder daarin is goed. In een experiment in het kader van bestuurlijke vernieuwing 
heeft de raad ook kaders gesteld voor de Cultuur- en Erfgoedvisie. Gebleken is, dat dit lastig is, maar oefening baart kunst. De (werk)vorm van deze 
kaderstelling is maatwerk en is o.a. afhankelijk van de mate van deskundigheid die nodig is voor het stellen van kaders. In sommige gevallen is het 
goed om scenario’s of een ruime keuze voor te leggen en in andere gevallen is het geschikt om met een aantal vragen of een “blanco vel” aan de slag 
te gaan. 
 
De griffie geeft voorzichtig aan dat er licht een positieve trend waarneembaar is dat de raad meer in positie komt. Zowel op eigen verzoek als op 
initiatief van organisatie/college. De griffie denkt dat een strategische agenda helpt om bij dit soort omvangrijke/belangrijke onderwerpen de raad meer 
in positie te krijgen. Ook kan de griffie als sparringspartner dienen voor college en organisatie. 
 
Een medewerker van de griffie merkt op, dat de raad op achterstand dreigt te komen in de regionale samenwerkingsverbanden. Daar worden zeer 
omvangrijke visies vastgesteld door bijvoorbeeld thematafels (en niet door de board of raad). Deze visies ontberen democratische legitimiteit doordat ze 
niet door de raad worden vastgesteld/of ermee wordt ingestemd. Zij worden echter wel door de organisatie gebruikt als kaders waarop uitvoering en 
beleid wordt gebaseerd of waarvoor grote bedragen worden geïnvesteerd. Ook heeft de griffie het idee dat het voor de raad soms niet helder is wat de 
eigenstandige positie is in bepaalde dossiers. Eén medewerker merkt tot slot nog op dat het er ook aan ligt waar en hoe de raad zijn rol pakt en hoeveel 
ruimte het college geeft. 
 
Het college geeft aan dat de raad de focus vooral op de hoofdlijnen moeten hebben; detailinformatie kan desgewenst van tevoren worden opgevraagd. 
Een eigen strategische raadsagenda met onderwerpen waarvoor een uitgebreide voorbereiding gewenst is kan hierbij behulpzaam zijn.  
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De organisatie geeft aan dat zij zich baseren met hun oordeel op het onlangs uitgevoerde rekenkameronderzoek naar de kwaliteit van 
raadsvoorstellen. De aanbevelingen moeten zorgen voor verdere verbetering. Hun ervaring is dat de pogingen van het college/de organisatie om 
raadsleden van te voren mee te nemen niet allemaal even succesvol zijn. Maar het kan en hoeft niet overal zo uitgebreid. Daarom zou het helpen als 
de raad een eigen strategische agenda heeft met onderwerpen waarvoor deze uitgebreide voorbereiding in elk geval belangrijk is. 
 

6. De informatiemiddelen worden goed toegepast en zijn voldoende variërend en ze worden op de juiste momenten ingezet. (informatiemiddelen 
zijn: raadsvoorstel, raadsbrief, actieve informatieplicht, technische en schriftelijke vragen, informatieavonden, thema-avonden, rondvraag, 
vragenhalfuur en contacten met griffie, college en ambtenaren). 

     
 

De raadsleden geven overwegend aan, dat de informatiemiddelen op de juiste manier, op de juiste momenten worden toegepast en 
voldoende variërend zijn. De commissieleden zijn daarover verdeeld. Het college is het eens met de raad en de organisatie heeft aangegeven 
dat zij vinden dat de informatiemiddelen voldoende variërend zijn, maar dat ze vaak achteraf bezien (ook gelet op de geluiden uit de raad) 
niet altijd op de juiste momenten zijn ingezet. Ook de griffie is het ermee eensdat dat de informatiemiddelen voldoende variërend, maar ziet 
soms ook ruimte voor verbetering waar het gaat om het juiste moment of de toepassing. 

 
De suggesties die raadsleden doen zijn erg variërend en lopen uiteen. Raadsleden waarderen de middelen, maar hebben wel een aantal 
verbeterpunten. Men is het er over eens dat het niet prettig is om 3 tot 4 avonden per week in het gemeentehuis te zitten. De timing van 
informatievoorziening is van belang, waarbij ook rekening wordt gehouden met de agenda van de raad. De informatiebehoefte (hoeveelheid, diepgang, 
frequentie, middel, etc.) van raadsleden verschilt per onderwerp. Het is belangrijk dat afspraken, zoals planning, worden nagekomen. Als dat niet lukt 
dan moet de raad daar vooraf over worden geïnformeerd.  
 
Enkele raadsleden hebben wensen ten aanzien van informatieavonden: het is belangrijk dat er nieuwe informatie wordt gedeeld en dat er niet alleen 
wordt verteld wat er in de stukken staat. Als ze ook raadplegend bedoeld zijn, dan moet dit van te voren duidelijk zijn. Ook is het belangrijk dat 
raadsleden hiervan iets terug zien in de output. Er is een grotere behoefte aan meningsvormende en consulterende/raadplegende sessies.  
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Opgemerkt wordt dat avonden met publiek over gevoelige thema’s overheerst kunnen worden door emotionele inwoners waardoor een rationele 
uitwisseling/discussie stokt. Enkele raadsleden geven echter aan dat, meningen van inwoners een waardevolle bijdrage is in de beeldvorming van de 
raadsleden. Bij de inrichting van een proces dienen dergelijke zaken mee te worden gewogen. Er kan bijvoorbeeld een knip zijn in beeldvorming met 
inwoners en raadpleging/consultatie/oordeelsvorming zonder inwoners. Wat wanneer wenselijk is, is van diverse factoren afhankelijk.  
 
Een aantal raadsleden gaven eerder al aan (bij vraag 5) dat de raad zijn rol, maar ook die van andere belanghebbenden, in het proces vooraf kan 
vaststellen.  
Een groot aantal raadsleden geeft aan dat de actieve informatie schriftelijk pas op de dag van de vergadering wordt verstrekt. Voorbereiding is dan 
lastig waardoor je in de vergadering zelf geen reactie kunt geven. De suggestie wordt gedaan dat de informatie door de betreffende portefeuillehouder 
in de vergadering (ook) mondeling wordt gegeven. Dit stelt raadsleden beter in staat te reageren. 
 
Enkele raadsleden geven aan dat nieuwe raadsleden uitgelegd zouden moeten krijgen waar welke informatie te vinden is. 
 
Enkele raadsleden geven aan dat het van belang is te besturen op hoofdlijnen en dat niet teveel nadruk wordt gelegd op de uitvoering. Ook geven 
enkele raadsleden aan dat contacten met medewerkers en griffie goed lopen en de contacten met het college iets minder (bijv. ontwijkende 
beantwoording van vragen of onvoldoende kwaliteit van de antwoorden door een aantal collegeleden).  
 
Een aantal raadsleden vindt de rondvraag en het vragenhalfuur te formeel waardoor niet wordt bereikt waarvoor beide in de regelingen zijn 
opgenomen. 
 
Twee commissieleden geven aan dat ze teveel informatie krijgen. Twee commissieleden maken opmerkingen over de inzet van de middelen. Niet 
altijd wordt goed nagedacht over het te bereiken doel en ook worden informatieavonden soms gebruikt voor zaken die eigenlijk in de raad besproken 
zouden moeten worden. Eén commissielid geeft aan dat er geen reden tot klagen is, een ander commissielid geeft aan dat informatie meer visueel 
gemaakt zou kunnen worden. 
 
De griffie geeft aan dat er voldoende informatiemiddelen zijn. Er is enige verbeterruimte in hoe en wanneer deze middelen ingezet worden. Het helpt 
als daarover afspraken worden gemaakt en ook als wensen en behoeften (positief kritisch) kenbaar worden gemaakt. Bijvoorbeeld in het Presidium. De 
griffie geeft ook aan dat de organisatie altijd contact kan zoeken met de griffie voor advies hierover of om hierover te sparren. Dat gebeurt ook 
incidenteel. Tot slot geeft de griffie aan, dat het goed zou zijn om meer maatschappelijke partners te betrekken bij informatieavonden / beeldvormende 
sessies met de raad. De griffie weet dat er wisselend wordt gedacht over het betrekken van inwoners in oordeelsvorming of besluitvorming. Ook 
hierover kan per geval van gedachten gewisseld worden met de griffie of een voorstel worden gedaan aan Presidium/raad. Eén medewerker van de 
griffie geeft aan dat ook omschreven zou kunnen worden wanneer welk middel ingezet wordt. 
 
De organisatie geeft ten aanzien van “Goed toegepast/juiste moment” aan dat dat niet altijd het geval is. Maar ze constateren dat vaak pas achteraf. 
Bijvoorbeeld: een vraag van een raadslid aan een ambtenaar (en het antwoord daarop) kan soms een hele politieke lading krijgen.  
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Ten aanzien van “Voldoende variërend” geeft men aan dat er volgens hen er genoeg middelen zijn om uit te kiezen. Ze doen de suggestie om niet te 
star vast te houden aan een reglement; blijf openstaan voor een andere manier als dat tot een beter resultaat leidt.  
 
Raads- en commissievergaderingen 
 

7. De invulling van de voorbereidende commissies is naar tevredenheid? 

     
 

De invulling van de voorbereidende commissievergaderingen wordt door de raads- en commissieleden verschillend gewaardeerd. De 
meerderheid is tevreden, maar ook een relatief grote groep is ontevreden. Dit is ook te zien bij de griffie. College en organisatie zijn 
ontevreden over de invulling van de commissievergaderingen. 
 
Uit de toelichtingen van raadsleden blijkt dat er meer behoefte is aan beeldvorming en oordeelsvorming. Een aantal raadsleden vindt de 
commissievergadering nu teveel lijken op de raadsvergadering. Er worden opmerkingen gemaakt als: “standpunten zijn vooraf al bepaald”, “de 
commissie wordt overgedaan in de raadsvergadering”, “meer meningswisseling”, “geen goede open discussie”, “we staan tegenover elkaar” en “ik mis 
visies van de partijen, in plaats daarvan worden er alleen maar vragen gesteld aan collegeleden”. 
 
Verschillende raadsleden geven aan dat de actieve informatieplicht meer gebruikt moet worden voor actuele belangrijke informatie. 
 
Enkele raadsleden geven aan dat beeldvorming ook meer met inwoners en organisaties zou moeten plaatsvinden. 
 
Opgemerkt wordt dat inhoudelijke vragen te snel als technisch worden aangemerkt als het collegelid ze niet kan beantwoorden. Verschillende 
raadsleden merken op dat er meer discipline dient te zijn in het vooraf stellen van technische vragen. 
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Eén van de raadsleden merkt op dat de samenvoeging van de commissie Bestuur bij Sociaal goed is geweest. 
 

De commissieleden verwijzen naar hun antwoorden bij vraag 1. Tweemaal wordt een opmerking gemaakt over een betere spreiding van stukken. 
 

De griffie verwijst naar het antwoord bij vraag 1. Eén van de leden van de griffie geeft aan dat het goed zou zijn om over te gaan naar een 
driewekelijkse cyclus, met op één avond een voorbereidende en besluitvormende ronde. Of als het commissiemodel wordt gehandhaafd, teruggaan 
naar drie commissies omdat nu de commissie Bestuur en Sociaal erg vol zit. Een ander lid van de griffie geeft aan dat het goed zou zijn als er wekelijks 
(of om de week) wordt vergaderd met op die avond een invulling met BOB-sessies zoals bij Lochem of Apeldoorn. Eén medewerker merkt nog op dat 
er meer gericht moet worden op standpunten en debat en minder op technische vragen aan college. 
 

Het college en de organisatie verwijzen naar hun antwoord bij vraag 1. 
 

8. Hoe beoordeelt u de kwaliteit van het debat (bijv. wisseling van argumenten, politiek-bestuurlijke afweging, uitwisseling van informatie, in debat 
met elkaar i.p.v. uitsluitend vragen richting college, etc.)? En welke suggesties heeft u om dit indien nodig te verbeteren? 

     
 

Een grote meerderheid van de respondenten is het met elkaar eens, dat de kwaliteit van het debat onvoldoende is. 
 

Raadsleden geven aan dat er niet echt een debat is: weinig luisteren en uitwisseling van standpunten en informatie, beeldvorming en oordeelsvorming. 
Dit werd ook al geduid door de raadsleden in vraag 7. Dit ligt enerzijds aan de opzet/invulling van de commissievergadering. Anderzijds wordt er nog 
een aantal reden benoemd die hierna volgen. 
 

Een groot aantal raadsleden maakt opmerkingen over interrupties. Niet geheel duidelijk is waarvoor ze bedoeld zijn (alleen stellen van een vraag of ook 
ter verduidelijking van een standpunt). Interrupties duren te lang en er wordt in herhaling gevallen vinden sommigen. Daarbij wordt dan een 
helikopterview gemist ten aanzien van het voorliggende voorstel. Sommigen geven echter aan dat interrupties nodig zijn als vragen onbeantwoord 
blijven en dat dit dan tot onnodige irritaties leidt. Men is het er over eens dat hierin een rol voor de voorzitter ligt. Deze rol moet wel verschillend worden 
ingevuld: zorgen dat vragen goed beantwoord worden, het afkappen van herhalende interrupties of juist ruimte bieden aan interrupties.  
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Een groot aantal raadsleden geeft aan dat oppositie en coalitie gezamenlijk meer op zoek moeten gaan naar een win-win situatie en dat als die 
gevonden is het college het raadsvoorstel nog kan aanpassen. “Nu is het vaak oppositie tegen coalitie”. 
Twee raadsleden geven aan dat er teveel politiek wordt bedreven waardoor de inhoud soms een bijzaak lijkt. Afgevraagd wordt of het nog wel duidelijk 
is voor inwoners. 
 
Er worden ook opmerkingen gemaakt over de sfeer en het missen van respect voor elkaar. Dat zit hem ook in het draaien met de ogen, zuchten maar 
ook explicietere vijandigheid. Eén van de raadsleden geeft aan dat er andere belangen (zoals publiciteit) lijken te spelen dan wat er het beste is voor de 
inwoners van Berkelland. Dit is ook van invloed op het debat en de onderlinge sfeer.  
 
Verschillende raadsleden merken op dat de oppositie zich vaak richt tot een collegelid en de coalitie hun standpunt deelt “met loftrompet” en niet in 
discussie gaat. Dit komt overeen met wat er is opgemerkt in vraag 1 bij het onderdeel commissie. Daarin was al aangegeven dat een open discussie 
ontbreekt en dat partijen al tegenover elkaar lijken te staan. De gedachte daar was dat met beeldvorming, consultatie/raadpleging, oordeelsvorming en 
alternatieven/scenario’s dit een positieve bijdrage zou kunnen leveren in de verhoudingen tussen oppositie/coalitie en aan het debat. 
 
Opgemerkt wordt dat sommigen de stukken alleen lezen met een kritische blik. Een focus op wat goed is met een bijdrage in opbouwende 
verbeteringen wordt gemist. 
 
De reacties van de commissieleden komen grotendeels overeen met die van de raadsleden. Aanvullend wordt individueel nog opgemerkt dat de 
coalitie weinig controlerend is en de oppositie hier meer het debat moet opzoeken. Ook wordt aangegeven dat de goede debaters soms vergeten dat 
we allemaal nog zoveel kunnen leren. Verder wordt gedacht dat het debat beter uit de verf komt als mensen zich veilig voelen. En als er een training 
wordt verzorgd. 
 
De griffie verwijst allereerst naar zijn antwoord bij vraag 1, maar herhaalt nog dat het raadsdebat gericht moet zijn op besluitvorming en niet een 
herhaling van de commissies. De spreektijd moet scherper worden nageleefd en één van de medewerkers van de griffie geeft aan dat er maximaal drie 
interrupties zouden mogen zijn per termijn. De griffie geeft aan dat er raadsbreed een debattraining zou moeten worden georganiseerd (daarbij is het 
democratische proces en het belang van de gehele samenleving bij gebaat; een goed debat zorgt er namelijk voor dat alle informatie en standpunten 
op tafel komen en er een goed en weloverwogen besluit genomen kan worden). De griffie merkt nog op, dat de raad en het college zouden kunnen 
werken aan presenteer-/spreekvaardigheden.  
  
Het college en de organisatie verwijzen naar hun antwoord bij vraag 1. De organisatie merkt nog op dat het volgens hen zou kunnen helpen om in de 
raadsvergadering het college letterlijk buiten de vergaderkring een plek te geven. Dat maakt het natuurlijker om met elkaar in debat te gaan, in plaats 
van steeds naar het college te kijken/vragen te stellen.  
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9. De voorzitter zou een actievere rol moeten nemen om het debat te stimuleren 

     
 

Raads- en commissieleden geven (in meerderheid) aan dat de voorzitter een actievere rol zou moeten nemen om het debat te stimuleren. Ook 
is er een groep die niet weet of dat zou moeten. Dit is te zien bij het college, de organisatie maar ook een aantal raads- en commissieleden 
weet niet of dat zou moeten. Binnen de griffie wordt er verschillend over gedacht. 
 

Meerdere raadsleden merken op, dat de voorzitter het debat zou kunnen stimuleren. Wel van belang is, dat de voorzitter neutraal blijft. Daarin schuilt 
een risico met voorzitters afkomstig uit de partijen. Hier wordt ook opgemerkt dat het in de gaten houden van spreektijd en interrupties scherp moet 
gebeuren. Een aantal raadsleden geeft aan dat de voorzitter ook zou moeten sturen op beantwoording van vragen door collegeleden. 
 
Enkele raadsleden vinden dat het debat nogal formeel wordt afgekapt. Ook vinden enkele raadsleden dat de voorzitter moet sturen op hoofdlijnen en 
raadsleden bij het onderwerp moet houden. Verder merken verschillende raadsleden op dat, raadsleden zelf (ook) verantwoordelijkheid dragen ten 
aanzien van de kwaliteit van het debat. 
 
De commissieleden geven als feedback dat de voorzitter nadrukkelijker in zijn rol mag gaan zitten, meer het debat mag leiden en ook strakker mag 
handhaven.  
 

Eén van de medewerkers van de griffie geeft aan dat het verwijt kan worden gemaakt dat er politiek gestuurd wordt in de huidige situatie qua 
voorzitters. Eén medewerker heeft “weet ik niet” ingevuld omdat hij/zij niet weet hoe de voorzitter dat zou moeten doen en of het past in onze cultuur. 
 
Het college geeft aan dat de rolneming van de voorzitter afgeleid is van de afgesproken spelregels. 
 
De organisatie verwijst naar hun antwoord bij 1. De rol van de voorzitter (raadsvergadering) en de rol van gespreksleider (commissievergadering) 
vloeien voort uit wat je met elkaar afspreekt. En – net als een scheidsrechter bij een voetbalwedstrijd- de voorzitter kan de vergadering wel in goede 
banen leiden, maar het spel wordt gespeeld door de raads- en commissieleden zelf. 
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10. Er is al enige tijd een wetswijziging in voorbereiding dat het mogelijk moet maken dat een externe voorzitter raadscommissies kan voorzitten. 
Zou u er een voorstander van zijn om de commissievergaderingen voor te laten zitten door een externe voorzitter indien dat in de toekomst 
mogelijk wordt?  

     
 

Als de wet het in de toekomst mogelijk maakt om raadscommissies voor te laten zitten door een externe voorzitter, dan staat een duidelijke 
meerderheid onder raadsleden, commissieleden, griffie en organisatie er positief tegenover dat gebruik gemaakt gaat worden van die 
mogelijkheid. Het college heeft aangegeven dat hij daar geen voorstander van is.  
 

Als argumenten voor een externe voorzitter worden door de raadsleden verschillende redenen aangedragen. Onafhankelijkheid/neutraliteit wordt vaak 
genoemd. Soms wordt toegevoegd dat als je een andere manier van dialoog of discussie wilt, dus een andere manier dan de huidige sturing, een 
onafhankelijke voorzitter beter zou zijn. Ook wordt benoemd dat de betreffende voorzitters nu zelf nooit inhoudelijk kunnen deelnemen aan de 
vergaderingen en dat het zorgt voor een lagere werkdruk bij de fracties. Tweemaal is aangegeven dat het wel zorgt voor extra kosten. Ook wordt een 
aantal malen opgemerkt (door zowel voor als tegenstanders van de stelling) dat de huidige voorzitters goed hun werk doen. Er zijn ook twee 
raadsleden die graag zouden willen dat de raad een onafhankelijke voorzitter zou krijgen. 
 

De commissieleden geven verschillende redenen aan om te werken met een externe voorzitter: onafhankelijkheid, objectiviteit, professionaliteit, 
onpartijdigheid. Ook geeft een commissielid aan geen voorstander te zijn van een structurele externe voorzitter, maar wel van roulatie van voorzitters. 
 

De griffie geeft aan dat het de huidige voorzitters de ruimte geeft om hun raadslidmaatschap uit te oefenen bij de commissievergaderingen. 
Ook verhogen ervaren voorzitters de kwaliteit en de sfeer in de vergadering en is er waarschijnlijk minder ruimte voor een eventueel verwijt op politieke 
sturing.  

Het college geeft aan dat de voorzitter in principe uit de eigen raad gerekruteerd moet worden. Een gemeenteraad met de omvang van die van 
Berkelland moet in staat zijn de voorzitter van een raadscommissie uit eigen gelederen te rekruteren. 
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De organisatie geeft aan het ermee eens te zijn, maar dan niet als voorzitter, maar als gespreksleider. Ze verwijzen daarbij naar hun antwoord bij 
vraag 1. Er zijn al diverse voorbeelden uit de eigen praktijk die hebben laten zien dat dat kan helpen. Zij geeft ook een gewetensvraag mee: “Hebben 
we daar echt een wetswijziging voor nodig of is het een kwestie van het beestje een andere naam geven?”. 
 

11. Hoe beoordeelt u de mate waarin het college de ruimte krijgt in de raads- en commissievergaderingen een inbreng te hebben? 

     
 

Een ruime meerderheid bij alle respondenten waardeert de mate waarin het college de ruimte krijgt in de raads- en commissievergaderingen 
voldoende tot goed. Vier raadsleden waarderen dit onvoldoende. 
 

Een aantal raadsleden merkt op, dat het college ruim de tijd krijgt in de vergaderingen. Dit wordt volgens een aantal raadsleden niet goed besteed of 
moet korter kunnen. Verschillende opmerkingen daarover: “veel herhaling”, “kan onbeperkt zijn of haar gang gaan”, “men moet beknopter reageren en 
antwoord geven op de vragen”, “inbreng is qua niveau verschillend en men komt niet to the point, men moet gewoon antwoord geven”, “vragen worden 
slecht beantwoord”, “krijgen meer dan voldoende ruimte, maar gebruiken deze niet altijd goed”. 
 

Verschillende raadsleden maken ook opmerkingen over het interrumperen van collegeleden. Opgemerkt wordt dat het goed zou zijn om een collegelid 
eerst te laten uitpraten. “Vaak gebeurt het dat zonder dat een collegelid iets heeft gezegd, er al drie mensen willen interrumperen”. Enkele raadsleden 
geven aan dat het vele vragen en interrumperen mogelijk ook veroorzaakt kan worden door de huidige invulling van de commissies en raad die minder 
een goed debat faciliteren. 
 

Opnieuw wordt hier opgemerkt door een aantal raadsleden dat het prettig is dat ambtenaren bij commissies aanschuiven. En ook wordt opnieuw 
opgemerkt dat het wel met beleid toegepast zou moeten worden. Een raadslid geeft aan dat bij een bepaald onderwerp een ambtenaar het hele 
agendapunt behandeld heeft. 
 

Verschillende raadsleden merken op dat het goed zou zijn als een collegelid ook zou kunnen interrumperen, zodat discussies tussendoor al 
opgehelderd kunnen worden. 
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De commissieleden vinden de ruimte voldoende. Eén lid geeft aan dat raads- en commissieleden ook meer ruimte zouden moeten krijgen. Een ander 
lid geeft aan dat beter op toegezien moet worden op vragen die onbeantwoord blijven; “soms is het een politieke tactiek om een vraag niet goed te 
begrijpen, maar zo nu en dan wordt er oprecht geen duidelijkheid verschaft of moet er te vaak om worden gevraagd”. 
 
De griffie merkt op dat het college alle ruimte krijgt in de commissievergadering. Soms is dat ook nodig, maar soms is het ook wel iets te breedsprakig. 
 
Het college geeft aan dat hij in de raadsvergadering een te grote rol krijgt en verwijst daarbij naar zijn antwoord bij vraag 1. 
 
De organisatie geeft aan dat de collegeleden in de raadsvergadering misschien wel teveel inbreng hebben en verwijzen daarbij naar vraag 1. In het 
raadsdebat tijdens de raadsvergadering zou het college een ondergeschikte rol moeten hebben. 
 

12. Wat vindt u van de duur van de raads- en commissievergaderingen? 

     
 
De duur van raads- en commissievergaderingen worden wisselend beoordeeld door de respondenten. De meerderheid van de raadsleden 
waardeert dit onvoldoende. Commissieleden in meerderheid voldoende (en goed), griffie wisselend en college en organisatie waarderen dit 
onvoldoende. 
 
Een groot aantal raadsleden vindt de vergaderingen te lang duren. Daarvoor worden verschillende oorzaken aangedragen: raadsleden vallen in 
herhaling, er zijn (voor sommigen te)veel interrupties, hoeveelheid agendapunten, herhaling van commissie in raad, verstarren van standpunten, 
uitdiepen van detailkwesties (“raadsleden moeten leren hoogover te beschouwen”). Twee raadsleden geven aan dat fracties zouden moeten inzien 
wanneer een debat verloren is en op basis daarvan dan moeten afwegen hoeveel tijd nog te investeren in een discussie. Eén raadslid doet een 
suggestie om interrupties te reguleren (in aantal of tijd) en (opnieuw) de suggestie om alleen iets te agenderen als bespreekstuk voor de raad als er een 
motie of amendement volgt. Een ander raadslid verwijst naar het model van Maastricht, waar er per onderwerp 1 uur wordt gesproken en in de 
volgende vergadering wordt erover gestemd. 
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Een groot aantal commissieleden vindt de vergaderingen te lang duren. Een commissielid geeft daarbij aan dat het ook te laat op de avond is. Betere 
spreiding van stukken zou helpen zegt een commissielid. Een commissielid waardeert de eindtijd van de vergaderingen.  
Eén commissielid merkt op geen voorstander te zijn van limieten in spreektijden. ‘Er kan een bijdrage zijn van 10 minuten die heel waardevol is, maar 
er kan ook een bijdrage zijn van 1 minuut waarin alleen een stuk geschiedenis wordt opgesomd”. Dit lid geeft aan dat de voorzitter hierin een rol heeft 
door te sturen op inhoud. 
 
Twee medewerkers van de griffie geven aan dat de commissievergaderingen vaak te lang duren. 
 
Het college geeft aan dat commissievergaderingen te lang duren. 
 
De organisatie geeft aan dat het de kwaliteit van de beraadslaging niet ten goede komt als een vergadering langer dan 2 uur duurt. Zeker niet in een 
formele vergadersetting. Toeschouwers/luisteraars zijn dan ook al lang afgehaakt. Suggestie zou kunnen zijn om echt verschil te maken tussen 
commissie- en raadsvergaderingen. Als iedereen mee kan doen in een commissievergadering (of iets wat daarop lijkt) wordt het ook interessanter om 
mee te doen. En dat komt dan weer ten goede aan de kwaliteit van besluitvorming daarna. 
 

13. Wat vindt u van één raadsvergadering per maand? En wat zou u eventueel graag anders zien? 

     
 

De meerderheid van de respondenten vindt één raadsvergadering per maand voldoende (of goed). Een aantal respondenten onder raads- en 
commissieleden en de griffie waardeert dit onvoldoende. 
 

De meeste raadsleden geven in hun toelichting aan dat eens per maand prima is. Eén raadslid wil eens per acht weken en twee raadsleden geven aan 
eens per zes weken. Daarbij met toelichting dat dit meer ruimte geeft voor het beter verkennen en beoordelen. Echter wordt door het betreffende 
raadslid ook opgemerkt dat met een ander model dit ook ingepast zou kunnen worden. Verwezen wordt naar Lochem waar men gemiddeld om de week 
vergadert (eerst beeldvorming/oordeelsvorming/informatie/consultatie) en daarna besluitvorming. Eén raadslid zou alles (zoals bijvoorbeeld in Lochem 
en Apeldoorn) eens per week willen.  
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Enkele raadsleden merkt op dat niet de frequentie van belang is, maar wel de kwaliteit. Verschillende raadsleden geven aan dat als je minder dan 1 
keer per maand zou vergaderen de vergaderdruk (qua lengte) toe zou nemen.  
Een aantal commissieleden vindt eenmaal per maand vergaderen prima. Twee commissieleden geven aan dat de frequentie verhoogd kan worden 
(eenmaal: met minder agendapunten per vergadering). 
 
Zoals eerder al opgemerkt (bij vraag 7) geeft één van de medewerkers van de griffie aan, dat het te overwegen zou zijn om te gaan naar een 
driewekelijkse cyclus of als het commissiemodel wordt gehandhaafd teruggaan naar drie commissies. Een andere medewerker van de griffie geeft aan 
dat het goed zou zijn als er wekelijks (of om de week) wordt vergaderd met op die avond een invulling met BOB-sessies zoals bij Lochem of Apeldoorn. 
 
Kaderstelling door de raad 
 

14. Wordt de gemeenteraad volgens u goed geïnformeerd over de inhoud van de dossiers en de stand van zaken met betrekking tot de dossiers en 
onderwerpen die op middellange en langere termijn geagendeerd worden? 

     
 
Een ruime meerderheid van raadsleden vindt, dat zij niet goed wordt geïnformeerd over de inhoud van de dossiers en de stand van zaken 
met betrekking tot dossiers die op middellange en langere termijn worden geagendeerd. De meerderheid van commissieleden geven aan dat 
niet te weten of zijn dezelfde mening toegedaan als de raadsleden. Ook de griffie sluit zich (in meerderheid) aan bij de raadsleden. College en 
organisatie geven aan, dat de gemeenteraad wel goed wordt geïnformeerd. 
 
De meeste toelichtingen van raadsleden gaan over de afwezigheid van zicht op wat er speelt op (middel)lange termijn. Er ontbreekt zicht op wat er 
wanneer komt. Daar is wel behoefte aan. Verschillende raadsleden geven aan dat er ook behoefte is aan informatie over de dossiers die op 
(middel)lange termijn gaan spelen. Verschillende malen wordt opgemerkt dat het informeren beter kan met name bij lastige dossiers. 
 
Ook wordt regelmatig opgemerkt dat de ene wethouder hierin beter is dan de ander.  
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Een groot aantal raadsleden geven aan dat argumentatie vaak ontbreekt, dat een leeswijzer prettig is en dan achtergrondinformatie in (de toelichting 
van) een raadsvoorstel belangrijk is. Ook is het van belang risico’s te vermelden. 
 
Eén raadslid geeft aan de voorkeur te hebben aan mondelinge informatie boven schriftelijke rapportages. Twee raadsleden merken op de voorkeur te 
geven aan schriftelijke informatie (dit hangt af van het onderwerp). 
 
Twee raadsleden geven aan tevreden te zijn met de informatie die ze krijgen. 
 
Eén commissielid geeft aan dat het afhankelijk is van wethouder en ambtenaren, soms prima en soms mager en een ander commissielid geeft aan 
dat met name de planning van dossiers op termijn beter en duidelijker kan. 
 
De griffie geeft aan dat dit verschilt per onderwerp. Bij sommige onderwerpen is er veel informatie voorhanden en bij andere onderwerpen wordt 
(belangrijke) informatie door de griffie gemist. De griffie ziet wel dat de organisatie op bepaalde dossiers het aanbod van informatie wil laten aansluiten 
op de informatiebehoefte van de raad. Een voorbeeld daarvan is de nieuwe rapportage voor het sociaal domein. Daarbij is een werkgroep van 
raadsleden betrokken om aan te geven welke informatie er nodig is. Ook bij de ruimtelijke ontwikkelagenda wordt de raad opgehaald welke 
informatiebehoefte hij heeft. Er zijn echter ook voorbeelden waarbij het aanbod niet aansluit op de behoefte (teveel, te weinig of te laat). De raad heeft 
volgens de griffie geen zicht op welke dossiers op middellange of lange termijn worden geagendeerd. Een lange-termijn-agenda zou hierbij kunnen 
helpen. Ook zouden dan eventueel afspraken gemaakt kunnen worden over de informatiebehoefte, maar ook stelt dit de raad in de gelegenheid om zelf 
vragen te stellen of zich voor te bereiden. 
 
Het college geeft aan dat het vanuit praktische overwegingen niet mogelijk is maar ook niet wenselijk is om de raad over alle onderwerpen uitgebreid te 
informeren. Het is wenselijk dat de raad ook zelf keuzes maakt over onderwerpen en de vorm waarin die besproken moeten worden; een strategische 
raadsagenda kan hierbij een hulpmiddel zijn. 
 
De organisatie geeft aan dat er een collegeprogramma is waarin belangrijke onderwerpen staan waar de gemeente zich deze bestuursperiode voor 
inzet. Deze onderwerpen zijn uitgewerkt in de programmabegroting. De gemeenteraad stelt met de begroting ieder jaar vast welke activiteiten dat jaar 
uitgevoerd worden en in dat jaar op de agenda komen. Verantwoording daarvan vindt plaats in de documenten van de P&C cyclus en vaak ook nog 
tussentijds. Bijvoorbeeld voor het sociaal Domein. Er gebeurt veel in een gemeente. Het is ondoenlijk om de gemeenteraad over alle dossiers op 
inhoud of voortgang te informeren. Het is belangrijk dat de gemeenteraad zelf keuzes maakt over welke onderwerpen en op welk niveau dat moet 
gebeuren. 
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15. Zou de gemeenteraad volgens u een strategische agenda moeten maken met daarop een (behapbaar) aantal onderwerpen? (en dat ten aanzien 
van deze onderwerpen de raad o.a. vooraf kaders stelt, zijn eigen betrokkenheid in het proces bepaalt of een startnotitie vaststelt) 

     
 
Alle respondenten zijn het er met elkaar (in meerderheid) over eens, dat de gemeenteraad een strategische agenda zou moeten hebben, met 
daarop een (behapbaar) aantal onderwerpen. De gemeenteraad kan ten aanzien van deze onderwerpen o.a. vooraf kaders stellen, zijn eigen 
betrokkenheid in het proces bepalen of bijvoorbeeld een startnotitie vast te stellen. 
 
Raadsleden geven in hun toelichtingen aan dat een strategische agenda goed zou zijn. De raad is dan zelf in de lead, het college krijgt duidelijkheid en 
kan daardoor ook efficiënter werken, er is meer zicht op wat er wanneer speelt en er kunnen kaders gesteld worden. Er zijn echter ook wat 
bedenkingen. Een enkel raadslid vraagt zich af of het wel mogelijk is om tot een strategische agenda te komen: steeds eenmaal “gelet op huidige 
verhoudingen”, “of een strategische agenda alleen aan het begin van een raadsperiode gemaakt zou kunnen worden”, “mate van invloed op wat er 
komt” en de “mate van transparantie”. 
 
Een aantal commissieleden geeft nog een aanvullende reactie op de gesloten vraag: “richting is altijd effectief”, “baseer dit op het coalitieakkoord”, 
“doe dit raadsbreed en niet met een werkgroep of Presidium” en “het is mogelijk lastig in het huidige partijenbestel”. 
 
De griffie geeft aan dat een strategische agenda de positie van de raad versterkt. Ook zorgt dit voor veel duidelijkheid voor college en organisatie. Eén 
medewerker van de griffie geeft aan dat dit alleen kan aan het begin van een raadsperiode, een andere medewerker van de griffie geeft aan dat dit op 
elk moment kan. Dat kan dan bijvoorbeeld aan de hand van de programmabegroting of een eventuele lange-termijn-agenda (als die wordt ingevoerd). 
De strategische agenda hoeft niet een statisch document te zijn. De raad zou eventueel later ook nog een onderwerp kunnen toevoegen geeft een 
medewerker van de griffie aan. 
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16. Het college zou inzichtelijk moeten maken welke raadsvoorstellen de raad wanneer bereiken zodat het Presidium daarin indien nodig tijdig kan 
bijsturen. 

     
 

Raads- en commissieleden en de griffie geven in ruime meerderheid aan, dat het college inzichtelijk zou moeten maken welke 
raadsvoorstellen de raad wanneer bereiken, zodat het Presidium daarin indien nodig tijdig kan bijsturen. Het college en de organisatie zijn 
het daar niet mee eens. De organisatie merkt echter op dat als er een strategische agenda zou zijn, de raad dat wel voor de daarop benoemde 
punten zou moeten weten en kunnen bijsturen. 
 

Een aantal raadsleden licht toe dat het belangrijk is om te weten wat er in een bepaald jaar verwacht wordt. 
 
Enkele commissieleden lichten hun gesloten antwoord toe: “ik mag hopen dat er gewerkt wordt met een termijn agenda, zodat inzichtelijk is wat er in 
de pijplijn zit voor directie/college/commissie/raad”, “er moet betere spreiding plaatsvinden”, “de raad is te volgend aan college”, “draagt bij aan 
voorbereiding door partijen” en “oneens: het college moet de aanlevering van voorstellen zelf reguleren op basis van de beschikbare capaciteit”. 
 

De griffie geeft aan dat het goed zou zijn als de raad weet wat het komende jaar op de planning staat (vanwege verschillende redenen). Dat hoeft niet 
tot in de puntjes een jaar van te voren al volledig zijn uitgewerkt. Ook nieuwe onderwerpen kunnen worden aangemeld bij de griffie zodra het college 
ermee van start gaat. Er zijn verschillende voorbeelden in het land bekend waarbij dit al goed werkt. 
 
Het college geeft aan dat het plannen van de te behandelen onderwerpen in een groot aantal gevallen een complexe aangelegenheid is waarbij veel 
variabelen aan de orde zijn. Het college heeft de ambitie om ten tijde van het vaststellen van de begroting een indicatie te geven van het moment 
waarop / de periode waarin de in het volgend jaar te realiseren (strategische) bestuursproductie kan worden geagendeerd. 
 

De organisatie geeft aan dat zij het ermee eens is als het gaat over de onderwerpen op de strategische agenda van de gemeenteraad en oneens als 
het gaat om andere onderwerpen. Als besluitvorming daarover uitgesteld kan worden, kan het Presidium nu ook besluiten om zo’n onderwerp uit te 
stellen als de agenda te vol wordt. De organisatie merkt op dat in het algemeen de gemeenteraad zich meer zou kunnen richten op de kaderstelling en 
controle daarop, in plaats van veel aandacht te besteden aan casuïstiek, (belangenbehartiging) individuele gevallen, detailniveau. 
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Controle door de raad 
 

17. De wijze waarop de gemeenteraad invulling geeft aan zijn controlerende taak waardeer ik met het cijfer: 

 
 

Alle respondenten is gevraagd de wijze waarop de raad invulling geeft aan zijn controlerende taak. Raads- en commissieleden zijn iets 
kritischer daarover, dan het college, de griffie en de organisatie. Maar dit ligt allemaal toch wel redelijk dicht bij elkaar. Variërend van een 5,5 
(commissieleden) tot een 7 (organisatie). Dit betreffen uiteraard gemiddelden. Met name bij de raads- en commissieleden is er een enkele 
uitschieter boven of onder het gemiddelde. 
 

Een aantal raadsleden merkt op dat voor het kunnen invullen van de controlerende taak het van belang is dat de raad(sleden) daartoe in de 
gelegenheid gesteld wordt(/worden). Zij geven bijvoorbeeld aan, dat in (de toelichting van) een raadsvoorstel een stuk historie moet staan; wat is of 
wordt er wanneer besloten? Ook wordt aangehaald dat het nodig is dat stukken compleet en tijdig aangeleverd worden en dingen cijfermatig beter 
zouden moeten kloppen.  
 
Ook geven verschillende raadsleden aan dat zij niet altijd (tijdig) de informatie krijgen waarom zij vragen. Soms wordt door het college aangegeven dat 
dit vertrouwelijk is, terwijl raadsleden recht hebben op alle (ook geheime) informatie. Het is voorgekomen dat het middel van een Wob-verzoek ingezet 
moest worden om informatie te krijgen. Aangegeven wordt dat de raadsleden alle informatie correct en snel digitaal zouden moeten ontvangen. Verder 
wordt nog opgemerkt dat gevraagde informatie in een commissievergadering regelmatig pas 1 dag voor (of zelfs op de dag van) de raadsvergadering 
wordt ontvangen. De afspraak dat deze informatie voor het weekend wordt gegeven wordt onvoldoende consequent nageleefd. Tot slot wordt nog 
opgemerkt, dat er regelmatig stukken worden aangemerkt als vertrouwelijk. Afgevraagd wordt of dit altijd terecht is. 
 

Tweemaal wordt er aangegeven dat raadsleden uit de coalitie minder controleren. Enkele malen wordt aangegeven dat ambtenaren meer oren hebben 
naar wat het college wil en minder proberen te onderzoeken naar wat de raad (die uit oppositie en coalitie bestaat) wil; dus het zoeken naar win-win 
situaties. Nog enkele individuele opmerkingen: “minder partijpolitiek en meer naar de bedoeling”, “we zitten teveel op details en moeten naar de 
hoofdlijnen”, “bij het ene onderwerp gaat het beter dan bij het andere”. 
 

0

2

4

6

8

Raadsleden Commissieleden College Griffie Organisatie

GEM. WAARDERING CONTROLE RAAD



42 

 

Commissieleden geven verschillende toelichtingen op hun cijfers. Een commissielid geeft aan dat alleen een Rekenkamercommissie ontoereikend is. 
De suggestie wordt gedaan dat de griffie misschien uitgebreid zou kunnen worden met een controller-achtige medewerker. Een ander commissielid 
geeft aan de indruk te hebben dat raadsleden zich niet realiseren dat ze een controlerende taak hebben. Twee commissieleden maken opmerkingen in 
de richting van de coalitie: “mijn partij steunt de coalitie dus ik vind goed wat de wethouder doet” en “dualisme is in Berkelland ver te zoeken”. Eén 
commissielid geeft aan dat zowel oppositie als coalitie vaak onvoldoende beoordelen of het college zijn taken goed uitvoert: er wordt te weinig kritisch 
gekeken of er wordt teveel gekeken naar een bepaalde portefeuillehouder. Eén commissielid geeft aan dat collectief controleren wenselijk is zonder 
politieke kleuring. 
 

De griffie geeft aan dat de controle door de Rekenkamercommissie goed is. Er is een actieve Rekenkamercommissie. Ook geeft de griffie aan dat de 
Auditcommissie een belangrijke rol heeft door het actief rapporteren aan en adviseren van de raad.  
 

Het college geeft aan dat de raadsleden zich zeer betrokken tonen maar soms doorschieten in het detailniveau. De raad heeft meerdere instrumenten 
tot zijn beschikking waaronder het benutten van de onderzoekscapaciteit van de Rekenkamercommissie. Deze onderzoekscapaciteit zou volgens het 
college gerichter moeten worden ingezet op bijvoorbeeld het doen van onderzoek naar maatschappelijk effect (outcome) van het gevoerde beleid.  
 

De organisatie geeft aan dat het nog beter kan als de gemeenteraad van te voren meer zou aangeven wat hij belangrijk vindt/ waarop wordt 
gecontroleerd. De organisatie kan daar dan beter rekening mee houden. In de kaderstelling/opdracht zou dat duidelijk moeten zijn. Is ook een 
ontwikkelpunt voor college/organisatie geeft de organisatie aan. We (raad, college, organisatie) sturen en controleren via de P&C cyclus vooral op 
activiteitenniveau. De wens van de organisatie is om te groeien naar controle en sturing op ‘outcome’/maatschappelijk effect (wat willen we bereiken).  
 

18. Gezien de steeds complexere taken en financierings- en geldstromen is het nodig te investeren in onderzoek en controle (second opinions, 
benchmarks) in opdracht van en voor de gemeenteraad 

     
 

Raads- en commissieleden en de griffie vinden met een ruime meerderheid dat het gezien de steeds complexere taken en financierings- en 
geldstromen nodig is, te investeren in onderzoek en controle (second opinions, benchmarks) in opdracht van en voor de gemeenteraad. Het 
college is het daar niet mee eens en de organisatie heeft aangegeven niet te weten of dat noodzakelijk is. 
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Een aantal raadsleden geeft aan dat onderzoek en controle (ook) in opdracht van de raad uitgevoerd zou moeten kunnen worden. Soms is 
onafhankelijke deskundigheid nodig. Als voorbeeld wordt de Rekenkamercommissie aangehaald. De deskundigheid ontbreekt soms binnen de raad. 
Dan kan een opdracht voor onderzoek of controle door de raad zinvol zijn. Een groot aantal raadsleden geeft aan dat het ook van belang is om in te 
zetten op deskundigheidsbevordering van de raad. Afgevraagd wordt wel of het deeltijd-raadslidmaatschap daar goed op toegerust is. Ook wordt 
opgemerkt dat de raad vaker het initiatief moet nemen tot het laten doen van onderzoek of controle.  
Tweemaal wordt afgevraagd of dit onafhankelijk moet of dat de organisatie dat ook niet zelf zou kunnen.  
 
Enkele commissieleden hebben een toelichting gegeven op hun gesloten antwoord. Oneens “omdat de stukken veel eenvoudiger moeten worden” en 
oneens “omdat raadsleden van de coalitie toch niet kritisch zijn op de voorstellen, dan is het weggegooid geld.” En eens omdat raadsleden geen 
experts zijn, stukken meestal niet transparant genoeg zijn en het gebeurt te weinig. Ook doet een commissielid de suggestie dat er meer ‘verplichte’ 
trainingen moeten zijn. 
 
De griffie merkt op dat de één van de rollen van de raad is het controleren van het college en van de burgemeester. De raad stelt de kaders, het 
college voert uit en de raad controleert of dat goed gebeurt. Deze controle behoort tot de wettelijke taken van de raad en kan niet uitsluitend gefundeerd 
zijn op ‘vertrouwen’. In dit kader vindt de griffie het zinvol als de raad soms investeert in onderzoek en controle. Dat kan bijvoorbeeld via de 
Auditcommissie of Rekenkamercommissie, maar dat kan de raad ook zelfstandig doen onder begeleiding door de griffie of een raadscommissie.  
 
Twee medewerkers van de griffie geven aan dat het opdrachtgeverschap van de raad van belang is. In de situatie waar mogelijk een advies nodig zou 
kunnen zijn is het vaak erg politiek. Een portefeuillehouder kan bijvoorbeeld ondersteuning wensen van een medewerker die aansluit bij de door het 
college ingeslagen weg. De raad kan echter behoefte hebben aan het verkennen van andere wegen of een bredere onafhankelijke blik. Dit wordt ook 
wel de ambtelijke spagaat genoemd. In dit soort situaties kan het helpen als een externe onafhankelijke partij de raad adviseert. Daarnaast zijn er 
uiteraard ook situaties denkbaar waar de ambtelijke organisatie niet beschikt over bepaalde specialistische kennis.  
 

Tot slot geeft de griffie nog mee, dat in het onderzoek “Om de controle door de raad”25 is aangegeven dat: goede inhoudelijke en strategische 
advisering en ondersteuning, door griffies, rekenkamers of andere onderzoekers, betekent dat de gemeenteraad effectiever kan sturen (betere en 
gedragen kaders, eigen initiatiefvoorstellen, goed onderbouwde amendementen) en ook effectiever kan controleren. Dat is van belang om tegenwicht te 
kunnen bieden aan het stevig en professioneel ondersteunde college, en om namens de lokale samenleving het bestuur ter verantwoording te houden. 
 

Het college geeft aan dat het slechts bij wijze van uitzondering zou moeten worden ingezet; de basis moet zijn dat het college in vertrouwen stukken 
produceert van voldoende kwaliteit en waarbij ook in voorkomende gevallen externe expertise wordt betrokken. 
 
De organisatie geeft aan dat de vraag wat hen betreft iets te algemeen is gesteld. We (raad-college-organisatie) zouden het beschikbare 
onderzoeksgeld effectiever kunnen inzetten door van tevoren na te denken over de vragen die er zijn, waar we onvoldoende expertise voor in huis 
hebben. Maar wel vanuit vertrouwen. Als middel voor de controle slechts bij hoge uitzondering in te zetten.  

                                                      
25 https://kennisopenbaarbestuur.nl/media/256219/om-de-controle-door-de-raad.pdf 
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Volksvertegenwoordiging door de raad 
 

19. Vindt u dat de raad meer externe experts zou moeten betrekken in de (voorbereiding) op besluitvorming (bijv. als gesprekspartner in de 
beeldvormende fase)? 

     
 
Vrijwel alle respondenten vinden in meerderheid dat er externe experts betrokken zouden moeten worden in de (voorbereiding) op 
besluitvorming. Bijvoorbeeld als gesprekspartner in de beeldvormende fase. Alleen het college heeft aangegeven het daar niet mee eens te 
zijn. 
 
Door raadsleden wordt toegelicht, dat externe en onafhankelijke experts kunnen helpen bij beeldvorming en kan helpen bij het maken van een goede 
afweging. Enkele raadsleden geven aan, dat het misschien ook kan helpen om raadsfracties dichter bij elkaar te brengen. Het is wel van belang dat het 
behapbaar blijft voor raadsleden. Dat kan als het in te passen valt in de huidige instrumenten (bijvoorbeeld thema-avond) of in een aangepast model 
(zoals Lochem) maar ook door te kijken welke onderwerpen zich daarvoor lenen. Twee raadsleden vragen zich af of dit leidt tot extra kosten. 
Verschillende raadsleden geven aan dat het kan gaan om onafhankelijke experts, maar ook om experts vanuit een bepaalde belangenorganisatie. 
Twee raadsleden geven aan dat raadsleden ook ieder voor zich, zich zouden kunnen laten bijpraten door externen in hun netwerk. 
 
Door de commissieleden wordt aangegeven dat dit wenselijk kan zijn bij bepaalde onderwerpen, bijvoorbeeld om je in te kunnen leven en te verdiepen 
of als speciale kennis is vereist. Eén commissielid geeft net zoals bij vraag 18 aan (en met vergelijkbare motivering t.a.v. raadsleden uit de coalitie) dat 
dit weggegooid geld is. 
 

De griffie vindt het van belang, dat de raad als geheel beschikt over alle relevante informatie die nodig is om tot een goed besluit te kunnen komen. 
Daar is de gehele samenleving, alsook het democratische proces, het meeste bij gebaat. Sessies met experts (onafhankelijk of met vertegenwoordigers 
van belangenorganisaties) kunnen daaraan een bijdrage leveren. 
 

Het college geeft aan dat dit in samenspraak met college/organisatie zou moeten. 
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De organisatie geeft aan dat dat het resultaat zeker ten goede kan komen omdat het speelveld dan beter in beeld is. Maar dan niet zonder 
betrokkenheid van de interne experts. 

20. Vindt u dat inwoners en/of instellingen meer of anders betrokken zouden moeten worden in de (voorbereiding) op besluitvorming? 

     
 
Alle respondenten vinden in ruime meerderheid dat inwoners en/of instellingen meer of anders betrokken zouden moeten worden in de 
(voorbereiding) op besluitvorming. 
 
De meerderheid van de raadsleden vindt dat inwoners en/of instellingen meer of anders betrokken zou moeten worden bij de (voorbereiding) op 
besluitvorming. Dit hangt wel af van het onderwerp. Ook enkele raadsleden geven aan dat het in de voorbereiding al wel gebeurt, maar dat de raad 
daar meer betrokken zou kunnen worden of dat er meer geluisterd zou kunnen worden naar inwoners. Tegenstanders van de betrokkenheid bij de 
besluitvorming geven aan dat zij de gekozen volksvertegenwoordiger zijn, dat het vertragend werkt, dat slechts enkelen komen waardoor het meer kost 
dan het oplevert. Een aantal raadsleden geven aan dat het beter is als inwoners in gesprek zijn met de raad. Dat is ook handiger voor inwoners die 
slechts eenmaal hun verhaal hoeven te doen in plaats van zeven keer. Opgemerkt wordt dat het soms een wedstrijd lijkt te zijn wie de meeste 
betrokkenen spreekt. Het spreken van inwoners/instellingen kan ook plaatsvinden via thema-avonden. Eén raadslid geeft aan dat inwoners al 
voldoende betrokken worden. 
 
Meerdere commissieleden vinden dat inwoners en/of instellingen meer of anders betrokken zouden moeten worden in de (voorbereiding) op 
besluitvorming. Daarbij wordt nog een aantal suggesties gedaan: geef in ieder raadsvoorstel aan of en hoe anderen zijn betrokken en zo nee waarom 
niet, een goede voorbereiding is noodzakelijk, voor sommige onderwerpen is dat nodig, maar wel met een evenredige vertegenwoordiging. Een 
commissielid geeft aan dat dit nodig is voor de transparantie en als dit nog niet gebeurt, dit heel snel moet gebeuren. 
 
Enkele commissieleden zijn het er niet mee eens omdat de raad volksvertegenwoordiger is, er zelf voor is gekozen om commissielid te zijn en om dat 
er al mogelijkheden genoeg zijn (eenmaal: “er moet wel meer echt geluisterd worden”). 
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De griffie geeft aan, dat ook hiervoor geldt dat het goed is als de raad als geheel een goed beeld heeft van wat er leeft onder de 
inwoners/belanghebbenden. Als iedereen diezelfde informatie heeft kan er een goed afgewogen besluit worden genomen. Dat is waar de samenleving 
als geheel, alsook het democratische proces, het meeste bij gebaat is. Eén medewerker van de griffie denkt echter dat dat al in voldoende mate 
gebeurt. 
 
De organisatie geeft aan dat in zijn algemeenheid er meer/anders gebruik gemaakt kan worden van de expertise van inwoners ter voorbereiding van 
besluitvorming. Als het ware zou zoveel mogelijk voorkomen moeten worden dat inspraakreacties tijdens een vergadering nodig zijn. 

21. Vindt u dat thema-avonden of informatieavonden meer op locatie zouden moeten plaatsvinden? 

     
 
Raads- en commissieleden en de griffie vindt in meerderheid dat thema-avonden en informatieavonden meer op locatie zouden moeten 
plaatsvinden. College en organisatie geven aan niet te weten of dat zou moeten. 
 
Raadsleden die vinden dat avonden meer op locatie zouden moeten plaatsvinden geven daarvoor aan dat dit zinvol is als het functioneel 
is/meerwaarde heeft (bijvoorbeeld als het over een bepaalde locatie gaat), het is toegankelijker voor inwoners en ook hopen raadsleden dat er daardoor 
meer inwoners naar de avonden komen. Verschillende raadsleden geven aan dat het goed is als raadsleden zich meer buiten het gemeentehuis 
begeven. “je proeft het een en ander dan VEEL beter”. Enkele raadsleden die het er niet mee eens zijn vinden het gemeentehuis centraal liggen en ook 
eenmaal wordt (door een voorstander) benoemd dat het kostenplaatje niet uit het oog verloren mag worden. 
 

Ook de commissieleden geven aan dat het zinvol moet zijn om op een bepaalde locatie een bijeenkomst te houden. Eén commissielid geeft aan dat 
het niet om de locatie gaat maar om de geloofwaardigheid. Een ander commissielid geeft aan dat er een risico kleeft aan het informeel met de raad van 
gedachten wisselen. Enerzijds is het goed dat er informele sessies bestaan omdat dit bijdraagt aan de sfeer zonder vooringenomen standpunten 
anderzijds bestaat het risico dat er in een commissie- of raadsvergadering geen openbaar debat meer plaatsvindt. 
 

Een informatieavond moet gebruikt worden om een duidelijk beeld te geven en niet voor een gedachtewisseling omdat die in de raad moet 
plaatsvinden. 
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De opmerkingen van de griffie komen overeen met die van de raadsleden: het is goed als de gemeenteraad meer buiten het huis is en zich (als 
geheel) onder de samenleving begeeft. Dit brengt de raad en de inwoners dichterbij elkaar, bevordert de zichtbaarheid van de raad en werkt hopelijk 
drempelverlagend voor inwoners. De locatiekeuze moet echter wel iets toevoegen. 
 
Het college geeft aan dat niet in zijn algemeenheid is te beantwoorden; dit is mede afhankelijk van het onderwerp en de context. 
 
De organisatie geeft aan dat op deze vraag geen algemeen antwoord is te geven. Het is maatwerk. Soms is op locatie een goed idee. Soms is het 
gemeentehuis, als neutrale plek, de beste locatie. 

22. Ik ben tevreden over de invulling van de werkbezoeken en het aantal werkbezoeken 

    
 
Aan raads- en commissieleden en de griffie is gevraagd of zij tevreden zijn met de invulling van de werkbezoeken en ook het aantal 
werkbezoeken. Raadsleden zijn overwegend tevreden, college leden zijn overwegend ontevreden of weten het niet en de griffie is 
overwegend ontevreden. 
 
De meeste raadsleden geven aan dat het aantal werkbezoeken te laag is. Het aantal deelnemers aan de werkbezoeken is overigens ook laag merkt 
één raadslid op. Een ander raadslid geeft aan dat het animo voor werkbezoeken mogelijk wat wegzakt vanwege agendadrukte. Ook wordt opgemerkt 
dat werkbezoeken vaak starten om 16.00 uur, wat soms lastig combineert met een werkagenda. Werkbezoeken geven een goede inkijk in bepaalde 
onderwerpen wordt aangegeven. Enkele raadsleden merken op dat het goed zou zijn als de werkbezoeken worden gekoppeld aan actuele 
onderwerpen. Dat kan bijvoorbeeld goed zijn in de beeldvormende fase. Dan worden werkbezoeken ook echt functioneel ingezet. 
 
Meerdere commissieleden geven aan weinig tot geen ervaring te hebben met werkbezoeken. Eenmaal wordt toegelicht dat het vaker kan. Tweemaal 
dat ze goed voorbereid moeten worden; er moet aandacht besteed worden aan het doel van het werkbezoek. Is het relevant voor de raad? Eén 
commissielid geeft aan dat het tijdstip overdag ongunstig is en een ander commissielid geeft aan dat de werkbezoeken afgeschaft mogen worden 
(“raadslid kan zelf bepalen waar hij heen gaat”). 
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De griffie geeft aan dat het aantal werkbezoeken laag is en dat ze ook niet goed bezocht worden. Het zou kunnen helpen als werkbezoeken 
functioneler worden ingezet ter beeldvorming bij raadsleden. Als inzichtelijk is wat eraan komt aan onderwerpen in een bepaald jaar, kan de raad zelf 
aangeven waarvoor een werkbezoek gepland moet worden. Dat is nu vrijwel niet mogelijk. In de huidige opzet zou het goed zijn, als de organisatie 
kennisneemt van de behoefte van de raad om werkbezoeken te koppelen aan actuele onderwerpen en zelf met voorstellen voor werkbezoeken komt. 
Voorstellen voor mogelijke werkbezoeken kunnen wellicht ook besproken worden in het kwartaaloverleg programmamanagers-griffie. 
 

23. Ik ben tevreden over de wijze en intensiteit waarop de samenleving bij de lokale politiek betrokken wordt (om het jaar groep 7 en 8 aan de macht 
en politiek actief) 

     
Een meerderheid van de raadsleden is tevreden over de wijze en intensiteit waarop de samenleving bij de lokale politiek wordt betrokken. De 
commissieleden zijn daar onderling verdeeld over. De griffie en het college zijn daar niet tevreden over en de organisatie geeft aan dit niet te 
weten. 
 

Een aantal raadsleden merkt op dat de betrokkenheid van de samenleving een algemeen maatschappelijk/landelijk probleem is en dat men niet weet 
hoe dit op te lossen. Ook wordt opgemerkt dat een hogere intensiteit wenselijk is, maar dat men niet weet hoe. Groep 7 en 8 aan de macht wordt 
gewaardeerd. Eén raadslid geeft aan dat dit echter een te kleine groep is in de samenleving en een ander geeft aan dat het nog veel verder zou 
moeten gaan. Een ander raadslid geeft aan dat we de interesse van de samenleving in de politiek niet moeten overschatten. Ook geeft een raadslid 
aan dat er veel mogelijk is als je geïnteresseerd bent in de politiek “er wordt ruim aandacht besteed in krant/website”. Een ander raadslid geeft aan dat 
politiek synoniem zou moeten staan aan samenleving of democratie. Tot slot geeft een raadslid aan dat door raadsoptreden en de weergave in de 
Tubantia het imago van de politiek niet verbetert. 
 

De commissieleden geven wisselende reacties. Een aantal commissieleden vindt dat er meer inzet gepleegd kan worden om de samenleving bij de 
politiek te betrekken. Expliciet wordt aandacht gevraagd voor leerlingen in het voortgezet onderwijs en belangengroepen (ouderen, verenigingen als 
vrouwen van nu, etc.). Een commissielid geeft aan dat het goed is dat er steeds meer aandacht voor is.  
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Ook wordt opgemerkt dat het arbeidsintensief is en dat er keuzes gemaakt moeten worden. Iemand geeft aan dat het overgrote deel van de 
samenleving mogelijk geen interesse heeft in wat de politiek doet, maar dat het wel leuk is om politiek-geïnteresseerden die mogelijkheid te bieden. 
Een commissielid geeft aan niet te weten waar de samenleving hier van verwacht. 
 

De griffie geeft aan dat met alleen “Politiek Actief” en “Groep 7 en 8 aan de macht” er nog niet genoeg gebeurt om de samenleving bij de lokale politiek 
te betrekken. Er is ruimte om dit te verbeteren, al zal dat (afhankelijk van de invulling) mogelijk knellen met wat de griffie nog allemaal kan behappen 
binnen de huidige formatie. 
 

Het college geeft aan dat er nog te beperkt invulling wordt gegeven aan de betrokkenheid van de samenleving. 
 

De organisatie geeft aan dat zij niet weten welke activiteiten de ‘lokale politiek’ hiervoor inzet. Alleen groep 7 en 8 aan de macht en politiek actief lijkt 
ons wat mager. Wat de organisatie betreft gaat betrokkenheid van de samenleving over het betrekken van (groepen) inwoners bij de voorbereiding van 
besluitvorming. Dat zal elke fractie op een eigen manier doen.  

24. Ik ben tevreden over de huidige kwaliteit van de raadscommunicatie (over raadsbesluiten en over het werk van de raad in brede zin)? 

     
 
Er is gevraagd aan de respondenten wat zij vinden van de raadscommunicatie. Raadscommunicatie is o.a. het communiceren over 
raadbesluiten, maar ook het communiceren in bredere zin over de raad. Het doel daarvan is de inwoner meer te betrekken bij het werk van de 
raad, het communiceren over waar de raad mee bezig is, informeren wat er speelt, hoe de verschillende partijen denken over bepaalde 
thema’s, etc. De raadsleden geven in meerderheid aan ontevreden te zijn over de huidige kwaliteit van de raadscommunicatie. De 
commissieleden is daar wat verdeeld over. De griffie vindt dat er meer zou kunnen worden gedaan aan raadscommunicatie en college en 
organiseren geven aan dit niet te weten. 
 
Over raadscommunicatie worden verschillende zaken benoemd door raadsleden. Enerzijds dat er te weinig over de raad wordt gecommuniceerd. Er 
zijn veelal persuitingen over en van het college en er is een opsomming van de raadsbesluiten in “Als de hamer valt”. Een groot aantal raadsleden vindt 
de communicatie nu te formeel, afstandelijk en ouderwets. Het kan inspirerender en vernieuwender. Ook wordt opgemerkt dat inwoners hun mening 
vormen op basis van wat men leest in de krant. En dat is niet altijd een volledig beeld.  
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Het zou goed zijn om vanuit de raad te communiceren bijvoorbeeld wat de verschillende standpunten van partijen zijn c.q. welke argumentatie heeft 
geleid tot een keuze. Een raadslid geeft ook aan dat dit vroeger meer gebeurde. Bijvoorbeeld bij belangrijke onderwerpen. Twee raadsleden merken op 
dat er over raadsbesluiten wordt gecommuniceerd in de krant terwijl die niet overal wordt ontvangen. Twee raadsleden geven aan dat er voldoende 
wordt gecommuniceerd; inwoners kunnen over raadsbesluiten lezen in de krant en op de website. 
 
Enkele commissieleden merken op dat de raad weinig als geheel naar buiten treedt en dat het publiceren van de raadsagenda en de besluiten te 
weinig is. Ook wordt opgemerkt dat het openbare debat beter kan. 
 
De griffie geeft aan dat er heel veel mogelijk is op het gebied van raadscommunicatie. Verschillende landelijke adviezen roepen gemeenteraden op het 
contact met de inwoners te verbeteren. Ook blijkt uit onderzoek dat de communicatie in veel gemeenten achterblijft bij de raadscommunicatie van het 
college. In plaats van ad hoc communicatie rondom de verkiezingen, kan de raad inwoners beter betrekken door deze communicatie doelgericht en 
structureel vorm te geven. Dit kan bijvoorbeeld gebruikt worden om inwoners te voorzien van informatie, voorlichting, terugkoppeling en stimulering. Als 
de raad dat wil is het mogelijk om concrete doelen te stellen en daarvoor een aanpak te bedenken. Hetgeen nu wordt gedaan is veelal slechts de 
wettelijke ondergrens: het publiceren van een besluitenlijst. Incidenteel schrijft de griffie echter ook een persbericht bijvoorbeeld over de Jongerenraad, 
Groep 7/8 aan de macht en de Rekenkamercommissie. De griffie ziet dan ook ruimte voor verbetering c.q. intensivering van de raadscommunicatie. 
 
De organisatie geeft aan dat dit voor hen een lastige vraag is. Zij doen de suggestie om dat aan inwoners te vragen. Over wat er in de gemeente 
gebeurt en wordt besloten, zijn Berkelbericht en social media volgens hen goede informatiebronnen voor inwoners. Of het zoveel uitmaakt voor 
inwoners of een besluit door de gemeenteraad, het college of een ambtenaar wordt genomen betwijfelen zij. Als het de bedoeling is om het werk van de 
gemeenteraad aantrekkelijk te maken om geïnteresseerden te vinden de rol van gemeenteraadslid, dan kan er wel een tandje bij. 
 

25. Vindt u dat de raad actief moet inzetten op intensivering van de raadscommunicatie vanuit de griffie, ook als hier extra capaciteit of budget voor 
nodig is?  

      
 

0

5

10

15

Oneens Weet
niet

Eens

RAADSLEDEN

0

2

4

6

8

Oneens Weet
niet

Eens

CIE.LEDEN

0

1

2

3

4

Oneens Weet
niet

Eens

GRIFFIE

0

0.5

1

1.5

Oneens Weet
niet

Eens

COLLEGE

0

0.5

1

1.5

Oneens Weet
niet

Eens

ORGANISATIE



51 

 

Aan raads- en commissieleden en de griffie is gevraagd of zij vinden dat de raad actief zou moeten inzetten op intensivering van de 
raadscommunicatie, ook als daar extra capaciteit of budget voor nodig zou zijn. Uit de enquête blijkt dat dit niet voor iedereen goed te 
beoordelen is. Toch is er bij raads- en commissieleden te zien dat er aardig wat voorstanders zijn voor het actiever inzetten op 
raadscommunicatie en indien nodig hier capaciteit op te zetten. Dit kan nu alleen niet goed beoordeeld worden gelet op het hoge aantal 
raads- en commissieleden (11 resp. 6) die aangeven dit niet goed te weten. Ongevraagd heeft het college overigens aangegeven, dat hij het 
er niet mee eens is. 
 
Een aantal raadsleden geeft aan dat het goed is om eerst te kijken naar hoe invulling gegeven kan worden aan meer raadscommunicatie en 
vervolgens naar wat dat gaat kosten. Twee raadsleden doen de suggestie dat vanuit de organisatie inzet geleverd kan worden voor 
raadscommunicatie. 
 
Verschillende raadsleden geven aan dat de communicatie verbeterd moet worden aan de hand van een communicatie-strategie. Opgemerkt wordt dat 
de inwoners recht hebben om te weten wat de door hen gekozen volksvertegenwoordigers doen. 
 
Commissieleden geven verschillende zaken aan: “raadscommunicatie heeft toegevoegde waarde”, “besluiten kunnen duidelijker”, “kan ook/mede 
worden belegd bij de afdeling communicatie” en “als blijkt dat er meer budget nodig is dan moet dat gerealiseerd worden. De griffie speelt hierin een 
cruciale rol. Ik vraag me wel af hoe dat er verder uit kan zien.” 
 
De griffie geeft aan er voorstander van te zijn om raadscommunicatie (veel) breder op te pakken. Je ziet dat andere griffies daarvoor vaak een 
(parttime) communicatiemedewerker hebben aangetrokken bij voorkeur met verstand van zaken op het gebied van communicatie. Deze (professionele/ 
beroepsmatige) kennis en capaciteit is op dit moment binnen de huidige griffie niet aanwezig. Als blijkt dat de behoefte van de raad ten aanzien van 
raadscommunicatie de capaciteit of kennis binnen de griffie overstijgt, dan dient dit opgelost te worden. Dat kan door keuzes te maken (prioriteit geven 
aan werkzaamheden), extra capaciteit of ambtelijke bijstand door de organisatie in opdracht van en onder verantwoordelijkheid van de griffier. Op dit 
moment wordt vanuit het college veelvuldig gecommuniceerd over de voorstellen aan de raad. De griffie vraagt zich af of het voor inwoners niet 
handig(er) is om te weten wat er daadwerkelijk besloten is en door welk bestuursorgaan.  
 
Het college geeft (ongevraagd) aan dat dit volgens hem weinig meerwaarde heeft vanuit het perspectief van de (gemiddelde) inwoner; deze ziet veelal 
niet het onderscheid tussen raad en college maar reageert op “het gemeentebestuur”. 
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Raadswerk 
 

26. Vindt u de werkdruk als raadslid hoog? Zo ja kunt u dan aangeven waar dat volgens u aan ligt? Zo ja, kunt u dan aangeven wat de oorzaak of 
oorzaken daarvan zijn? 

  
 
Raadsleden geven in ruime meerderheid aan de werkdruk te hoog te vinden. Daarvoor hebben zij een groot aantal oorzaken vermeld. De drie 
meest genoemde oorzaken zijn: teveel bijeenkomsten in dezelfde week (18×), de lengte en de kwaliteit van de raadsstukken (13×) en de 
combinatie van werk- en raadswerk in het algemeen (13×). Heel dicht daarbij liggen overigens de deelname aan diverse raadswerkgroepen, 
losse bijeenkomsten buiten de vaste jaarplanning om en de lengte van de bijeenkomsten.  
 

De commissieleden geven ook in meerderheid aan de werkdruk te hoog te vinden. De meest genoemde oorzaken zijn: teveel bijeenkomsten 
in dezelfde week (5×) en de lengte en de kwaliteit van de raadsstukken (5×), de combinatie van werk- en raadswerk in het algemeen (4×), de 
lengte van de bijeenkomsten –(4x), hoeveelheid raadstukken (4x) en niet aan het begin van de visie- en beleidsvorming betrokken te worden 
als raad (4x). 
 

De raadsleden hebben voor de werkdruk een aantal oplossingen aangedragen. Iedere oplossing is door 1 à 2 raadsleden aangedragen. Nog niet 
bekend is of voor al deze oplossingen een meerderheid te vinden is en of het echt een oplossing is voor de werkdruk. Het gaat om de volgende ideeën: 
- Bijeenkomsten combineren op één avond. Kort en bondig houden. 
- Raadswerkgroepen zijn onze eigen verantwoordelijkheid, maar mogen minder zijn. 
- Meer schriftelijk informeren i.p.v. tijdens een informatieavond. 
- Niet teveel onderwerpen (met veel stukken op 1 avond). 
- Niet iedereen een iPad, maar iedereen kiest het middel dat voor hem/haar het meest prettig is. 
- Betere jaarplanning voor de raad. 
- Een tweedaagse heisessie voor de raad waarbij het doel en de te behalen resultaten helder zijn. 
- Minder verplichtingen op het gemeentehuis zodat raadsleden meer volksvertegenwoordiger kunnen zijn. 
- Alleen thema-avonden en informatieavonden als er echt nieuwe informatie wordt gedeeld. 
- Het aantal fracties/raadsleden dat ervoor nodig is om iets op de agenda van een commissie te krijgen verhogen. 
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Commissieleden hebben (individueel) de volgende oplossingen aangedragen: 
- Afspraken maken over informatiebehoefte en betrokkenheid raad; 
- Maken van keuzes als raads- of commissielid; 
- Vermindering aantal werkgroepen; 
- Werken met een tweepartijenstelsel. 
 
Raadsleden zijn gevraagd naar hun ideale tijdsbesteding en invulling. Daaruit zijn de volgende gemiddelden naar voren gekomen: 
- Het raadswerk zou in totaal maximaal 14 uur per week in beslag mogen nemen.  
- Gemiddeld willen raads- en commissieleden maximaal 2,5 dagdeel deelnemen aan bijeenkomsten. 
- Het leeswerk zou maximaal 4,5 uur per week mogen bedragen. Eén van de respondenten heeft overigens aangegeven dat hieraan geen maximum 

zit. Dit is niet meegerekend in het genoemde gemiddelde. 
- De voorbereidings- en afstemmingstijd met de fractie zou gemiddeld maximaal 2,5 uur per week moeten zijn. 
- De voorbereidings- en afstemmingstijd met maatschappelijke contacten mag maximaal 3,5 uur per week zijn. Twee respondenten hebben 

aangegeven dat hier voor hen geen limiet aan zit. Dit is niet meegerekend in het genoemde gemiddelde. 
- 24 respondenten wil een vaste vergaderdag- of avond (en 1 niet). 
- 12 respondenten zijn bereid om op een vaste dag overdag te vergaderen, 13 zijn daartoe niet bereid. De respondenten die wel overdag zouden 

willen vergaderen geven daarbij aan dat dat maximaal kan: 
4 × eens per maand 
3 × om de week 
4 × iedere week 
1 × meerdere malen per week 

 
Een raadslid merkt op, dat als het meer als een baan gezien mag worden, het 20 uur mag zijn, maar met een passende vergoeding. Een ander 
raadslid geeft aan, dat ook de juiste arbeidsomstandigheden gerealiseerd moeten worden, waaronder een pensioen en andere sociale lasten. Dat zal 
volgens deze raadsleden de kwaliteit van de invulling van het raadslidmaatschap ten goede komen. 
Ook de commissieleden zijn gevraagd naar hun ideale tijdsbesteding en invulling. Daaruit zijn de volgende gemiddelden naar voren gekomen: 
- Het raadswerk zou in totaal maximaal 13 uur per week in beslag mogen nemen.  
- Gemiddeld willen raads- en commissieleden maximaal 2 dagdelen per week deelnemen aan bijeenkomsten (één lid wil slecht 1 dagdeel per maand 

deelnemen, deze is niet meegerekend met het gemiddelde). 
- Het leeswerk zou maximaal 5 uur per week mogen bedragen.  
- De voorbereidings- en afstemmingstijd met de fractie zou gemiddeld maximaal 3 uur per week moeten zijn. 
- De voorbereidings- en afstemmingstijd met maatschappelijke contacten mag maximaal 3 uur per week zijn. Twee respondenten hebben 

aangegeven dat hier voor hen geen limiet aan zit. Dit is niet meegerekend in het genoemde gemiddelde. 
- 10 respondenten wil een vaste vergaderdag- of avond (2 respondenten hebben niks ingevuld/geen mening). 
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- 7 respondenten zijn bereid om op een vaste dag overdag te vergaderen, 5 zijn daartoe niet bereid. De respondenten die wel overdag zouden willen 
vergaderen geven daarbij aan dat dat maximaal kan: 
3 × om de week 
2 × iedere week 
1 × iedere maand 

 
De raads- en commissieleden is gevraagd waarom zij zich hebben aangemeld voor de lokale politiek. De volgende redenen zijn daarvoor aangedragen 
door de raadsleden: 
18 × Vertegenwoordiging inwoners van Berkelland. 
14 × Vertegenwoordiging van de eigen achterban (een deel van de 

inwoners van Berkelland). 
14 × Vertegenwoordiging van een politieke stroming/partij. 
13 × Persoonlijke idealen en (maatschappelijke) opvattingen. 
15 × Belangenbehartiging (al dan niet individuele) inwoners van 

Berkelland. 
19 × Het leveren van een bijdrage aan de ontwikkeling van de 

gemeente Berkelland. 

11 × Het leren van nieuwe dingen en persoonlijke ontwikkeling. 
10 × Het ontmoeten van nieuwe mensen en uitbreiden van netwerk. 
6 × Ik denk dat ik het beter kan. 
1 × Mijn woonplaats leren kennen. 
1 × Deelnemen aan het leven in Berkelland. 
1 × Verantwoordelijkheid nemen. 
1 × Dringend verzoek vanuit de samenleving, gezien alle 
maatschappelijke- en werkervaringsbagage. 

 
De volgende redenen zijn daarvoor aangedragen door de commissieleden: 
3 × Vertegenwoordiging inwoners van Berkelland. 
1 × Vertegenwoordiging van de eigen achterban (een deel van de 
inwoners van Berkelland). 
6 ×Vertegenwoordiging van een politieke stroming/partij. 
6 × Persoonlijke idealen en (maatschappelijke) opvattingen. 
1 × Belangenbehartiging (al dan niet individuele) inwoners van 
Berkelland. 

9 × Het leveren van een bijdrage aan de ontwikkeling van de gemeente 
Berkelland. 
5 × Het leren van nieuwe dingen en persoonlijke ontwikkeling. 
3 × Het ontmoeten van nieuwe mensen en uitbreiden van netwerk. 
1 × Ik denk dat ik het beter kan. 
1 × Om mijn specialistische kennis te delen. 
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Slot 
 
Een aantal respondenten heeft gebruik gemaakt van de mogelijkheid om tot slot nog dingen te delen als de eerder gestelde vragen daartoe geen 
gelegenheid hebben gegeven. 
 
Raadsleden geven individueel het volgende mee: 
- Ik ben van mening dat we raadsvergaderingen niet per definitie tot uiterlijk 22:30 moeten laten duren. Soms is het beter om toch nog even door te 

gaan. 
- Ik neem mijn petje af voor alle collega’s die naast het raadswerk ook nog een volledige baan hebben.  
- Het raadswerk, en dan zeker de controlerende rol, is lastig. In feite zijn raadsleden hardwerkende ‘amateurs’ (zonder dit een negatieve klank te 

willen geven). Tevens wordt er eigenlijk van hen verlangd dat men van alle dossiers de ins en outs kent, en dat kan m.i. niet. 
- Raadsleden moeten m.i. zich meer toespitsen op de hoofdlijnen en niet te veel op de punten en de komma’s, al zijn er situaties dat het helaas wel 

noodzakelijk is. 
- Goede verhoudingen in de raad zijn essentieel voor een goede en open dialoog en om voor je inwoners het één en ander te bereiken.  
- Het middel van een enquête is voor mij omstreden. Ik ben net als velen enquête moe. Je ziet dat de maatschappelijke interesse afneemt. “Als je 

even belt met de bank, krijg je al een enquêteformulier in de mailbox”. Daarnaast is het ook een kostbaar instrument. Enquête voorbereiden, 
enquête bespreken, finetunen, informeren over enquête, versturen, tijdrovend invullen, terugsturen, verwerken resultaten, rapporteren, evalueren, 
bijstellen, bespreken etc. Een interview is aanmerkelijk effectiever. Vragen, doorvragen en nuances bespreken. 

- Een deel van de raadsvergoeding mag ik zelf houden, een ander deel om de partijkas te spekken. 
- Er moet ook meer gewerkt worden t.b.v. de raad. De begroting is meer een werkdocument van het college, dan een instrument voor de raad. 
- Rol van volksvertegenwoordiger komt in het geding, door veel verplichtingen op het gemeentehuis. 
- Overschat niet het belang van creatieve werkvormen, uiteindelijk gaat het namelijk om de inhoud. 
- Zorg er bij thema-avonden of ‘ophaalavonden’ voor dat er echt nieuwe informatie gedeeld kan worden.  
- Een strategische agenda kan wellicht inzicht geven in de belasting voor een komende periode. Dit maakt plannen beter mogelijk. 
 
Commissieleden geven individueel het volgende mee: 
- Raadsleden moeten een belangrijke rol krijgen in burgerparticipatie. 
- Persoonlijke omstandigheden staan (helaas) in de weg van het nog meer tijd steken in de politieke activiteiten. 
- Hopelijk gaan alle betrokkenen serieus aan de slag met de uitkomsten en verdwijnt het rapport niet onder een dikke laag stof. 
- Er wordt op gewezen dat raads- en commissieleden ten dienste staan van de inwoners die daarbij verwachtingen hebben en niet als doel hebben 

elkaar met een vergrootglas te bekijken. 
- Soms lijken andere belangen (persoonlijk, regels of politiek) meer waard dan de oplossing van een probleem in de samenleving. 
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